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N O V E M B R S K I O S E B N I DOHODKI N A L E T N E M 
P L A N I R A N E M N I V O J U 

Z novembrskim izplači lom, k i bo znaša lo v povpreč ju 3.943 din na 
zaposlenega, smo dosegli za leto 1975 predvideno viš ino osebnih 
dohodkov, k i z n a š a poprečno na zaposlenega 3.640 din pr i 190 p lača
nih urah. Dejansko pa smo dosegli za enajst mesecev 3.643 din pr i 
189,7 urah na osebo. Torej predvidevanja so bila dosti n a t a n č n a , 
k a k š n a pa je realna vrednost doseženega OD, pa bomo ugotovil i 
kasneje. Rezultati, s katerimi primerjamo gibanje za nekoliko daljši 
čas, so naslednji: 

čas ur/os. din/h din/os. 
poprečen 

% 
učinka 

indeks OD indeks 
1. 74 — 100 življ. str. 

1. 1974 
I. poli. 75 

190,0 
189,1 

15,53 
18,47 

2.952 
3.493 

27,07 
30,05 

100,0 
118,3 

100,0 
120,5 

I . - I X . 75 189,6 18,87 3.579 30,15 121,2 123,6 
oktober 192,4 20,35 3.916 30,86 132,7 130,4 
november 188,1 20,96 3.943 30,46 133,6 130,8 
I . - X I . 75 189,7 19,20 3.643 30,25 123,4 124,9 

dar do objave rezultatov za vse leto 
malenkostne razlike ni treba jemati 
kot nekaj tragičnega. 

V kolikor smo na gibanje osebnega 
dohodka vplivali z ukrepi, ki so jih 
med letom sprejemali samoupravni 
organi, lahko trdimo, da so osebni 
dohodki dosti realni. Zal se na drugi 
strani kaže dosti manjša prizadev
nost ali neuspešnost pri tistih ele
mentih, ki na osebni dohodek tudi 
odločilno vplivajo. Pri tem mislimo 
predvsem na učinek, ki v vsem letu 
1975 kaže dosti manjšo razgibanost 
kot pa v letu 1974, kar dokazujejo 
naslednji podatki: 

Ce primerjamo podatke, smo v di
lemi, ali nas sedanji osebni dohodki 
zadovoljujejo ali smo nad njimi celo 
nekoliko razočarani. Predvidevanja 
postavljena ob začetku leta smo vse
kakor izpolnili. Izvršene so bile tri 
korekcije obračunskih postavk in 
doseženi osebni dohodek,- ob vseh 
rezultatih, ki nanj vplivajo, je na

tančno v meji predvidenega, saj iz
plačilo za december, enajstmeseč-
nega rezultata ne more bistveno 
spremeniti. Gibanje življenjskih 
stroškov, ki je do vključno meseca 
oktobra že uradno ugotovljeno, za 
november pa predvideno, nam kaže 
sicer rahel padec realne vrednosti 
izplačanih osebnih dohodkov, ven-

D V O D N E V N I S E M I N A R 
Z A D E L E G A T E ŽELEZARNE 

V sodelovanju s kadrovsko službo in centrom za proučevanje 
samoupravljanja in informiranje naše železarne, je delavska univerza 
Jesenice izvedla v petek, 5. in soboto, 6. decembra dvodnevni seminar 
v Gozd Martuljku za člane delegacij za zbor združenega dela občinske 
skupščine in člane splošnih delegacij za skupščine samoupravnih 
interesnih skupnosti. Od 118 vabljenih članov delegacij iz vseh štirih 
temeljnih organizacij združenega dela in delovne skupnosti Skupne 

službe Železarne, se je seminarja udeležilo 81 članov ali okroglo 69 od
stotkov vseh vabljenih članov. 

(v odstotkih) 1974 1975 
januar 25,24 30,12 
februar 25,36 30,16 
marec 26,53 29,43 
april 27,00 30,61 
maj 25,44 30,22 
junij 26,08 29,76 
julij 26,76 29,27 
avgust 25,51 31,03 
september 27,12 30,68 
oktober 27,85 30,86 
november 29,65 30,46 
december 31,20 -vse leto 26,97 30,25 

{Nadaljevanje na 2. strani) 

Izredno dobra udeležba, na prvem 
seminarju za člane delegacij naše 
železarne, potrjuje potrebo po red
nem in stopnjevanem tovrstnem iz
obraževanju. To so udeleženci na 
seminarju tudi večkrat sami pouda
rili. Morda bi pri organizaciji bodo
čih seminarjev kazalo razmišljati 
tudi o tem, kar so udeleženci v raz
govorih tudi sami omenjali, namreč 
da bi se morali pri sestavljanju pro
gramov in seminarskih grup v bo
doče bolj ozirati na izobrazbeno 
raven udeležencev, njihove samo
upravne izkušnje, izkušnje v delu 
družbenopolitičnih organizacijah, 
društvih in podobno. S tem bi bil 
vsekakor dosežen še večji učinek 
izobraževalnih prizadevanj, ki se
veda mora sloneti na načrtnosti, 
trajnosti in stopnjevanosti. Zato 
prvi tovrstni seminar za člane de
legacij lahko smatramo kot začetek 
bolj organiziranega delovanja na 
tem področju. 

Na dvodnevnem seminarju so bile 
v šestnajstih šolskih urah obdelane 
naslednje teme: Družbenoekonom
ski položaj človeka v združenem 
delu (predavateljica Albina Tušar); 
Delegat in delegacija TOZD in OZD 
(Nada Dejak); Delegatski sistem in 
skupščine družbeno političnih skup
nosti (Jože Resman); Družbeno
gospodarski okviri za oblikovanje 
samoupravnih interesnih skupnosti 
(Pavle Dolar); Organiziranost in 
način dela samoupravnih interesnih 
skupnosti (Janez Kavčič) in Infor
miranje in komuniciranje v delegat
skem sistemu (Joža Vari). 

V anonimni anketi, ki so jo po 
končanem seminarju izpolnili ude
leženci seminarja, so izjavljali, da so 
na seminarju dobili precej novih 
teoretičnih spoznanj in pomembne 
napotke za njihovo nadaljnje delo. 
Tudi z. večino predavateljev so bili 
zadovoljni, ki so, kakor je razvidno 
vsi domačini in vsi aktivni delavci 
na področjih o katerih so predavali. 

Tako je v Železarni narejen prvi 
in to pomemben korak pri usposab
ljanju članov delegacij oziroma de
legatov. S tem bi morali načrtno 

nadaljevati in izobraževanje razšir
jati tudi za delegate delavskih sve
tov in drugih samoupravnih orga
nov, kakor tudi nadaljevati z uspo
sabljanjem vodij samoupravnih de
lovnih skupin. Seveda pa organizira
na prizadevanja na tem področju 
zahtevajo tudi letno in razvojno 
načrtovanje. 

ADJUSTAŽA ŠTEKEL 
J A V O R N I K 
I Z P O L N I L A 

P L A N 
Pred zaključkom redak

cije smo zvedeli, da bodo do 
konca tedna izpolnili letni 
plan s 34.600 tonami tudi 
sodelavci adjustaže stekel 
na Javorniku. To je tako že 
tretji obrat v Železarni, 
poleg jeklovleka in valjar-
ne profilov ter oddelka ko-
vinolivarne v obratu livar
ne, ki so izpolnili letni plan 
in si tako pridobili pomem
bno prednost pri startu v 
novo leto. 

Nadaljna montaža Sendzimir ogrodja v hladni valjarni na Beli 

K L U B S A M O U P R A V L J A V C E V 
TUDI V JESENIŠKI OBČINI 

V ponedeljek, 8. decembra je bil v Kranju v organiza
ciji medobčinskega sindikalnega sveta in v sodelovanju 
republiškega odbora zveze sindikatov Slovenije ter med
občinske konference ZKS za Gorenjsko, posvetovanje o 
ustanavljanju klubov samoupravljavcev na Gorenjskem. 
Na tem posvetu so se naprej domenili o vlogi in pomenu 
klubov samoupravljavcev ter načinu združevanja začetnih 
in tekočih sredstev potrebnih za izvajanje programov. 
Prisotni predsedniki sindikalnih svetov vseh gorenjskih 
občin in predsednikov iniciativnih odborov za ustanovitev 
klubov so se strinjali, da takoj pristopimo k ustanavljanju 
klubov in v ta namen sprejeli nekaj čisto določenih nalog 
in zadolžitev. 

Glede na to, da klube samoupravljavcev ustanavljajo 
temeljne in druge delovne organizacije, da bo o tem treba 
odločati v samoupravnih organih, kakor tudi o združe
vanju sredstev, ki pa se ne smejo odtujiti, tako so poudarili 
na ponedeljkovem posvetu, tudi na zborih delavcev TOZD, 
v naslednjih nekaj številkah ŽELEZARJA obširneje pisali 
o namenu, vlogi in delovanju klubov samoupravljavcev 
zlasti o potrebi za njihovo ustanavljanje in o koristih, ki 
jih bomo pridobili, če bodo in ko bodo ti klubi zaživeli. 

Center za proučevanje samoupravljanja 
in informiranje 

0 DODELITVI 
S O L I D A R N O S T N I H S T A N O V A N J 

V zvezi s člankom Gradnja solidarnostnih stanovanj, ki je bil 
objavljen v glasilu ŽELEZAR, štev. 46, z dne 20. novembra, bi se rad 
dotaknil tistega dela članka, kjer dopisnik govori o sklepu delegatov 
samoupravne enote za družbeno pomoč samoupravne stanovanjske 
skupnosti Jesenice, da je le-ta namenila 15 stanovanjskih enot za 
»reševanje kritičnega položaja delavcev, ki živijo v neprimernih bara
kah na Soteski«. 

Železarni Jesenice je bilo od 15 
stanovanjskih enot dodeljeno 12 sta
novanjskih enot za rešitev stano
vanjskih problemov svojih delavcev. 
Stanovanjska komisija je na svoji 
seji, 26. novembra sprejela sklep, da 
devet prosilcev odnosno stanovalcev, 
ki imajo vložene vloge do 31. 12. 1974 

V L E T U 1 9 7 8 Z E M E L J S K I P L I N TUDI V NAŠI 
OBČINI 

Konec lanskega leta je bil podpisan sporazum o preskrbovanju z 
zemeljskim plinom, ki naj bi delno nadomestil tekoča goriva, ki jih 
uporabljamo sedaj. Do leta 1978 bo zgrajena plinovodna mreža v Slo
veniji in po njej se bo oskrbovala v naši občini prvenstveno Železarna, 
iz Železarne pa bodo speljani plinovodi tudi za potrebe mesta — 
potrošnikov izven Železarne. Če hočemo, da bodo v letu 1978 potrošni
ki v naši občini sposobni prevzeti napovedane količine zemeljskega 
plina, morajo delovne organizacije v svojih srednjeročnih programih 
pristopiti k načrtovanju uporabe plina. 

Poraba zemeljskega plina v Jugo- porabnikom zemeljskega plina iz 

diki propan, butan, pentan in težji, 
se pojavljajo navadno v malih koli
činah in vplivajo na povečanje 
ogrevne moči plina, lahko pa zaradi 
kondenzacije povzročajo težave pri 
transportu plina v plinovodih. Vse
bina vodne pare v plinu povzroča 
zmrzovanje v plinovodih, pomešana 

(Nailali<-vai!ji-iin7. strani) 

slaviji se je začela razvijati šele po 
drugi svetovni vojni, in sicer v ne
posredni okolici plinskih in naftnih 
polj. Prvi porabniki so bili- gospo
dinjstva in drobna obrt v Lendavi 
ter v okolici Ivanic' Grada, Golja in 
Kutine, kjer so bila odkrita prva 
plinska in naftna polja. Vendar pa 
so plinska polja v okolici Lendave 
hitro usahnila, tako da je Slovenija 
ostala brez lastnih virov zemeljske
ga plina. Razmere v SR Hrvatski in 
SR Srbiji so ugodnejše, ker so v zad
njih 20 letih odkrili nekaj pomemb
nejših plinskih polj v Podravini od 
Koprivnice do Osijeka ter v Banatu 
in Vojvodini vzdolž jugoslovansko-
romunske meje. 

S podpisom pogodbe za dobavo 
treh milijard normalnih kub. metrov 
zemeljskega plina letno med jugo
slovanskimi podjetji Naftagas iz No
vega Sada, I N A — Naftaplin iz Za
greba in Petrola iz Ljubljane s 
Sojuzgazexportom iz Sovjetske zve
ze v decembru leta 1974, pa se bodo 

Hrvatske in Srbije lahko pridružili 
tudi porabniki iz Slovenije. Z med
republiškim sporazumom je bila 
omenjena količina razdeljena po 
republikah tako, da bodo letno dobi
le SR Srbija 1,65, SR Hrvatska 0,6 in 
SR Slovenija 0,75 milijarde normal
nih kub. metrov zemeljskega plina. 

S E S T A V A Z E M E L J S K E G A 
P L I N A IN N J E G O V E 
K A R A K T E R I S T I K E 

Zemeljski plin prihaja iz vrtin sam 
ali skupaj s surovo nafto. Tak surovi 
zemeljski plin vsebuje razen meta
na, ki je glavni sestavni del, še celo 
vrsto težjih ogljikovodikov, deloma 
v plinastem, deloma v tekočem sta
nju. Poleg tega vsebuje še negorljive 
pline npr. dušik in ogljikov dioksid, 
vodno paro in večkrat tudi žveplove 
spojine v obliki merkaptanov, žvep-
lovodika in organskih sulfidov. 
Nosilec toplotne energije v zemelj-
kem plinu sta metan in etan, ki sta 

permanentna plina. Težji ogljikovo-

P R E D S E D N I K Z S S 
S S O D E L A V C I 
V ŽELEZARNI 

Včeraj so na vabilo to
varniške konference osnov
nih organizacij sindikata 
obiskali našo železarno 
predsednik Zveze sindika
tov Slovenije Janez Barbo-
rič s sodelavcema Ivanom 
Kukovcem in Srečkom Mli-
naričem ter Petrom Tošem 
iz centralnega komiteja 
Zveze komunistov Sloveni
je. 

Osnovno vprašanje raz
govora je bUa razširjena 
samoupravna organizira
nost Železarne. O razgovo
rih bomo več zapisali v naši 
prihodnji številki. 

reši v nova stanovanja, dočim se tri 
prosilce odnosno stanovalce, ki so 
vložili svoje vloge v letu 1975, rešuje 
v starih stanovanjih. 

Železarni Jesenice je bilo teh 12 
stanovanjskih enot posojenih za 
dobo petih let in jih bo po preteku 
tega časa morala vrniti samoupravni 
stanovanjski skupnosti Jesenice. To 
pojasnilo dajemo zaradi tega, ker 
stanovalci Soteske menijo, da je 
njihova stanovanjska vprašanja 
rešila samoupravna stanovanjska 
skupnost in da zaradi tega morajo 
dobiti vsi stanovalci Soteske nova 
stanovanja. Ob tej priliki bi rad 
poudaril, da so se vsi reševani sta
novalci Soteske v ta stanovanja 
samovoljno vselili in da je stalež 
njihove zaposlitve v Železarni od 
enega do štirih let. prav tako pa so 

(Nadaljevanje na 2. str.) 

P R I P O M B A 
D E L A V C E V O T K 

V zvezi s č lankom: Večina de
lavcev v proizvodnih obratih jc 
delala v praznikih, ki je bil ob
javljen v Zelezarju, 4. decembra 
daje OTK naslednjo pripombo: 

Ce je namen članka obvestiti 
kolektiv Železarne o prizadeva
nju sodelavcev v posameznib 
obratih za čim večjo proizvod
njo, potem se čudimo, kako j( 
mogoče »spregledati« delo 49 
ljudi, ki so si ravno tako pc 
svojih močeh prizadevali, da so 
proizvodni obrati — talilnice 
valjarne in predelava — proiz
vajali naročeni kvalitetni asorti-
ment, kar bi sicer brez našega 
sodelovanja ne bilo mogoče. 

Ker smo bili v podobni! 
primerih že večkrat »pozabljeni-
menimo, da odgovorni za ob 
veščanje niso seznanjeni kdo v s t 
je v takih primerih na posamez 
nih delovnih mestih potreben, d; 
se delo v proizvodnji lahko ne
moteno odvija tako v kvalitet
nem kot količinskem pogledu. 

Kolektiv OTK 



Mnogokrat smo se v teh petindvajsetih letih razvoja delavskega 
samoupravljanja v Železarni v okviru sindikata, Zveze komunistov in 
Zveze social ist ične mladine, kakor tudi v samoupravnih organih so
očali s prehojeno potjo, z doseženimi rezultati pa tudi slabostmi, ki so 
nas spremljale pri razvoju samoupravne demokracije. Taka soočenja 
in analize pa bi bile brez vsake koristi, če iz njih ne bi povlekli dodat
nih spoznanj za našo današnjo in jutrišnjo akcijo pri nadaljnem vse
binskem poglabljanju samoupravljanja v temeljnih organizacijah 
združenega dela v Železarni. Zato bi tudi sedanje razprave o razširjeni 
in izpopolnjeni samoupravni organiziranosti v Železarni morale 
pomeniti tudi soočenje z doseženim stanjem z namenom, da bi v pri
hodnje lahko še bolj poglobljeno in z manjšimi odstopanji uveljavljali 
v temeljnih organizacijah združenega dela nove družbeno ekonomske 
odnose. 

Na ta vprašanja nekateri še vedno gledajo preveč formalistično, 
kar je morda tudi vzrok v temu, da smo včasih premalo politično pre
pričljivi in prodorni. Sedanja stopnja social ist ičnega samoupravnega 
razvoja je nič drugega kakor rezultat začete borbe delavskega razre
da med obema vojnama in še preje, nadaljevanja v narodnoosvobo
dilni borbi in socialistični revoluciji in povojni izgradnji samouprav
nega sistema. Le-ta je namreč poglavitni pogoj za osvobajanje dela in 
Človeka in za uveljavljanje njegove pravice, da odloča o družbeni re
produkciji. Kajti položaj č loveka v razredni družbi, izkoriščanje člo
veka po človeku, njegova neenakost, zasužnjevanje in zatiranje so 
vedno znova spodbujali napredne mislece, da so v svojih razmišljanjih 
iskali in tudi pokazali pota in načine, kako vrniti č loveku pravo 
bistvo. Delavski razred je v svoji razredni borbi, pod vodstvom Komu
nist ične partije te znanstvene resnice spoznal in si zadal za svojo zgo
dovinsko nalogo osvoboditev dela in človeka. Da bo delavec svoboden 
v svobodni družbi enakopravnih ljudi demokratično urejal svoje last
no življenje in življenje celotne družbene skupnosti. 

Z drugimi besedami, ko poudarjamo uresničevanje ustavne vsebi
ne samoupravljanja v temeljnih organizacijah združenega dela, to po
meni uresničevanje zgodovinske naloge delavskega razreda — 
osvoboditev dela in človeka. To se pravi, dokler bo ta delavec podre
jen, dokler bodo v njegovem imenu drugi'odločali o pridobivanju do
hodka in njegovi razdelitvi na vseh nivojih in perspektivah glede do
hodka in njegove delitve, o pogojih dela in razvoju le-teh v prihodno
sti, proizvodnji in realizaciji kot temeljnima pogojema za pridobivanje 
dohodka ter o razvojnih možnostih na tem področju, kadrovski poli
tiki in kadrovanju, planiranju, raziskovalni politiki, informiranju, 
njegovih neposrednih interesnih področjih — razvoju šolstva, vzgoje, 
kulture, zdravstva, pokojninskega in invalidskega zavarovanja, vpra
šanju okolja, stanovanjski politiki in drugih neodtujljivih pravicah, 
tako dolgo ne moremo govoriti, da smo izgradili tak demokratičen 
samoupravni sistem, ki vodi k osvobajanju dela in človeka. To so tudi 
razlogi, da toliko pozornosti dajemo vsebini samoupravljanja, seveda 
ob ustrezni formi, ki bo vse to zagotavljala. 

URESNIČEVANJE U S T A V N E 
V S E B I N E S A M O U P R A V L J A N J A 

V T O Z D 
To se pravi, da moramo v sedanjih prizadevanjih za novo ali bolje 

rečeno razširjeno in poglobljeno samoupravno organiziranost v Žele
zarni ustvariti take ekonomske in družbene razmere oziroma le-te po
globiti in izgraditi do takega nivoja, da se bo delavec resnično lahko 
uveljavil kot nosilec združenega dela, družbene reprodukcije in poli
tične oblasti. Ta prizadevanja hkrati pomenijo tudi borbo proti vsem 
oblikam družbene odtujenosti delavca in delovnega človeka. 

Seveda pa vse to ne pomeni, da se vsem tem smotrom nismo 
uspešno približevali v vsem petindvajsetletnem razvoju samouprav
ljanja v Železarni. Primerjava današnjega stanja s stanjem pred pet
indvajsetimi leti, ko smo na to pot stopili, je skoraj nemogoča. Do
segli smo ogromen napredek, ki se odraža tudi v pokazateljih gospo
darjenja, produktivnosti, boljših poslovnih rezultatih in podobno, 
pa tudi v zavesti naših delavcev. Še posebno pomemben napredek 
je bil v Železarni narejen po sprejemu tako imenovanih delavskih 
ustavnih dopolnil, ki je pogojeval tudi uspešen začetek uresničeva
nja vsebine samoupravljanja oziroma novih družbeno ekonomskih 
odnosov, ki jih je opredelila nova ustava. Nedvomno pa so tudi se
danja prizadevanja in razprave o večjem številu temeljnih organizacij 
združenega dela v Železarni pogojena z dosedanjim razvojem in s 
tem, da se zagotovijo oziroma ustvarijo pogoji za še bolj poglobljeno 
uresničevanje ustavne vsebine samoupravljanja. 

Razvoj samoupravljanja v Železarni pa je še poseben polet dobil 
po osmem kongresu Zveze sindikatov Slovenije in republiškem ter 
zveznem kongresu Zveze komunistov. Sindikat, kot najbolj množična 
organizacija delavskega razreda in Zveza komunistov, sta po svojih 
kongresih z veliko večjo politično akcijsko usposobljenostjo 
neprimerno večjo skrb in pozornost posvečala ravno nadaljnemu raz
voju samoupravljanja v Železarni. Sedanji trenutek, ko oblikujemo 
organizacijsko osnovo za nadaljne vsebinsko poglabljanje samo
upravljanja, pa je prav gotovo posebno pomembna še večja politično 
akcijska aktivnost vseh organiziranih političnih sil v Železarni. Pred
vsem v smeri utrjevanja in nadaljnega razvijanja vsega tistega, kar se 
je v sedanji samoupravni praksi v temeljnih organizacijah združenega 
dela pokazalo kot najbližje ustavnim vsebinskim zasnovam. To so 
med drugim prav gotovo samoupravne delovne skupine kot oblike de
lovanja zborov delavcev. Le-te so v dosedanjem razvoju postale po
memben člen v samoupravnem dogovarjanju in odločanju pa tudi v 
samoupravnem informiranju in komuniciranju. Ne glede na bodoče 
število temeljnih organizacij združenega dela v Železarni, bodo le-te 
ostale kot temeljna oblika samoupravljanja. V tem okviru bi moralo 
biti tudi mesto delovanja vseh organiziranih social ist ičnih sil v te
meljnih organizacijah združenega dela — sindikata, Zveze komuni
stov in Zveze socialist ične mladine. V samoupravnih delovnih skupi
nah, kot oblikah delovanja zborov delavcev, se bodo uresničevale vse
binske zasnove ustave. Zato bi morale postati tudi temeljna oblika po
litičnega delovanja. 

Danes prav gotovo ne moremo več govoriti o nekih odkritih odporih 
uveljavljanju socialist ičnih samoupravnih odnosov. Verjetno pa je 
res, da smo včasih še vedno premalo organizirani in usposobljeni za 
resnično spreminjanje starih navad in miselnosti in da to zahtevno 
nalogo ne jemljemo dovolj resno. Pri tem bi morale vse organizirane 
politične sile, predvsem pa komunisti kot avantgarda delavskega raz
reda, delovati politično bolj prodorno, vzgojno prepričljivo, s svojim 
delom in zgledom. 

Mnogo organiziranih prizadevanj bo potrebno usmeriti tudi v to, 
da bo družbenoekonomsko in družbenopolitično izobraževanje, še po
sebno članov samoupravnih organov, vodij delovnih skupin, delegacij 
in organov delavske kontrole, postalo stalna praksa in sestavni del 
izobraževalnih programov, tako letnih kakor srednjeročnih. Mnogo 
bolj bi se morali zavedati, da za uresničevanje ustavnih načel v siste
mu samoupravljanja ni dovolj samo volja, ampak je potrebno tudi 
znanje. 

Pri obravnavanju razširjene samoupravne organiziranosti v Žele
zarni pa bi morali mnogo bolj kot doslej poudarjati tudi to, da ustava 
mnogo konkretneje kot doslej precizira ne samo pravice delavcev, 
temveč tudi njihove medsebojne odgovornosti in dolžnosti, ne samo 
znotraj temeljne organizacije združenega dela, marveč tudi med 
temeljnimi organizacijami združenega dela in delovnimi organizaci
jami v sistemu družbene reprodukcije nasploh. 

Pozornost v teh razpravah bi morala veljati tudi sistemu obvešča
nja tako znoraj temeljnih organizacij združenega dela kakor v delovni 
organizaciji in širših interesnih p dročjih delavcev, kot sestavnemu 
delu samoupravnih odnosov. 

Vsa ta in morda še nekatera nenavedena vprašanja bi morala biti 
v ospredju ob sedanjih razpravah o novi samoupravni organiziranosti 
v Železarni. Verjetno smo preveč osredotočeni le na nekatera vpra
šanja, ki so nam miselno najbližja, pozabljamo pa na celovitost nalog 
in akcij, ki jih bomo morali uresničevati , če bomo hoteli v novi 
organiziranosti tudi kar najbolj učinkovito uresničevati ustavno vse
bino samoupravljanja. 

N O V E M B R S K I O S E B N I D O H O D K I . . . 
1 Nadaljevanje s 1. sir. I 

Iz primerjave obeh začetnih in 
končnih mesecev torej vidimo, da se 
je v letu 1974 učinek gibal od 25,24 % 
do 31,20 %, v letu 1975 pa le še od 
30,12 % do 30,46 %. 

Tudi z operativnim programom 
v letu 1975 ne gre najboljše. Ob istih 
kriterijih priznavanja objektivnih 
razlogov kot v letu 1974, se je stimu
lacija za operativni program v dru
gem polletju obeh let gibala: 

. Ker se zelo radi primerjamo med 
seboj, čeprav živimo na različnih 
življenjskih področjih, dajemo ob 
zaključku še podatek, koliko je zna
šal izplačani osebni dohodek za 182 
ur v prvih devetih mesecih letos, 
v posameznih delovnih organizaci
jah, ki j ih zajema samoupravni spo
razum: 

T G A Kidričevo 
I M P O L SL. Bistrica 
Cinkarna Celje 
Tov. dušika Ruše 
Marib. livarna 
Tehn. biro Jesenice 
Inženiring Bled 
Povprečno 

3.557 din 
3.327 din 
3.279 din 
3.676 din 
3.334 din 
4.898 din 
4.666 din 
3.488 din 

(v odstotkih) 1974 1975 
julij 7 8 
avgust '• \ 7 8 
september 8 8 
oktober 9. 8 
november 10 •8 
december 10 8 

Železarna Jesenice 
Železarna Ravne 
Železarna Store 
Veriga Lesce 
Plamen Kropa 

•Tovil Ljubljana 
Žična Celie 

3.491 din 
3.625 din 
3.460 din 
3.450 din 
3.426 din 
3.387 din 
3.183 din 

1 
Pri natančnejši analizi bi seveda 

morali upoštevati kvalifikacijski se
stav, ki se predvsem pri obeh birojih 
bistveno razlikuje od ostalih delov
nih organizacij in tudi poslovne 
uspehe, ki so dosti različni. Za pre
prosto primerjavo pa bo tudi ta 
podatek dovolj. S M 

S tem so podani tudi v grobem raz
logi, zakaj smo z osebnim dohodkom 
tako natančno na planu. Nihče nas 
namreč ne ovira, da ne bi dosegli 
boljših rezultatov pri učinku, da ne 
bi boljše izvrševali tekočih mesečnih 
obveznosti, itd. Zanašanje na končni 
obračun, ki naj pokaže, koliko do
hodka smo s poslovanjem ustvarili 
in s kolikšnim deležem bomo pokrili 
izplačane osebne dohodke, ni preveč 
optimistično. 

Analiza devetmesečnega poslova-
. nja po metodi, ki jo zahteva samo
upravni sporazum grupacije črne in 
barvne metalurgije kaže, da smo v 
masi porabili 33 % več osebnega do
hodka kot v istem času lani, da je 
dohodek le 14 % večji, da je kar 48 % 
več zakonskih obveznosti, da smo 
kar 23 % manj namenili za poslovni 
sklad in kar 80 % več za sklad skup
ne porabe. Zaposlenost je narasla za 
štiri odstotke, v poslovanju pa smo 
imeli 39% več družbenih sredstev 
kot leto prej. Ce vse to izrazimo 
z nekim enotnim kazalcem uspeš
nosti, je le-ta deset odstotkov slabši 
kot v letu 1974. 

Takšna je slika poslovanja po de
vetmesečnem obračunu. Vsekakor 
pa bo zelo zanimiva slika istih kazal-
cev za vse leto, s katero bomo bralce 
Zelezarja vsekakor seznanili. V po
jasnilo ali tolažbo naj nam bo le to, 
da tudi druge delovne organizacije 
ne kažejo bistveno drugačnih rezul
tatov, iz česar lahko sklepamo, da ni 
vse odvisno samo od dela neposred
nih proizvajalcev, pač pa tudi od 
zunanjih vplivov. 

0 D O D E L I T V I . . . 
njihove vloge vložene v letih 1973, 
1974 in 1975. 

Že danes imamo pripombe starej
ših delavcev Železarne, ki delajo 10, 
15 in več let v podjetju in imajo že 
daljši čas vložene vloge za dode
litev stanovanj, da je tako reševanje 
nepravično do tistih delavcev, ki 
prav tako stanujejo v neprimernih 
stanovanjih (barake na cesti 1. maja 
in barake na Straži). 

To je ena stran vprašanja, druga 
pa je, da nekateri stanovalci Soteske 
izsiljujejo, da jim dodeljena stano
vanja v kombinaciji ne ustrezajo ali 
pa se protivijo plačati finančno ude
ležbo za dodeljena stanovanja, ki je 
predpisana z obstoječim pravil
nikom o urejanju stanovanjskih 
vprašanj delavcev železarne Jese
nice in je obvezna za vse delavce 
Železarne. 

Po drugi strani pa se nekateri od 
teh delavcev obnašajo skrajno pre
drzno, nekulturno do delavcev, ki 
delajo v Železarni na tem področju, 
še več, grozijo, da bodo tudi fizično 
obračunali z njimi, v kolikor ne bo 
rešeno tako kot oni zahtevajo. Pri 
tem bi rad opozoril na dejstvo, da 
imamo v Železarni reševanje stano
vanjskih vprašanj sistemsko rešeno 
in sicer s pravilnikom o urejanju 
stanovanjskih vprašanj delavcev 
Železarne in da o dodelitvi stano
vanj izključno odloča stanovanjska 
komisija kot samoupravni organ v 
skladu z obstoječim pravilnikom od-
nosno po sprejetem vrstnem redu 
prosilcev stanovanj za tekoče leto. 

V T O Z D T A L I L N I C E 
Z IZBOLJŠAVAMI P R I H R A N I L I 

6 . 1 4 0 . 1 2 4 DIN 
V TOZD Talilnice, kje je zaposlenih prek 1100 delavcev, so letos 

izredno povečali inventivno tehnično dejavnost. Člani komisije za 
izume, raziskave in racionalizacije v TOZD Talilnice pod vodstvom 
Henrika Zupana, so uspešno sodelovali s službo za inventivno dejav
nost pri SEO, z vodstvom TOZD, obratovodji, analitiki in vzdrževal
nimi ter proizvodnimi asistenti v posameznih obratih in oddelkih. Pri 
takem sodelovanju uspehi v tehnično inventivni dejavnosti niso mogli 
izostati. 

Komisija za izume, raziskave in 
racionalizacije v TOZD Talilnice se 
je letos sestala trikrat. Na prvi seji 
13. februarja so ocenili sedem teh
ničnih izboljšav in avtorjem priznali 
na osnovi prikazanih in potrjenih 
koristi in prihrankov sedem odškod
nin v višini 50.996 din. Uspešna je 
bila tudi druga seja 13. avgusta, na 
kateri so obravnavali in dokončno 
ocenili deset izboljševalnih predlo
gov in odobrili deset spodbudnih od
škodnin v skupni višini 60.258 din. 

V ponedeljek, 8. decembra, je 
predsednik komisije sklical letošnjo 
tretjo sejo, na kateri so na osnovi 
pozitivnih ocen in priporočil pristoj
nih in odgovornih strokovnjakov dor 
končno ocenili pet v zadnjem času 
v proizvodnjo uvedenih izboljševal
nih predlogov in prizadevnim in 
uspešnim avtorjem odobrili 33.085 
dinarjev odškodnin, rent in akon
tacij. 

Tako je letos komisija pozitivno 
ocenila 22 izboljševalnih predlogov 
in avtorjem odobrila skupni prihra
nek, ki znaša 6,140.124 din, 144.339 
dinarjev odškodnin, nagrad, akonta
cij in rent. To je vsekakor lepo in 
spodbudno priznanje prizadevnim in 
uspešnim novatorjem. 

Na zadnji seji komisije so na osno
ve prikazanih izračunov, koristi in 
prihrankov, ki so jih podale in overo
vile ekonomske in računovodske 
službe, obravnavali pet tehničnih 
izboljšav. 

Izboljševalni predlog št. 2180 
avtorjev strojnih vzdrževalcev Sta
neta Mencingerja, Avrelija Ravnika, 
Janeza Markovca, Janeza Lipovca 
in Jožeta Arha, je bil pozitivno oce
njen in na osnovi enoletnih prihran
kov v višini 46.740 din nagrajen z 
2.111 din. Odškodnino si avtorji de
lijo po udeležbi pri izvedbi izboljše-
valnega predloga: Boljša in cenejša 
izdelava Brikmanovih kisikovih ko
pij za potrebe S M peči. 

Predlog št. 2196, ki ga je predložil 
Jože Hudolin, delovodja instalater
jev, skupaj z Olipom Bernardom, 
predstavlja koristno predelavo vodo

vodne napeljave pri okvirjih na 
vratcih S M peči.. Nova izvedba je 
cenejša in boljša, avtorja pa sta 
ustvarila na leto na teh vodohlaje-
nih okvirjih 129.240 din koristi in 
prihrankov. Komisija jima je pri
znala in odobrila 9.170 din odškod
nine, katero si prizadevna in uspeš
na avtorja delita v razmerju 50:50. 

Na osnovi pozitivnih ocen in pri
poročil je bil na tej seji pozitivno 
ocenjen tudi izboljševalni predlog 
št. 2200, ki sta ga izvedla Jože Šlibar 
in Peter Kisič iz transportnega od
delka. Avtorja sta mehanizirala in 
olajšala delo pri praznenju žlindri-
nih banj iz S M in električnih peči na 
tovarniškem nasipu. Za letni prihra-

. nek v višini 502.909 din jima je komi
sija odobrila odškodnino v višini 
18.960 din. 

Livarja Stane Pristov in Avgust 
Čurin sta uspešno in koristno izved
la izboljševalni predlog št. 2209: 
»Uporaba cenejših grafitnih loncev 
oziroma podstavkov zanj zanje v ta
lilnih pečeh. Na osnovi prikazanih in 
potrjenih letnih prihrankov v višini 
6.860 din, jima je bila priznana od
škodnina v višini 954 din, katero si 
avtorja delita v razmerju 50:50. 

Pozitivno je bil ocenjen tudi iz
boljševalni predlog št. 2212 Branka 
Šorna in Metoda Ličofa »Hitra za
menjava zapornih spojk Walter pri 
kisikovih kopjih s tipskimi holand-
ci«. Za letni prihranek v višini 40.046 
dinarjev sta avtorja prejela odškod
nino 1.890 din, katero si delita v raz
merju 50:50, vendar le kot akonta
cijo, popolna odškodnina. pa bo 
avtorjema izplačana po izračunu ce
loletnih prihrankov in koristi, ki 
izvirajo iz uspešne tehnične inova-

. cije. 
S skupnimi prihranki 6,140.124 di

narjev, ki so jo ustvarili člani delov
nega kolektiva TOZD Talilnice, so 
novatorji in racionalizatorji prispe
vali k skupnim letnim prihrankom 
novatorjev in iznajditeljev v Žele
zarni, ki bodo v letošnjem letu zna
šali prek 20,000.000 din. 

• S takim načinom reševanja smo 
odpravili privilegije in razna botro-
vanja pri reševanju stanovanjskih 
vprašanj delavcev Železarne. S skle
pom odbora za delovne in življenj
ske pogoje z dne 18. novembra pa je 
le-ta odpravil še zadnji privilegij in 
sicer prioritetno reševanje strokov
nega kadra odnosno delavcev, ki 
delajo na ključnih delovnih mestih 
in to tako, da v ta namen v letu 1976 
ne bo namenil nobenih stanovanj 
več in se bodo njihova stanovanjska 
vprašanja reševala le v okviru sploš
nega vrstnega reda za tekoče leto. 
Prav tako menimo, da -bomo morali 
stanovanja solidarnostnega sklada 
razdeljevati izključno v okviru 
splošnega vrstnega reda prosilcev 
stanovanj in sicer za stanovanja, ki 
jih bo dobila železarna Jesenice. 

Vse to pa opozarja tudi na to, da 
bi morala biti informacija novinarja 
bolj popolna, da ne bi zaradi svoje 
nepopolnosti povzročila različnih 
konfliktov in težav, kot. v tem pri
meru. 

Stanovanja so bila dodeljena na
slednjim delavcem: 

1. Vaso Trkulja, roj. 1. 9. 1951, za
poslen v obratu el. jeklarna od 
16. 5. 1974. Vlogo je vložil dne 11. 12. _ 
1974 in je uvrščen na 133. mestu v 
spi. vrstnem redu za leto 1975. 

2. Zdravko Frelih, roj. 30. 12. 1932, 
zaposlen v obratu stroj, vzdrževanje 
od 9. 10. 1951. Vlogo je vložil dne 25. 
10. 1974 in je na 204. mestu v spi. 
vrstnem redu. Imenovani je reševan 
v kombinaciji. 

3. Arslan Baftijari, roj. 17. 11. 
1945, zaposlen v obratu žicama od 
17. 5. 1974. Vlogo je vložil dne 24. 5. 
1974 in je na 248. mestu v spi. vrst
nem redu za leto 1975. 

4. Ibrahim Tubič, roj. 7. 1. 1946, 
zaposlen v obratu el. jeklarna od 
19. 2. 1969. Vlogo je vložil dne 7- 1. 
1970 in je na 230. mestu v spi. 
vrstnem redu za leto 1975.- Imenova
ni je reševan v kombinaciji. 

5. Hasan Kalendar, roj. 4. 4. 1939, 
zaposlen v obratu martinarnff od 
9. 9. 1971. Vlogo je vložil dne 1. 10. 
1973 in je na 240. mestu v spi. 
vrstnem redu za leto 1975. 

6. Vane Ristov, roj. 25. 1. 1952, za
poslen v obratu plavž od 5. 10. 1972. 
Vlogo je vložil dne 11. 3. 1974 in je 
na 349. mestu v spi. vrstnem redu za 
leto 1975. 

7. Stanko Milosov, roj. 23. 12. 
1951. zaposlen v obratu valjama 
2400 od 22. 6. 1973. Vlogo je vložil 
dne 25. 4. 1974 in je na 432. mestu v 
spi. vrstnem redu. za leto 1975. 

8. Abdulah Mištrič, roj. 29. 10. 
1946, zaposlen v obratu transport od 
23. 8. 1971. Vlogo je vložil dne 11. 11. 
1974 in je na 438. mestu v spi. 
vrstnem redu za leto 1975. 

9. Done Mitovski, roj. 29. 3. 1952, 
zaposlen v obratu el. jeklarna od 21. 
6. 1973. Vlogo je vložil dne 21. 8. 1973 
in je na 343. mestu v spi. vrstnem 
redu za leto 1975. 

10. Mite Lefkov, roj. 24. 7. 1952, 
zaposlen v obratu martinarna od 24. 
10. 1974. Vlogo je vložil dne 25. 11. 
1974 in je na 520. mestu v spi. 
vrstnem redu za leto 1975. 

11. Kiro Pavlov, roj. 3. 5. 1953, za
poslen v obratu samotama od 26. 9. 
1974. Vlogo je vložil dne 31. 12. 1974 
in je na 542. mestu v spi. vrstnem 
redu za leto 1975. 

12. Rafael Kolenc, roj. 7. 10. 1930, 
zaposlen v obratu valj. profilov od 
7. 4. 1960. Vlogo je vložil, dne 29. 3. 
1971 in je na 558. mestu v spi. 
vrstnem redu za lete 1975. Imeno
vani je reševan v kombinaciji. 

Dodelitev stanovanj v kombina
ciji: 

. 1. Idrizu Čatič, roj. 20. 12. 1951. 
zaposlen v obratu transport od 18. 2. 
1970. Vlogo je vložil 28. 11. 1975. 
Imenovanemu se dodeli enosobno 
stanovanje na Jesenicah, Delav
ska 1, izpraznjeno po Ibrahimu 
Tubiču. 

2. Vlado Hristov, roj. 12, 7. 1954, 
zaposlen v obratu valj. Bela od 
29. 3. 1972. Vlogo je vložil dne 25. 3. 
1975. Imenovanemu se dodeli eno
sobno stanovanje na Jesenicah, Sav
ska 7, izpraznjeno po Rafaelu Ko-
lencu. 

3. Todosiju Lazarev, roj. 25. 5. 
1952, zaposlen v obratu el. jeklarna 
od 5. 10. 1972. Vlogo je vložil dne 22. 
1. 1975. Imenovanemu se dodeli eno
sobno stanovanje na Jesenicah, 
c. Zelezarjev 17, izpraznjeno po 
Zdravku Frelihu. 

Referent za stanovanja 



IZVRŠITEV P R O G R A M A S K U P N E IN G O T O V E 
P R O I Z V O D N J E T E R O D P R E M E V M E S E C U 

N O V E M B R U 
Obrat . S K U P N A PROIZVODNJA GOTOVA PROIZVODNJA 

Odprema Obrat . 
Program Izvršitev % Program Izvršitev %-

Odprema 

Plavž . 12.800 11.786.1 92.1 
SM jeklarna _ 28.000 29.456.0 105.2 
El jeklama 14.900 15.582.6 104.6 
Livarne 140 145.2 103.7 50 56.1 112.2 56.1 
5amotarna 1.260 1.443.5 114.6 250 223.5 89.4 223.5 
TOZD T A L I L N I C E 57.100 58.413.4 102.3 300 279.6 93.2 279.6 
Bluming 37.500 36.432.3 97.2 700 940.7 134.4 787.0 
Stekel 7.600 6.814.4 89.7 4.000 3.411.6 85.3 3.300.0 
Term. obd. 2.900 2.885.2 99.5 2.900 2.879.5 99.3 2.849.3 
S K U P A J 48.000 46.131.9 96.1 7.600 7.231.8 95.2 6.936.3 
Valj. žice 9.400 9.670.9 102.9 3.200 3.531.4 110.4 3.404.5 
Valj. prof. 2.400 2.638.0 109.9 18.4 18.4 
Valj. deb. ploč. 7.700 7.844.1 101.9 7.620 7.733.4 101.5 7.751.9 
TOZD V A L J A R N E 67.500 66.284.9 98.2 18.420 18.515.0 100.5 18.111.1 
Hladna valj. 2.350 2.351.5 100.0 2.180 2.200.4 100.9 2.200.3 
Zičarna 5.150 5.350.2 103.9 3.220 3.590.4 111.5 3.602.7 
Profil arna 1.260 1.393.3 110.6 1.040 1.110.3 106.8 1.354.5 
Podbojarna 30 22.8 76.0 30 22.8 76.0 23.8 
Jeklovlek 1.700 1.873.2 110.2 1.700 1.861.7 109.5 1.645.7 
Elektrodni 1.340 1.344.3 100.3 1.335 1.338.6 100.3 1.297.3 
Žebljarna 1.015 942.4 92.8 1.010 935.7 92.6 931.1 
TOZD P R E D E L A V A 12.845 • 13.277.7 103.4 10.515 11.059.9 105.2 11.055.4 
S K U P A J 137.445 137.976.0 100.4 19.235 29.854.5 102.4 29.446.1 
Cest. odboj. 
+ deli 10 41.3 413.0 10 41.3 413.0 41.3 
ŽELEZARNA 137.455 138.017.3 100.4 29.245 29.895.8 102.2 29.487.4 

TOZD V A L J A R N E 
V mesecu novembru so obrati 

TOZD Valjarne, razen valjarne 
bluming, dosegli programirano skup
no in blagovno proizvodnjo. Proiz
vodni rezultati bi lahko bili še boljši, 
če ne bi bilo ob koncu meseca nekaj 
težav zaradi redukcije električne 
energije. 

Val jarna bluming: 
V tej valjarni kljub nizkim za

stojem na obratovalni čas (22,16 od
stotkov) nismo dosegli programirane 
skupne proizvodnje. Osnovni vzrok 
je v tem, ker smo premajhne količine 
valjali preko Stekel ogrodja, kjer 
smo imeli v začetku meseca težave 
zaradi pogostih okvar. Poleg tega je 
bila 5,5 dni v letnem remontu linija 
rezanja. Zato smo valjali znatno 
večje količine materiala za adju-
stažo valjarne bluming — blumse in 
slabe — k i je za ta mesec planirano 
količino presegla. Nekaj težav je 
povzročila tudi redukcija električne 
energije ob koncu meseca, ki je 
povzročila za 1,08 odstotkov zastoja 
pri valjanju. 

Val jarna stekel: 
Vzroki, zakaj nismo dosegli pro

gramirane skupne in blagovne pro
izvodnje, so navedeni že pri valjarni 
bluming. 

Val jarna žice: 
Ta obrat je za november progra

mirano skupno in blagovno proiz
vodnjo nekoliko presegel. Vendar bi 
bil lahko proizvodni rezultat še 
boljši, če ne bi bilo preveč zastojev 
(36,5 odstotkov na obratovalni čas). 
Previsoki so bili valjavski in vzdrže
valni zastoji, poleg tega pa je bilo 
tudi 0,95 odstotkov zastojev zaradi 
redukcije električne energije. 

Val jarna 2400: 
Programirano skupno proizvodnjo 

je valjarna dosegla. Doseženi rezul
tat pa bi bil lahko še bolj ugoden, če 
ne bi bilo občasnih težav zaradi 
pomanjkanja vložka in čakanja na 
tei lperaturo. To se je pokazalo pri 
proizvodnji vroče valjane pločevine 
in medfazne proizvodnje, ki je bila 
nekoliko nižja tudi zaradi visoke 
gotove proizvodnje, dosežene v ok
tobru. 

Val jarna profilov: 
Ta valjarna ni samo presegla pro

gramirano skupno proizvodnje za 
oktober, temveč je s celoletnim 
solidnim delom uspela, 27. novembra 
že izpolniti letošnji družbeni plan. 
Zato iskrene čestitke vsem sodelav
cem, ki so s tem pripomogli tudi k 
predčasni izpolnitvi družbenega pla
na v obratujeklbvlek. 

Avgust Karba 

TOZD H L A D N A P R E D E L A V A 
Skupna in blagovna proizvodnja 

je v novembru 3,4 odnbsno 5,2 
odstotka preko planiranih količin. 
Planirane količine pa niso enake 
količinam predvidenim z družbenim 
planom, zato smo pod družbenim 
planom 6,2 odstotka v skupni in v 
gotovi proizvodnji 7,9 odstotka. 

Zaradi pomanjkanja naročil smo 
v treh obratih pod količinami pred
videnimi z družbenim planom in to 
v hladni valjarni za okrog 100 ton, 
v profilarni za okrog 600 ton in v 
vratnih podbojih za okrog 250 ton. 

V posameznih obratih smo dosegli 
naslednje rezultate: 

Hladna valjarna: 
Operativni program je dosegla 

100 odstotno, vendar je to 100 ton 
pod družbenim planom. Razen po
manjkanja naročil je na to vplivala 

še redukcija elektro energije, zaradi 
te je dodatno še okrog 60 ton manjša 
proizvodnja. 

Z i ča rna : 
•V proizvodnji žice smo praktično 

na višini predvideni z družbenim 
načrtom, če ne računamo tuje pre
delave. Zaradi pomanjkanja elektro 
energije pa je proizvodnja manjša 
približno za 150 ton. 

Profilarna: 
V tem obratu je pomanjkanje na

ročil bistveni vzrok za manjšo pro
izvodnjo. Normalna proizvodnja je 
znašala približno 2000 ton/mesečno. 
V tem mesecu pa smo dosegli samo 
1.400 ton odnosno 1.110 ton proiz
vodnje. 

Podbojarna: 
Težave, ki jih imamo skozi vse 

leto, so tudi v tem mesecu vplivale 
na manjšo proizvodnjo. 

Jeklovlek: 
Težave s kvaliteto vložka so vpli

vale na doseženo višino proizvodnje, 
ki je v prejšnjih mesecih znašala 
okrog 2.000 ton. V tem mesecu znaša 
1.873 odnosno 1.861 ton blagovne 
proizvodnje. S temi količinami smo 
preko predvidenih količin z družbe
nim planom in nekaj nižji od količin 
doseženih v prejšnjih mesecih. 

Elektrodni obrat: 
Planirano proizvodnjo dosega 

obrat z dvoizmenskim delom na 
proste sobote. 

Žebljarna: 
Planiranih količin ne dosega 

zaradi spremembe asortimenta pro
izvodnje, pomanjkanja ljudi in 
redukcije električne energije. 

Franc Vičar 

TOZD TALILNICE 
Razen plavža so vsi obrati presegli 

tako operativni kot družbeni plan. 

Plavž: 
Zaradi slahega hoda plavža II, 

obrat ni dosegel predvidene proiz
vodnje iri je plan izpolnil le 92,08 od
stotka. Težave na plavžu II, se kljub 
prizadevanju plavžarjev nadaljujejo 
tudi v tem mesecu. 

SM jeklarna: 
je v mesecu novembru obratovala 

zelo dobro, saj je plan presegla za 
5,2 odstotka in izdelala 29.465 ton 
jekla. Če ne bi bilo težav z vzdrž
nostjo S M peči, zaradi česar je 
izpadla 5 dni ena peč, bi izdelali še 
nakaj več surovega jekla. 

Elektro jeklarna: 
Tudi elektro jeklarna je v novem

bru zelo dobro obratovala in kljub 
redukciji električnega roka, ki je 
trajala več kot en dan presegla plan 
za 4,6 odstotka. Dnevno so povpreč
no izdelali 500 ton surovega jekla, ne 
glede na izgubljen čas zaradi remon
tov in redukcije električnega toka. 
Če ne bo posebnih težav v tem me
secu bo elektrojeklarna presegla 
tudi letni družbeni plan proizvodnje. 

Livarna: 
je obratovala v tem mesecu zelo 

dobro in presegla plan za 3,6 od
stotka. Kovinolivarna pa je že do
segla letošnjo planirano količino. 
Poleg mnogih važnih odlitkov za 
potrebe domače železarne, je bila 
odlita tudi pesta gonilnika za hidro
elektrarno, sedaj pa forsirano delajo 
na izdelavi forme za dvižno mizo 
v valjarni 2400. 

Šamotarna: 
Proizvodnja v tem obratu je bila v 

novembru rekordna, saj so presegli 
proizvodni plan za 14,6 odstotka. 

Talilnice — plavž in obe jeklarni, 
so obratovali neprekinjeno tudi 
preko prazničnih dni, da bi čimveč 
proizvedli in čim več prispevali k do
seganju planskih obvez, tako v 
okviru Železarne kot tudi v okviru 
SOZD Slovenske železarne. 

Alojz Kalan 

N O V E S T A N A R I N E 
V S A M S K I H D O M O V I H 

Odbor za delovne in življenjske pogoje je na svoji seji, 
18. novembra na predlog kadrovskega sektorja, oddelka za 
družbeni standard, razpravljal in potrdil nove stanarine za sam
ske domove, ki bodo uveljavljene s 1. 1. 1976. Nove stanarine 
bodo v posameznih domovih znašale: 

Samski 
domovi 

Štev. Stara 
postelj cena 

Nova 
cena 

Povišano 
za 

1. PLAVŽ 1 270. — din 320. — din 50. — din 
2 180. — din 220. — din 40. — din 

2. K A D R . D O M 2 140. — din 180. — din 40. — din 
4 110. — din 150. — din 40. — din 

3. D E L A V S K A 8 1 180. — din 220. — din 40. — din 
2 140. — din 170. — din 30 — din 
3 120. — din 150. — din 30. — din 

4. SAVA 1 270. — din 320. — din 50. — din 
2 180. — din 220. — din 40. — din 

5. K O R . B E L A 1 250. — din 320. — din 70. — din 
2 170. — din 220. — din 50. — din 

6. C. ŽELEZARJEV 26 4 140. — din 170. — din 30. — din 

Ker se stanarine plačuje en mesec naprej, bo vsem stano
valcem v samskih domovih železarne Jesenice zaračunana nova 
stanarina v mesecu decembru 1975 in jim bo to prikazano v pr
vem izplačilu v letu 1976 pododbitki 750. 

Ta prispevek objavljamo v glasilu ŽELEZAR predvsem zato, 
da obvestimo sodelavce, ki stanujejo v samskih domovih, da ne 
bo ob priliki izplačevanja OD nepotrebnih razburjanj. 

Upravnik samskih domov 

Delavec pri montaži v strojnici hladne valjarne na Beli 

O B V E S T I L A K O L E K T I V U — O B V E S T I L A 

DEŽURNI ZA VZDRŽEVANJE V ŽELEZARNI 

D A T U M : 
P O N E D E L J E K - 15. 
T O R E K - 16. 12. 
S R E D A - 17. 12. 
ČETRTEK - 18. 12. 
P E T E K - 19.12. 
SOBOTA - 20.12. 
N E D E L J A - 21.12. 

D N E V N I : 
12. R A V N I H A R P E T E R 

D O L I N A R SAŠO 
SITAR A N T O N 
M O L A N I V A N 
P E T E R N E L J A N E Z 
S V E T I N A BOGOMIR 
ULČAR M A R J A N 

Telefon dežurnega za vzdrževanje v Železarni je: 
vezni telefon je: 

Na redne delovne dni dela dnevni dežurni 
nočni pa 

Na proste sobote, nedelje in praznike dela: 
dnevni dežurni 
nočni pa 

NOČNI: 
P E Z D I R N I K JOŽE 
ZIDAR JOŽE 
Z U P A N M I R K O 
GASSER F R A N C 
ARNEŽ F R A N C 
L E B A N IVO 
B E R N I K F R A N C 

410 

od 14.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

od 6.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

Predaja poslov se izvede v sobi tajništva vzdrževanja št. 5 v upravni zeradbi 
TOZD-VET. • 6 

SLUŽBA OBRATNE AMBULANTE 

V dneh od 15. do 20. decembra bodo delale naslednje obratne ambulante: 
dopoldan: IV. obratna ambulanta 
popoldan: I. in II. obratna ambulanta 
V soboto, 20. decembra samo dopoldan I. obratna ambulanta. 

V zobni ambulanti: 
dopoldan: I. zobna ambulanta 
popoldan: II. zobna ambulanta 
V soboto, 20. decembra samo dopoldan I. zobna ambulanta 

Ordinacijski čas dopoldan od 6.30 do 13. ure, popoldan od 13. do 19.30. V 
soboto samo dopoldan od 6.30 do 13. ure. 

P E R S O N A L N E V E S T I — N O V E M B E R 
V delovno razmerje je bilo sprejetih 37 delavcev, 37 delavcem pa je prene

halo delovno razmerje. 

UPOKOJENI SO BILI: Mirko GAŠPERŠIČ, 1920, plavž - 29 let v Z j , 
Jože K L E M E N C , 1926, transport - 20 let v ŽJ, Karel MARKOVIČ, 1920, el. 
jeklarna 25 let in pol v ŽJ, Marta O B L A K , 1946, plavž - 13 let in pol v ŽJ in 
Franc ZIMIC, 1921, zičarna - 27 let v ŽJ. 

Upokojenim sodelavcem želimo, da bi dolgo uživali težko 
zasluženi pokoj! 

UMRLI: Štefan J E R E N , 1935, plavž - 18 let v ŽJ. 
Svojcem naše iskreno sožalje! 

V JLA SO ODŠLIr Zdravko Bajič, 1956̂  profilarna, Sulejman Čoralič, 
1955, martinarna, Jurica Delič, 1956, plavž, Šefik Kreštič, 1956, martinarna, 
Boško Miloica, 1956, plavž, Milisav Stojanovič, 1957, valjarna Bela, Djuro 
Stojkovič, 1955, strojno vzdrževanje, Slavčo Trajanov, 1956, valjarna 2400 in 
Sejad Zahirovič, 1955, martinarna. 

IZKLJUČENI: Ljutvija Buljevič, 1953, martinarna, Peter Danilovič, 
1953, hI. valjarna, Hamid Grbič, 1954, žebljarna, Pene Ivanov, 1954, valjarna 
Bela, Milena Jerovšek, 1947, valjarna 2400, Mirsad Kadirič, 1952, martinarna, 
Milovan Lešnjak, 1957, valjarna žice, Danilo Malavašič, 1957, jeklovlek, 
Edvard Mendiževec, 1947, valjarna 2400, Sefo Nurodinovič, 1953, valjarna 
Bela.-Duško Pavlov, 1956, martinarna, Marjana Pintar, 1953, DE-DP, Janez 
Svetina, 1945, valjarna Bela. 

Z E L E Z A R 



SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
3 9 . S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 

P R I D S ŽELEZARNE 
Odbor za gospodarstvo p r i delavskem svetu Železarne , se je sestal 

na 39. seji v če t r t ek , 4. decembra z namenom, da obravnava naslednje 
t očke dnevnega reda: pregled sklepov zadnje seje, analiza f inančnega 
rezultata za oktober, odstopanje od d ružbenega plana v oktobru, 
ocena izvrš i tve plana za november, operativni program za december, 
informacija o pr ipoj i tv i K O V I N O S E R V I S A Jesenice i n M O N T E R J A 
Dravograd kot TOZD Železarne , informacija o poslovnem povezova
nju z Universa lom Jesenice, predlog povečan ja amortizacijskih sto
penj, predlog za imenovanje centralne inventurne komisije in 
delegata za ustanovno skupšč ino druge poslovne enote Beograjske 
banke, odpis razl ike i n sklep o uvozu blaga, razvrstitev investicij za 
leto 1976, združevanje sredstev za nabavo turbokompresorja za 
stisnjeni zrak i n združevanje sredstev za nabavo rentgensko-fluore-
scenčnega kvantometra. 

Najprej so pregledali kako so bili 
realizirani sklepi zadnje seje in še 
neizvršeni sklepi prejšnjih sej. Ne-
izvršeni sklepi prejšnjih sej se še 
izvajajo, sklepa 38. seje v zvezi z 
reklamacijo hladno vlečenega jekla 
in reklamacijo žičnikov za ZDA 
bosta rešena na naslednji seji, ko bo 
odbor razpravljal o ugotovitvah 
strokovne komisije, ki je raziskala 
vzroke teh dveh reklamacij. 

K analizi finančnega rezultata za 
oktober so ugotovili, da poslovni 
uspeh v oktobru ni zadovoljiv in for
mirani ostanek dohodka ne pokriva 
niti vseh obveznosti iz tega naslova, 
zato je celo zmanjšan prosti del za 
3.4 mio dinarjev, ki je bil ustvarjen v 
devetih mesecih. Tudi gibanje stro
škov in realizacije nista usklajena. 
Še v novembra lahko pričakujemo 
neugodne rezultate, če se bo gibala 
proizvodnja in stroški na sedanjem 
nivoju, in če bodo cene ostale ne
spremenjene. 

Sprejeli so informacijo vodje 
oddelka za ekonomske analize in 
planiranje o odstopanjih od družbe
nega plana v oktobru in ugotovili, da 
so bifr proizvodni rezultati pod pri
čakovanimi, zato planskih obvez do 
konca leta ne bomo izpolnili. Naj
večji izpad proizvodnje je bil na 
plavžu, martinarni, blumingu, stek
lu in žičarni. 

Ocenili so izvršitev novembrskega 
plana in ugotovili, da novembrski 
rezultati zaostajajo za družbenim 
planom. Stanje je zaskrbljujoče, ker 
kljub delu med prazniki nismo do
segli programirane proizvodnje in 

prodaje. Največji zaostanek so 
ugotovili v TOZD Hladna predelava 
in to v najboljših kvalitetah, ki j ih 
kljub dekonjukturi še vedno dobro 
prodajamo. Hkrati so ugotovili, da 
nemoteno delo proizvodnih TOZD 
ob 29. in 30. novembru kaže na 
pripravljenost delavcev Železarne 
za ' delo in boljše izpopolnjevanje 
planskih nalog. 

Sprejeli so informacijo vodje od
delka za ekonomske analize in pla
niranje o operativnem programu za 
december. Operativni program za 
december tek kot je predložen za 
odbor ni bil sprejemljiv, ker se moč
no oddaljuje od sprejetih obvez z 
družbenim planom za 1975. leto. Od
delku za ekonomske analize in plani
ranje so naročili, da o operativnem 
programu ponovno razpravljajo s 
TOZD in ga uskladijo z realnimi 
možnostmi in družbenim planom. O 
analizi in ukrepih pa je treba 
poročati na naslednji seji, ki bo sredi 
decembra. 

Ponovno so ugotovili, da se -z 
operativnim programom ne približu
jemo družbenemu planu, kljub temu 
pa pričakujejo, da bo v decembru 
blagovna proizvodnja nekaj večja, 
ker je tržišče še pripravljeno sprejeti 
naše izdelke, vsekakor pa bo akumu-
lativnost bistveno nižja kot smo pri
čakovali. 

Sprejeli so informacijo pomočnika 
glavnega direktorja o pripojitvi 
Kovinoservisa Jesenice in Monterja 
Dravograd kot TOZD Železarne in 
se strinjali s postopkom izvedbe pri
pojitve teh delovnih organizacij k 

Železarni vse do vpisa v sodni regi
ster pri pristojnem gospodarskem 
sodišču. Pomočnik glavnega direk
torja j ih je seznanil še s povezo
vanjem z Universalom Jesenice. 

Skladno s sklepom delavskega sve
ta Železarne z dne 31. 10. 1975 o po
večanju amortizacije za 50,000.000 
din in na predlog finančno račun
skega sektorja so se strinjali s po
večanjem amortizacije in posredova
li delavskim svetom TOZD v razrpa-
vo in potrditev konkreten sklep. 

Imenovali so centralno inventur
no komisijo, ki bo opravila inven
turo za gospodarsko leto 1975 ter 
imenovali Matevža Maleja — finan
čno računovodski sektor, za delegata 
za ustanovno skupščino druge po
slovne enote Beograjske banke. 

Soglašali so s predlogom nabavne
ga sektorja-uvoza in odobrili odpis 
razlike, ki je nastala pri uvozu 
magnezitne obloge za električne pe
či. Na predlog nabavnega sektorja 
so še odobrili, da od tuje firme uvozi
mo določeno količino rezilnega orod
ja, ker Železarna ni zainteresirana 
za neposredni uvoz zaradi premajh
nih količin. 

Razpravljali so o predlogu sektor
ja za novogradnje o razvrstitvi inve
sticij po posameznih kriterijih za 
leto 1976 in zaradi pomembnosti 
investicij sprejeli naslednji vrstni 
red in ga posredovali v razpravo in 
potrditev delavskim svetom TOZD: 
1. predelava žlindre, 
2. turbokompresor, 
3. elektrodna žica CO2, 
4. livni vozovi, 
5. linija za oplaščene elektrode, 
6. induktivni mešalec za L M peč. 

Na osnovi tega vrstnega reda so 
dali skupnim službam in upravi pod
jetja nekatere naloge, ki j ih je zaradi 
realizacije teh projektov treba izpol
niti. 

Ob koncu seje so razpravljali še o 
predlogu sektorja za novogradnje o 
združevanju sredstev za nabavo 
turbokompresorja za stisnjen zrak, 
kapacitete 350 m3/min in predlogu o 
združevanju sredstev za nabavo 
rentgensko fluorescenčnega kvanto
metra ter v zvezi s tema predlogoma 
sprejeli vrsto sklepov, ki so j ih posre
dovali v razpravo ih potrditev še de
lavskim svetom TOZD. j g . 

1 8 . S E J A O D B O R A Z A K A D R E 
PRI D S ŽELEZARNE 

Predsednik odbora za kadre p r i delavskem svetu Železarne Alek
sander Kavčič je sk l i ca l 18. sejo odbora 27. novembra z namenom, 
da pregledajo sklepe zadnje seje, razpravljajo o f inančnem planu 
za leto 1976 i n tekoč i problematiki . 

Najprej so pregledali, kako so bili 
realizirani sklepi zadnje seje in ugo
tovili, da so v glavnem izvršeni, le 
nekaj jih je daljšega pomena in se še 
izvajajo. Hkrati so sprejeli dopol
nitve k nekaterim sklepom prejšnjih 
sej in zahtevali, da ŽIC pripravi do 
naslednje seje odbora podatke o sta
nju učencev, ki imajo odobrene štu
dijske ugodnosti za študij ob delu. 
Kadrovski sektor so zadolžili, da 
pregleda racionalnost zaposlenosti 
sedanjega kadra z višjo in visoko
šolsko izobrazbo. Kadrovski sektor 
mora pripraviti tudi analizo fluktua-
cije.za leto 1975 in poskrbeti za po
noven razpis za ravnatelja oddelka 
za izobraževanje ob delu. 

Razpravljali so o finančnem planu 
za leto 1976 in z njim soglašali ter ga 

sprejeli z naslednjimi dopolnitvami: 
— odboru je treba po posameznih 

postavkah dostaviti obrazložitev 
oziroma pregled trošenja sredstev za 
leto 1975; 

— kadrovski sektor se zadolži, da 
tudi za študij ob delu objavi javni 
razpis do konca mesecaaprila; 

— kadrovski sektor naj kvartalno 
vodi evidenco o vseh seminarjih ter 
o tem poroča odboru; 

— seminarje izven Železarne ter 
službena potovanja v inozemstvo, ki 
imajo značaj izobraževanja, lahko 
odobrava samo odbor za kadre. 

Ob koncil seje so rešili več vlog 
v zvezi z izobraževanjem ob delu, 
odobravanjem študijskih ugodnosti, 
načinom izplačila štipendij in druge 

JŠ. 

TOZD Hladna predelava 

2 2 . S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
V če t r t ek , 4. decembra, je bila v K a z i n i 22. seja delavskega sveta 

TOZD Hladna predelava. Predsednik Ivan Sušnik je v obravnavo 
predlagal naslednja v p r a š a n j a : pokrivanje izgube SIS za železniški in 
luški promet, o izgubi SIS za elektro energijo, predlog sanacije repub
l iške cestne mreže, programi samoupravnih interesnih skupnosti ob
č ine Jesenice, poslovna pol i t ika i n prel iminarni plan za leto 1976, 
ugotovitveni sklepi o pripoji tvi Monter Dravograd in Kovinoservis 
Jesenice k Železarni i n ugotovitveni sklep o spremembi pravilnika 
o dodeljevanju stanovanj. 

Uvodne misli v razpravo o pokri
vanju izgube SIS za železniški in 
luški promet je podal Jože Ulčar, 
delegat železarne Jesenice v tej SIS. 
Povedal je, da železniško transport
no podjetje že nekaj let ne pokriva 
svojih stroškov predvsem zaradi ne
usklajenih pogojev poslovanja med 
transportnimi panogami in zaradi 
neustreznega sistema prevoznih cen 
na železnici. Ker za tako situacijo ni 
krivo gospodarstvo niti kolektiv, je 
delavski svet soglašal z mnenjem de
legatov porabnikov, da se izpah do
hodka železniško transportnega 
podjetja krije v naslednjih zneskih: 
— za bilančno izgubo 282 mio din, 
— za inflacijsko 

amortizacijo 128 mio din, 
— za akumulacijo 27 mio din. 

Izgubo pa prav tako izkazuje tudi 
elektrogospodarstvo Slovenije. In
formacijo o tem je delavskemu svetu 
podal delegat Jože Stare. Povedal je. 
da je primanjkljaj v prometu z elek
trično energijo v letošnjem letu na
stal zaradi neustreznih tarifnih po
stavk in znaša skupno 532.891.000 
dinarjev. Delavski svet glede na po
dano obrazložitev podpira stališče 
delegatov ISE, da se primanjkljaj 
v prometu z električno energijo za 
leto 1975 pokriva pod enakimi po
goji, kot je bilo sklenjeno za železni
ško transportni in luški promet, z 
normalno amortizacijo in akumula
cijo po stopnji, ki je določena za že
lezniško transportni in luški promet. 

(Nadaljevanj? ua fi. si rani 

PREGLED SESTANKOV SDS 
Samoupravne delovne skupine, ki so se sestale v prejšnjem 

tednu, so obravnavale predlog ciljev poslovne politike Železarne 
za leto 1976 in preliminarni plan blagovne in skupne proizvod
nje za to leto. Izvolile so tudi delegate za ocenjevanje delovne 
uspešnosti. 

Samoupravne delovne skupine, ki so obravnavale predlog 
ciljev poslovne politike in preliminarni plan blagovne in skupne 
proizvodnje za leto 1976 so v večini primerov z njim soglašale, 
le nekatere so imele predloge in pripombe. Samoupravna de
lovna skupina valjarna žice 2 je predlagala, da naj bo plan 
na lanskoletni višini. Da bodo dosegli plan, bo potrebno vse
stransko prizadevanje obrata, izboljšati delovno disciplino, 
večjo pozornost posvetiti kvalitetnemu valjanju in zmanjšati 
valjavske zastoje. Samoupravna delovna skupina odprema 
2400 vprašuje, kako bo s preskrbo vložka, ko bo začela obrato
vati hladna valjarna, ker vložka še sedaj primanjkuje. -Samo
upravne delovne skupine profUarna 1, 2, 3 i n predelava pro-
filarne so menile, da naj odgovorni preskrbe dovolj naročil, 
treba bo tudi združiti dimenzije profilov, da ne bo preveč 
menjav. Samoupravna delovna skupina vodstvo TOZD V E T 
je menila, da je treba cilje in poslovno politiko dosledno upošte
vati v predlogu plana za leto 1976 s kvantificiranimi podatki, da 
bo možna merljivost delovnih rezultatov. Določiti je potrebno 
konkretne ukrepe za odgovorne osebe na vseh nivojih v primeru 
neizvrševanja plana iz subjektivnih vzrokov. 

Samoupravna delovna skupina S V Bela 3 je postavila 
vprašanje, zakaj bosta imela obrata plavž in žicama manjšo 
proizvodnjo kot v letu 1976. Samoupravna delovna skupina 
raz iskovalni oddelek je menila, da je prevelik poudarek na 
količini proizvodnje in premajhen poudarek na kvaliteti, tehno
loški disciplini in samokontroli. Pri preliminarnem planu bi 
želeli dobiti na vpogled detajlnejše plane kvalitetnega asor-
timenta, kar bi bilo za usklajevanje programa nujno potrebno. 
Samoupravna delovna skupina obratovodstvo hladne va-
ljarne ocenjuje plan kritično, čeprav je manjši od letošnjega 
zato, ker bo večina delavcev odšla v HV-Bela in zato ker nji
hova tehnologija zaostaja. Problemi v zvezi s tem bodo vidni 
tekom vsega leta.- Samoupravni delovni skupini ad jus taža 
Javo m i k 1/1 i n l ahka proga 3 sta imeli pripombo, da se 
v isti sapi postavlja plan za leto 1976 in omenja ukinitev obrata. 
Tako pisanje povzroča med ljudmi negotovost in škoduje skup
nim interesom in ciljem. 

Samoupravna delovna skupina V E N - B E L A 1 meni, da 
bode dosegli plan, le če bodo zagotovljeni originalni rezervni 
deli ter bo usposobljen kader za določena dela. Samoupravni 
delovni skupini obratovodstvo E T E i n P I V sta menili, da je 
potrebno pripraviti in usposobiti kader ter določiti nagrajeva
nje kadra za nova delovna mesta pridobljena z investicijami, 
energetskim obratom je treba zagotoviti kader po normativu 
zaradi zmanjšanja nadur. Samoupravna delovna skupina 
pr iprava dela strojnih delavnic je izrazila dvome o pravil
nosti ukinitve šamotarne. Menili so, da naj se obrat raje moder
nizira. 

T O Z D T A L I L N I C E 
V obratu plavž sta imeli sestanek samoupravni delovni 

skupini aglomeracija 1 in plavž 1, ki sta obravnavali vprašanja 
našteta v uvodu. Samoupravna delovna skupina plavž 1 želi 
odgovor na že večkrat postavljeno vprašanje glede benificira-
nega staža za vodovodnega instalaterja na plavžu 2. 

V obratu mart inarna je imela sestanek samoupravna 
delovna skupina livna jama 1, k i je obravnavala vprašanja 
našteta v uvodu. 

V obratu samotama so imele sestanek samoupravne 
delovne skupine mlini 1, 2, 3, k i so obravnavale vprašanja 

navedena v uvodu. Vse samoupravne delovne skupine so tudi 
obravnavale plan za mesec november ter proizvodnjo v mesecu 
oktobru. 

V obratu elektrojeklarna so imele sestanek samouprav
ne delovne skupine peči 1, 2, 4 in priprava vložka elektro-
jeklarne, ki so obravnavale vprašanja navedena v uvodu. 

TOZD V A L J A R N E 
V obratu valjarna Bela — bluming je imela sestanek 

samoupravna delovna skupina bluming 1, ki je obravnavala 
vprašanja našteta v uvodu. 

V obratu ad jus taža stekel J a v o m i k sta imeli sestanek 
samoupravni delovni skupini adjustaža stekel 2 in pocinkoval-
nica adjustaže stekel, ki sta obravnavali vprašanja našteta 
v uvodu. 

V obratu valjarna žice i n profilov so imele sestanek 
samoupravne delovne skupine adjustaža Javornik 1/1, lahka 
proga 1, 2, 3, valjarna žice 1, 2, 3 in obratovodstvo. Vse samo
upravne delovne skupine so obravnavale vprašanja navedena 
v uvodu. 

V obratu valjarna 2400 sta imeli sestanek samoupravni, 
delovni skupini: odprema 2400 in adjustaža 2400/3, ki sta 
obravnavali vprašanja navedena v uvodu. 

TOZD H L A D N A P R E D E L A V A 
V obratu hladna valjarna sta imeli sestanek samoupravni 

delovni skupini: obratovodstvo in skladišče vložnega materiala 
hladne valjarne. Samoupravni delovni skupini sta obravnavali 
vprašanja navedena v uvodu in izvajanje programa varčevanja. 

V obratu ž i ča rna so imele sestanek samoupravne delovne 
skupine: pocinkovalnica žice 2, žičarna 1/2, žičarna 1/1 in 
žičarna 2/3. Vse samoupravne delovne skupine so obravnavale 
vprašanja našteta v uvodu. Člani samoupravne delovne skupine 
pocinkovalnica žice 2 vprašujejo, zakaj nič ne delajo na pre
ureditvi garderobe in kopalnice. 

- V obratu profilarna so imele sestanek vse samoupravne 
delovne skupine, ki so obravnavale vprašanja našteta v uvodu 
in proizvodno poročilo. V samoupravni delovni skupini profi
la rna 3 želijo, da bi čimpreje uredili ogrevanje obrata. V samo
upravni delovni skupini profilarna 1 predlagajo, da naj organi
zirajo pranje delovnih oblek. Uredijo naj ogrevanje obrata, da 
ne bodo kurili koše, ki zadimljajo obrat. Želijo, da bi nabavili 
stroj za pakiranje profilov za podboje. 

V obratu jeklovlek je imela sestanek samoupravna 
delovna skupina hladna predelava 1, ki je obravnavala vpra
šanja našteta v uvodu. 

TOZD VZDRŽEVANJE, E N E R G I J A I N T R A N S P O R T 
Samoupravna delovna skupina vodstvo TOZD V E T je 

obravnavala vprašanja našteta v uvodu. Pogovarjali so se tudi 
o novi metodi za obravnavanje gradiva, ki naj bi bolj angažiralo 
vse člane samoupravne delovne skupine. Samoupravna delovna 
skupina centralna pr iprava dela vzdrževanja je obravna
vala vprašanja našteta v uvodu. 

V obratu strojne delavnice so imele sestanek samo-, 
upravne delovne skupine: strugarji Jesenice 2, kovačnica in pri
prava dela, ki so obravnavale vprašanja navedena v uvodu. 

V obratu strojno vzdrževanje so imele sestanek samo
upravne delovne skupine: obratovodstvo, SV jeklarna 1, 2, 3, 4, 
SV Bela 2, 3, 4, SV Bela vodstvo, SV inštalacija Javornik in 
SV ključ, delavnica 1 in 2. Vse samoupravne delovne skupine 
so obravnavale vprašanja navedena v uvodu. V samoupravnih 
delovnih skupinah S V Bela 1, 2 i n S V Bela vodstvo pred
lagajo, da bi omogočili nabavo telovnikov dežurnim bluminga, 
jaklovleka in brusilnih strojev. Člani samoupravne delovne 
skupine S V Bela 3 vprašujejo, koliko stane malica, topel obrok, 

brez regresa, koliko je dejanska cena. Vprašujejo, zakaj niso nič 
obveščeni o delu sindikalnega odbora strojnega vzdrževanja, 
kakšna so njihova stališča do raznih problemov. Samoupravni 
delovni skupini S V ključ, delavnica 1, 2 predlagata, da naj se 
vrednost bona poveča 7 do 10 dinarjev tako kot imajo druga 
podjetja, ki se hranijo v naših kantinah. Menijo, da se odpadni 
material (žičniki in drugo) predrago prodajajo delavcem iz 
Železarne. 

V obratu s trugama valjev sta imeli sestanek obe samo
upravni delovni skupini, ki sta obravnavali vprašanja našteta 
v uvodu. 

V obratu R T A so imele sestanek samoupravne delovne 
skupine: elektro zveze, K E R , E M P , R M R , V M R . Vse samo
upravne delovne skupine so obravnavale vprašanja navedena 
v uvodu. 

V obratu gradbeno vzdrževanje so imele sestanek samo
upravne delovne skupine: obratovodstvo, gradbena skupina 
Javornik, mizarji, kleparji, ki so obravnavale vprašanja našteta 
v uvodu. 

V obratu V E N so imele sestanek samoupravne delovne 
skupine: V E N - D E S 1, 2, V E N - E R D , VEN-plavž, VEN-HV2. 
VEN-Bela 1 in 3. Vse samoupravne delovne skupine so obrav
navale vprašanja našteta v uvodu. 

V obratu E T E so imele sestanek samoupravne delovne 
skupine: obratovodstvo, delavnica toplotne energije, parne 
naprave 1, 2, 3, 4, delavnica elektro energije, dispečerji elektro 
energije 2, 3 in 4. Vse samoupravne delovne skupine so obrav
navale vprašanja našteta v uvodu. 

V obratu P I V so imele sestanek samoupravne delovne 
skupine: obratovodstvo, PIV 1, 2, 3, 4, ki so obravnavale vpra
šanja našteta v uvodu. 

V obratu transport so imele sestanek samoupravne de
lovne skupine: tehtalci, tovor 1, 2, 3, 4, vozovna delavnica, 
vzdrževanje proge, lokomotivska delavnica, delavnica motornih 
vozil in tovor J . Vse samoupravne delovne skupine so obrav
navale vprašanja našteta v uvodu. V samoupravni delovni 
skupini tovor 4 so se pogovarjali o skladiščni službi, ki ni naj
bolje urejena. Vagoni stojijo v obratih, če je prosta sobota od 
petka zvečer do ponedeljka zjutraj, v tem je treba tudi iskati 
vzroke za prekoračitev časov stojnine. Velik del krivde pri tem 
nosi nabavna služba in smatrajo, da je zelo slaba povezava med 
njimi in obrati. Člani menijo, če bi se te slabosti odpravile, bi se 
stojnina zmanjšala. 

D E L O V N A S K U P N O S T S K U P N E SLUŽBE 
V delovni skupnosti Skupne službe so imele sestanek samo

upravne delovne skupine: raziskovalni oddelek, stroškovno ra
čunovodstvo, požarno varnostna služba, varnostna služba, 
samopostrežna restavracija s kantinami, tehnološki laboratorij, 
mehanska preizkuševalnica OTK, oddelek za organizacijo dela. 
mehanična delavnica OTK, oddelek splošne administracije, 
prodajni sektor, in kontrola kvalitete. Vse samoupravne de
lovne skupine so obravnavale vprašanja našteta v uvodu razen 
samoupravne delovne skupine kontrola kvalitete, ki ni obrav
navala ta vprašanja, temveč so obravnavali: tekočo proble
matiko na oddelku, zaključke političnega aktiva O T K in razno. 
V samoupravni delovni skupini mehanska pre izkuševaln ica 
O T K predlagajo, da bi v bodoče šolali kader v sklopu ŽIC za 
laborante in za delo v mehanskih preizkuševalnicah. V samo
upravni delovni skupini s t ro škovno r ačunovods tvo — likvi
datura ugotavlja, da je skladiščna služba vedno bolj neurejena 
in da so vedno večje težave glede prevzemov materiala. 

Pregled sestankov samoupravnih delovnih skupin je nare
jen na osnovi zapisnikov, ki smo jih prejeli od samoupravnih 
delovnih skupin. Pregled naredila: Vlasta Vidic. 

Center za proučevanje samoupravljanja 
in informiranje 



MLADI O SEBI, SVOJIH PROBLEMIH, NALOGAH IN PERSPEKTIVAH 

»ŠTUDENT N A J BO!« 
Že leta nazaj imamo priložnost v listu jeseniških železarjev v Zele-

zarju; slediti novicam o delu v Železarni, kakor tudi širši družbenopo
litični skupnosti, to je v občini. Sledimo razvoju in se skupaj veselimo 
delovnih uspehov, ki so končno uspehi vseh delovnih ljudi, vse 
družbe. Ob tem imamo priložnost zvedeti o potekih raznih tečajev in 
drugih oblik dopolnilnega študija ob delu, s katerim postaja delavec 
uspešnejši proizvajalec in doslednejši samoupravljalec. Le o delu štu
dentov, štipendistov ne najdemo ničesar. Al i skoraj ničesar. Mogoče 
je to članek o njihovem brucovanju, oziroma prijetno preživetih 
počitnicah. 

katerim se ob semestrih pridružijo še 
izpitni roki. 

Ob vsem tem pa še obštudijske 
dejavnosti, s katerimi ne gradimo 
egoistično le svoj svet znanja. V njih 
je izražen naš dolg družbi, želja po
sredovati svoje prve, skromne iz

k u š n j e drugim. Učiti se. Pa naj gre 
tu za inštruiranje, učenje na osnov
nih, poklicnih ali tehniških šolah, 
demonstracije na fakulteti, delo na 
inštitutih, pri raziskovalnih nalogah, 
ali posredovati znanje in . izkušnje 
aktivnemu članstvu v študentskih 
kot v družbenopolitičnih organiza
cijah. Ob vsem tem ni več dvoma, da 
so študentje delavci, da j ih z njimi 
od nekdaj vežejo enaka hotenja, ista 
brezkompromisna borba za pravi
čen, samoupraven družbeni red. Za 
pravice, ki edino izhajajo iz dela, le
te pa za študente izhajajo iz besed: 

Kakor bi nas z delovno skupnost
jo ne vezalo nič drugega kot prvi če
trtek v mesecu, ko sprejmemo šti
pendije in positnarimo nad njihovi
mi višinami? Je potem kaj začudu-
jočega, če vtis na prvo roko ni naj-
spodbudnejši? Kdo je temu sokriv 
poleg nerazumne nezainteresirano-
sti študentov samih, včasih mogoče 
preobremenjenih z vsakodnevnimi 
dolžnostmi. Prav gotovo je, da del 
krivde nosi tudi kadrovski sektor, ki 
sicer vsako leto vestno objavi natan
čen seznam štipendij kot njihovih 
višin. Vse ustrezne samoupravne 
sklepe na področju štipendiranja. 
Kot se trudi v osebnih kontaktih z 
nami najti v vseh stvareh skupen 
jezik. Toda premalo spregovori o 
naših težavah, uspehih in neuspehih. 

Številke same o tem prav ničesar 
ali zelo malo povedo. Samo s tovrst
nim formiranjem širše delovne skup
nosti bo mogoče razčistiti okrog ka
kega dvomljivega gledanja na študij 
kot delo. Delo, s katerim številni 
mladi ljudje oblikujejo svoje oseb
nosti, j ih bogatijo z novimi teoret
skimi spoznanji, da bodo jutri pripo
mogle k nadaljnjemu razvoju Žele
zarne in preko nje nedvomno širše 
družbene skupnosti. To je trdo delo, 
ki nas povsem enakovredno postav
lja ob delovne ljudi naše družbe tako 
po svoji zahtevnosti kot odgovor
nosti. Študij, ki ne pozna urnika od 
šestih do dveh. Ob prizadevanju uni
verze, fakultet in študentov, da 
industriji čimpreje zagotove iskan 
kader, prehaja študij od nekdanjega 
šest in pol letnega na sedanji štiri
letni. Ob tem ne zadošča več le nekaj 
uric dela dnevno za tiste, ki se svoje 
odgovornosti zavedajo in imajo pred 
seboj seveda jasen cilj. Tu so preda
vanja, vaje, programi, seminarske 
naloge; sprotni študij, ki zahteva 
angažiranost skozi celo študijsko 
leto. Prav nič ni neobičajno, če se 
delovni dan prevesi v noč, ta pa v 
naslednje jutro, kar študenta upra
vičeno postavlja v položaj študent 
— delavec. Samo tako kontinuirano 
delo, ki s predavanji in vajami traja 
deset, dvanajst ur dnevno, zagotav
lja tudi neko kontinuiteto v oprav
ljanju izpitov, čemur slede potem 
mogoče res malo daljše in prijetne 
počitnice. Toda, ker študentje v pre
cejšnjem številu izhajajo iz delav
skih družin, se ne smemo čuditi, če 
še te počitnice večinoma prebijejo 
na praksi v Železarni, na fakulteti 
oziroma v drugih delovnih organi
zacijah doma in v tujini, da si pri
dobijo delovnih izkušenj, kakor tudi 
sredstev za prijetne počitnice, ki so 
jim po, vsem tem še ostale. 

Pri študiju se tedenski izostanek 
kaj hitro kot negativni saldo prenese 
v poletne mesece, ko je potrebno vse 
nadoknaditi, kar je bOo izgubljenega 
med letom. K o vidimo v študentskih 
sobicah goreti pozno v noč lučko, ni 
to že študentska zabava, kot včasih 
mislimo. Ob odprti knjigi in zvezku 
ali risalni deski se sklanja glava de
lavca' — študenta. Pred njim so trije, 
štirje kolokviji ali testi na teden. 

učiti se, učiti in še učiti. Prav iz tega 
izhaja povsem upravičena želja štu
dentov, da se jim predpisana študij
ska leta štejejo v delovno dobo. To 
pa bo mogoče doseči le ob izdatni 
podpori delovne skupnosti in še po
sebej Slovenskih železarn. Brez tega 
smo študentje intuziasti, v marsi
čem vredni prizanesljivega nasmeha. 
Prav tako bo treba še marsikaj spre
meniti na področju pripravniškega 
staža kot počitniških praks študen
tov, ki so doslej kljub svojemu zna
nju le preveč služili fizičnim delom. 

Zato mora biti v skupnem inte
resu, da študentje več spregovorijo o 
svojih aktivnostih, načrtih, proble
mih, neuspehih in končno uspehih 
svojih prizadevanj. Ob številkah, 
ki so bile doslej dane o našem delu, 
bo to kot poezija ob prozi. Za kar je 
delovna skupnost zagotovo zainte
resirana, saj v študenta vlaga nema
lo trdo zasluženega denarja. Hkrati 
pa bo pravilno razjasnjeno gledanje 
marsikaterega srednješolca o njego
vi nadaljnji odločitvi. 

Konec koncev pa smo sodelavci, 
ki nas danes loči nekaj kilometrov, 
jutri pa bomo morda stali ob istem 
stroju, ob istih problemih. In samo 
ob razumevanju drug drugega bomo 
tvorili homogeno, uspešno delovno 
skupnost. 

Miha Skumavc 

M L A D I VZDRŽEVALCI V P R I H O D N J E 
B O L J A K T I V N I 

V četrtek, 4. decembra je bil usta
novni sestanek osnovne organizacije 
ZSMS v obratu strojno vzdrževanje. 
Tako je po večletni neaktivnosti za
živelo delo mladinske organizacije v 
tem obratu, ki šteje blizu dvesto 
mladih vzdrževalcev. 

Na ustanovnem sestanku so po
sebno poudarili, da je ena poglavit
nih nalog novoustanovljene osnovne 
organizacije, da bo sledila smerni
cam dela koordinacijskega sveta 
ZSMS Železarne. Poleg tega so 
navzoči sklenili, da takoj najdejo 
stik s sindikalno organizacijo od ka
tere pričakujejo tudi ustrezno po
moč. Že na naslednji sestanek bodo 
povabili predstavnika te organizaci
je in se tako pogovorili o obojestran
skem sodelovanju. Na sestanku so se 
še dogovorili, da se vključijo v akcijo 
za najboljšo 0 0 ZSMS, ki jo organi
zira republiška konferenca ZSMS, 
pripravili bodo poseben sestanek o 

T U D I V ŠAMOTARNI 
0 0 Z S M S 

Zadnje dni v novembru je bil usta
novni sestanek 0 0 ZSMS šamotar-
na. Zbralo se je enaindvajset mla
dincev tega obrata, ki so se pogovo
rili o svojem bodočem delu ter 
izvolili vodstvo 0 0 ZSMS. 

Mlade delavce v samotami je na 
predlog koordinacijskega sveta 
ZSMS Železarne sklical predsednik 
0 0 sindikata šamo.tarne Vinko Faj-
far. Najprej jih je z delom ZSMS v 
Železarni seznanil Roman Kosmač, 
zatem pa so se zbrani menili o na
logah, ki j ih bodo izvrševali v okviru 
svoje 0 0 ZSMS. 

Za predsednika so izvolili Draga 
Tubana, za sekretarja Poldko Fab-
jan, referent za kulturo bo Džuro 
Milkovič, za SLO bo odgovarjal 
Adem Pirač in za šport Stipe Aram-
bašič. J-

problematiki 
na delovnih 
bodo naloge 
samozaščite 

mladih vzdrževalcev 
mestih, izpolnjevali 

s področja družbene 
itd. To je le nekaj 

manjbistvenejših nalog, mladi vzdr
ževalci pa upajo, da jih bodo uspeš
no uresničevali. 

Za predsednika 0 0 ZSMS strojno 
vzdrževanje so izvolili Irfana Cordi-
ča, za sekretarja Vlada Kelharja, za 
kulturnega referenta Toneta Jane-
žiča. za športnega referenta Boruta 
Domijana, za SLO Staneta Žena in 
za informativno dejavnost Janka 
Rabiča. J . 

K R A T K E V E S T I 
Pred nedavnim se je na obisku v 

naši železarni mudila tričlanska 
delegacija mladinske organizacije 
Sudanske unije. S predstavniki 
koordinacijskega sveta ZSMS Žele
zarne in občinske konference ZSMS 
so si najprej ogledali plavž, marti-
narno in elektrojeklarno, zatem pa 
so izmenjali mnenja o delu mladin
ske organizacije pri nas in v Sudan-
ski uniji. 

Komisija za idejno politično delo 
in kulturo pri OK ZSMS je vsem os
novnim organizacijam v občini po
slala dopis s podrobnimi navodili za 
ustanavljanje komisij za idejnopo-
litično delo. Člani komisije namera
vajo posamezne 0 0 ZSMS tudi obi
skati in se pogovoriti o možnostih 
dela in obstoja takšnih komisij. 

Mladinci v Železarni so začeli s 
pripravami na praznovanje 22. de
cembra — dneva J L A . Ob tej prilož
nosti bodo izvedli več športnih tek
movanj, obiskali pa bodo tudi grani-
čarje na karavlah. J-

Pripravljenost je vedno 
boljšo kakor 

golo pričakovanje... 
T i t o 

D E L O V N I ČLOVEK IN OBČAN — 
N O S I L E C C E L O T N I H O B R A M B N I H P R I P R A V 

V M I R U , V V O J N I P A I Z V A J A L E C 
SPLOŠNEGA L J U D S K E G A O D P O R A 

Poglavje o financiranju ljudske obrambe bo še spremenjeno 
glede na nove rešitve v zadnjem času. Bistveno je, da je treba zajeti 
tudi zadeve ljudske obrambe v načrtih razvoja, nato pa vsak organ, 
organizacija in skupnost financira te zadeve na način in iz sredstev, 
kakor svojo redno dejavnost. Med občinami bo nujna tudi solidar
nost, vendar po medsebojnem dogovoru o splošni porabi. 

Za prekrške so sedaj predvidene strožje kazni. Najnižja kazen 
bo znašala 400 din. 

Iz dosedanjih pripomb na osnutek zakona sledi, da delovni ljud
je in občani podpirajo vse vsebinske rešitve. Številni predlogi se 
nanašajo na izboljšave besedila. Utemeljeno lahko pričakujemo, da 
bo novi zakon temeljito uredil področje ljudske obrambe v Sloveniji 
in zagotovil še uspešnejše obrambne priprave. 

Z M A J H N I M I S I L A M I J E MOŽNA 
USPEŠNA O B R A M B A IN UNIČENJE 

VEČJIH E N O T 
Obravnavanje vloge in uporabe tako imenovanih majhnih 

sredstev v splošni ljudski obrambni vojni se vsiljuje vsakemu, da bi 
doumel bistvo ustavnih in zakonskih določb. Določbe in teze, ki 
nas neposredno uvajajo v središče vprašanja, so naslednje: 

a) Obramba države je nedotakljiva in neodtujljiva pravica in 
najvišja dolžnost ter čast vsakega občana (172. člen ustave); 

b) Nihče nima pravice priznati ali podpisati kapitulacije, niti 
sprejeti ali priznati kapitulacije (238. člen ustave); 

c) Če sovražnik začasno zasede del ozemlja Jugoslavije, nada
ljujejo delovni ljudje in občani, enote oboroženih sil, organi druž
benopolitičnih skupnosti, temeljne organizacije združenega dela in 
druge samoupravne organizacije, ki so na takem ozemlju, oboroženi 
boj in druge oblike splošnega ljudskega odpora proti sovražniku 
(ZAKON O L J U D S K I OBRAMBI) ; 

d) Delovni ljudje in občani Jugoslavije imajo pravico in dolž
nost sodelovati pri graditvi sistema splošne ljudske obrambe in pri 
pripravah za obrambo države (ZAKON O L J U D S K I O B R A M B I ) ; 

e) Naša doktrina splošne ljudske obrambne vojne nalaga, da 
dajemo napadalcu nenehen in najširši ljudski odpor z vsemi sredstvi 
in na vsakem kraju. Strategija splošne ljudske obrambne vojne je 
strategija dolgotrajne in izčrpavajoče vojne; 

f) Verjetno je, da bi naša država v primeru, da bi bila napa
dena, dobivala določeno pomoč od svojih zaveznikov. Toda glavni 
dejavnik naše obrambe je opora na lastnih močeh in sredstvih. 
V vojni proizvodnji materialnih sredstev naj bi izkoristili vse oblike 
— od industrijskih do obrtnih in domače obrti. S tem v zvezi pospe
šujemo gospodarstva v hribovsko-planinskih predelih, podeželskih 
naseljih ter razvoj drobnega gospodarstva — infrastrukture. 

(nadaljevanje prihodnjič) 

Študentsko naselje, stolpnica šest, v kateri prebivajo študentje slovenskih in 
jugoslovanskih železarn 

MALA ŠOLA SAMOUPRAVLJANJA - MALA ŠOLA SAMOUPRAVLJANJA - MALA ŠOLA SAMOUPRAVLJANJA - MALA ŠOLA S 

Zapiski iz obdobja Neodvisne 
delavske partije Jugoslavije 

na Jesenicah 
Spomini prve generacije jeseniških 

komunistov 
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Enostavno nismo več hoteli delati dvanajst 
ur in smo zapuščali delo po osmih urah skupaj z ruskimi tova
riši. Posledica tega odpora je bila, da nas je zaprla policija. 
V zaporu smo prejemali dnevno pol funta kruha. Čez teden dni 
pa so naš izpustili. Nekatere so poslali na delo na deželo, mene 
pa so zaposlili kot tesarja na alatinski vojni komandi mesta. 

Na komandi mesta je bila prehodna kuhinja, v kateri so se 
hranili novi mobilizirana in rezervisti, ki so se zbirali tu, ko so 
prišli iz sto in več kilometrov oddaljenih krajev, nato pa so se 
odpeljali z vlakom v svoje granizije ali pa na fronto. Med nami 
je delovala že naša organizacija, ki je širila med vojaki boljše-
viške ideje in jih nagovarjala1, naj gredo domov, češ da je vojne 
konec in podobno. Naša prizadevanja niso bila zaman. Vlaki, 
ki bi morali odpeljati na fronto, so odhajali čestokrat skoro 
prazni, ker so se mobilizirani rezervisti razbežali domov. Kar pa 
je bilo nezanesljivih vojakov, smo jih enostavno razgnali iz 
vojašnic. V tem času se je namreč v Petrogradu že izvršila 
oktobrska revolucija in se naglo širila po širni Rusiji. 

Dan za dnem se je večala vojska delavcev vseh narodnosti. 
Jaz sem bil med Rusi, Madžari, banatskimi in vojvodinskimi 

Srbi in drugimi. Vstop v delavsko-kmečko vojsko je bil prosto
voljen in prav zaradi tega smo toliko raje vstopili vanjo. Tako 
je nastala na našem področju prava mala vojska, ki je bila na 
strani boljševikov. 

Kontrarevolucija je začela takoj delovati. Mesto, ki je bilo 
v bližini naše boljševiške vojske, so si lastili belogvardejci, 
oziroma menjševiki. Njihove čete, za tiste čase odlično oboro
žene, so hotele preprečiti revolucijo v mestu in obdržati svoj, 
stari red. Toda tudi mi smo razmišljali, kako bi se kljub slabši 
oborožitvi polastili mesta in ga iz belega napravili rdeče. 

Pri uresničevanju našega načrta smo se poslužili tovarne 
alkohola, ki je stala na obrobju mesta in ki je bila že od dne, ko 
je izbruhnila vojna, zaprta. Stražili so jo menjševiki. V skla
diščih te tovarne pa je bilo še vedno vskladiščeno okrog dvesto 
tisoč ruskih veder alkohola. Napadli smo to tovarno, razorožili 
stražo, nato pa dovolili civilistom, da so se lahko po mili volji 
napili. V nekaj urah so bili vsi prebivalci — mladi in stari popol
noma pijani. Nekateri so se tako napili, da jih je alkohol dobe
sedno sežigal v telesu. Zmedo, ki je nastala zaradi našega 
napada na tovarno in splošna pijanost, je izkoristila naša 
vojska, vdrla v mesto in prevzela oblast. Streljanja, plesa in 
petja je bilo na pretek. Nekdo je v pijanosti celo zažgal tovarno 
alkohola. Plamen, ki je planil visoko pod nebo, je razsvetljeval 
vse mesto, ki je postalo rdeče . . .« 

In ob tem delu Mežekovih spominov — in seveda tudi Bru-
novih in Knificovih se mi je razgrinjala pred očmi vsa epopeja 
takratne Rusije. Kontrarevolucionarna organizacija — tako-
imenovani Komite za rešitev domovine z eseri na čelu je že 11. 
novembra 1917 zaneiila v Petrogradu upor junkerjev, ki pa so 
ga mornarji in rdečegardisti zatrli v enem samem dnevu, dva 
dni kasneje pa so petrograjski delavci, mornarji in rdečegardisti 
razbili kontrarevolucionarne enote generala Krasnova pri Pul-

kovskih gričih. Razbitje protisovjetskega upora je vodil Lenin 
osebno sam. General Krasnov je bil ujet, a je bil na častno 
besedo izpuščen, seveda pa je to častno besedo potem prelomil. 
Iskali so tudi Kerenskega, ta pa je preoblečen v žensko pobegnil 
v neznani smeri. V Mogilevu, v glavnem štabu vrhovnega po
veljnika je general Duhonin prav tako poizkušal zasnovati kon-
trarevolucionarni protisovjetski upor. N i izpolnil navodila 
sovjetske vlade oziroma sovjeta ljudskih komisarjev za takoj
šnje premirje z Nemci. Zato ga je svet ljudskih komisarjev od
stavil. Kontrarevolucionarni glavni štab je bil razbit, Duhonina 
pa so vojaki, ki so se uprli kontrarevoluciji, ubili. O tem je pisal 
tudi Masarvk, ki je takrat organiziral češke legije v Rusiji in je 
kot tak objokoval Duhoninovo smrt: »Bil je mlad, energičen in 
sposoben častnik in zelo pošten človek . . . « 

Pošten seveda za Masarvka in njegova takratna stremlje
nja, da bi Rusija ne sklenila premirja s centralnimi silami in 
utrdila boljševiške revolucije. Zato je bil zanj kontrarevoluci-
onar general Duhonin pošten človek; upiral se je Leninovim 
ukazom naj sklene s Centralnimi silami premirje. »K nesreči (za 
Masarvka in njegova stremljenja seveda) so ga 2. decembra 
1917 boljševiki ubili, ko so se pod Krilenkom polastili glavnega 
stana. Telo umorjenega je bilo nekaj dni na barbarski način 
onečaščeno na mogilovskem kolodvoru; slednjič je vendarle 
smelo biti prepeljano v Kijev, da bi bilo tam pokopano. Zbrali 
smo se k pogrebu, toda pogreb ni bil dovoljen; šele po dolgih 
prošnjah in zahtevah smo smeli truplo pokopati ponoči.« 

Vojaki, ki jih je ta general skušal oropati miru in revoluci
je, so seveda gledali na generala Duhonina drugače kakur 
meščanski češki politik T. G. Masarvk. 
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NOVICE IZ SINDIKALNIH ORGANIZACIJ 
RAZISKOVALNI ODDELEK 

V ponedeljek, 14. novembra, je 
bila šesta seja izvršnega odbora 
osnovne organizacije sindikata na 
raziskovalnem oddelku. 

Člani odbora osnovne organizacije 
sindikata so bili seznanjeni s sklepi 
tretje seje, tovarniške konference 
osnovnih organizacij sindikata Žele
zarne. Ugodno je bila rešena tudi 
prošnja občinskega odbora društev 
upokojencev, ki prosijo delovne 
organizacije občine, da bi za pomoč 
upokojenim prispevali po 3,50 din na 
zaposlenega. Določili so naloge, ki 
j ih bo treba opraviti pred delovno 
konferenco osnovne organizacije 
sindikata, ki bo predvidoma 8. ja
nuarja 1976 v Kazini. 

N a dnevnem redu je bila razprava 
o zbiranju sredstev s samoprispev
kom za izgradnjo šolskega centra na 
Plavžu. Strinjali so se z izvedbo 
samoprispevka. V razpravi je bil tudi 
razpis občinske konference SZDL 
Jesenice za podelitev priznanj OF. 
Predlogov niso imeli. 

Ob sklepu seje so razpravljali še o 
organizaciji dvodnevnega izleta. Po
izkušali so analizirati vzroke za slab 
odziv za udeležbo na izletu in ugoto
viti kaj naj bi v prihodnje še na
redili, da bi bila organizacija na
slednjega dvodnevnega izleta bolj 
uspešna. V zimskih .mesecih naj bi 
organizirali dvodnevni izlet z dru
žabnim večerom v smučarski kraj. 
Izlet bodo organizirali, ko bodo 
ugodne vremenske razmere. 

STROJNO VZDRŽEVANJE 
V petek, 14. novembra, je bila raz

širjena seja izvršnega odbora osnov-
neorganizacije sindikatanastrojnem 
vzdrževanju. Največ pozornosti so 
posvetili pripravam na delovno kon
ferenco, ki bo predvidoma 26. de
cembra. Pri obravnavanju nalog, ki 
jih bo morala opraviti sindikalna 
organizacija so poudarili, da so zelo> 
zahtevne in zato mora biti sindi
kalna organizacija navzoča tudi pri 
obravnavanju kadrovskih vprašanj. 
Samoupravna delovna skupina je 
hkrati tudi sindikalna delovna sku
pina, kjer morajo biti izvoljeni de
legati za samoupravne organe. 
Sklepi občnega zbora niso bili iz
polnjeni, zato priporočajo delega
tom, da problematiki na delovni 
konferenci posvetijo še več pozorno
sti. Na sestankih SDS je treba za 
delovno konferenco sindikata izvo
li t i po dva delegata, ki pa nista člana 
sindikalnega odbora. 

Dalj časa so se zadržali pri predvi
deni reorganizaciji sindikalne orga
nizacije. O novi organiziranosti je na 
seji poročal Stane Torkar in 
povedal, da bodo imeli namesto ene
ga TOZD v bodoče pet TOZD in 
sicer: področno vzdrževanje, strojne 
delavnice, remontne delavnice, 
transport in energija. Vsaka TOZD 
bo imela tudi svojo sindikalno orga
nizacijo, medtem ko pa je število 
sindikalnih skupin neomejeno, s pri
pombo, da mora biti v odboru os
novne organizacije sindikata po en 
delegat iz sindikalne skupine. V ne
katerih obratih zahtevajo svoje ^sin
dikalne organizacije, tako da bi jih 
imeli v eni TOZD tudi več, kar pa ni 
priporočljivo. Močna sindikalna 
organizacija v TOZD ima tudi več 
perspektivnih možnosti pri odlo
čanju. Treba bo poiskati skupno 
stališče z elektro vzdrževalci. Manj
še delovne skupine naj bi odslej 
nastopale kot ena sindikalna delov
na skupina. 

V razpravi je Jože Filej opozoril 
na aktivnost delovnih skupin. Dejal 
je, da SDS dobivajo velike količine 

gradiva kar povzroča formalno 
obravnavo. SDS- bi morale biti ob
veščene tudi o predvideni reorgani
zaciji sindikalne organizacije. 

Nekaj pripomb so imeli k sindi
kalni listi za leto 1976. Še posebej 
velja to za regrese na prehrano med 
delom. Veliko pripomb so imeli k 
malicami, ki so drage in ne dovolj 
kvalitetne. Poleg tega so obroki tudi 
premajhni. Postavljeno je bilo vpra
šanje, zakaj so med letno sezono 
spreminjali cene v počitniških do
movih. 

SDS naj razpravljajo o regresih in 
odločijo o tem, če bodo solidarnostni 
ali pa samo za člane kolektiva. SDS 
ključavničarji je organizirala izlet in 
prekoračila odobreno vsoto denarja, 
ki pa mora razliko povrniti sindikal
nemu odboru. 

Ob sklepu seje so ponovno raz
pravljali o vprašanjih, ki se nana
šajo na upokojene sodelavce. Stali
šča odbora so neutemeljena in se 
tudi spreminjajo. Dvema članoma 
sindikata so odobrili denarno pomoč 
ozimnico pa desetim članom sindi
kata. Hkrati so se dogovorili, da 
bodo obiskali na domu člane sindi
kata, ki bolujejo več kot šest me-

SEJA KOMISIJE ZA KADRE 
SINDIKATA SKUPNIH SLUŽB 

V ponedeljek, 17. novembra, je 
bila prva seja komisije za kadre pri 
sindikalni organizaciji delovne skup
nosti skupnih služb. Na osnovi raz
prave je komisija sprejela program 
dela osnovne organizacije sindikata 
DS SS. Program vsebuje sedem 
točk. Dopolniti in razširiti bo treba 
listo za kadrovanje in uvesti za vse 
potencialne kadre kartoteko, kjer je 
treba poleg osnovnih podatkov 
vpisati tudi funkcije, ki j ih kandidati 
že opravljajo. Lista kadrovanja naj 
bo sestavljena tako, da bo možno 
kadrovati v organe vodstev sindi
kalne organizacije in v samoupravne 
organe delovne skupnosti Skupne 
službe ter širše družbene skupnosti 
(občinska skupščina, samoupravne 
interesne skupnosti, krajevne skup
nosti). 

Več pozornosti bodo morali po
svetiti kadrovanju za delavski svet 
DS SS ter za odbore in komisije. Več 
pozornosti kot doslej naj bi posvetili 
tudi vodjem samoupravnih delovnih 
skupin in predvidevali delavce, ki 
imajo voljo in-tudi smisel za vodenje 
SDS. 

Komisija bo morala sodelovati 
tudi pri oblikovanju predloga za za
sedbo individualnih in kolektivnih 
poslovnih organov. Prisotna mora 
biti pri izbiri kadra za vsa delovna 
mesta, kjer je zahtevana reelekcija. 
Nadalje je v sprejetem programu 
poudarjeno, da bo treba več pozor
nosti posvetiti organiziranosti in 
oblikam delovanja sindikalne orga
nizacije delovne skupnosti Skupne 
službe. Skrbeti bo treba zato, da bo 
sindikalna organizacija organizirana 
tako, da bo zajet pri delu širši krog 
članov sindikata. V programu se za
vzemajo tudi za tesnejše sodelova
nje z odbori sidnikalnih organizacij 
v sektorjih. 

NABAVNI SEKTOR 
V torek, 18. novembra, je bila 

10. seja osnovne organizacije sin
dikata nabavnega sektorja. Pred
sednik odbora osnovne organizacije 
sindikata Jože Pernuš je prisotne 
seznanil s sklepi seminarja predsed
nikov osnovnih organizacij sindi
kata, na katerem so razpravljali o iz
vedbi delovnih konferenc. Na delov
nih konferencah bo treba oceniti 

dejavnost osnovne organizacije sin
dikata v preteklem letu, pregledati 
finančno poslovanje in prav tako 
pripraviti načrt dela osnovne orga
nizacije sindikata. Predvidoma bo 
delovna konferenca 16. decembra v 
Kazini na Jesenicah. 

V drugi dočki dnevnega reda je 
predsednik Jože Pernuš seznanil 
člane odbora z razpravo na sestanku 
političnega aktiva občine Jesenice o 
investicijskih potrebah na področju 
šolstva. V družbenopolitičnih orga
nizacijah bo treba organizirati raz
pravo o zbiranju sredstev s samo
prispevkom. O tej problematiki naj 
bi razpravljali na sejah odborov 
osnovnih organizacij in na delovnih 
konferencah. Dalj časa so se 
zadržali pri izgradnji bodočega 
šolskega centra na Plavžu, odbor 
osnovne organizacije sindikata na
bavnega sektorja pa akcijo v celoti 
podpira. Ob sklepu seje so razprav
ljali še o predlogih za podelitev 
občinskih priznanj OF. 

PROFILARNA - VRATNI . 
PODBOJI 

V sredo, 19. novembra, je bila seja 
osnovne organizacije sindikata. 
Sprejet je bil sklep, da bo delovna 
konferenca 12. decembra v sejni 
sobi. Na delovni konferenci naj bi 
opravili tudi nekatere kadrovske 
spremembe. V nadaljevanju seje so 
obravnavali še predlagano sindikal
no listo v letu 1976 in jo sprejeli z 
nekaterimi pripombami. 

V nadaljevanju seje je bil sprejet 
sklep, da bodo članom sindikata v 
podbojarni pomagali pri organizi
ranju osnovne organizacije sindi
kata. Šestim članom sindikata so 
odobrili denarno pomoč. Sprejeto je 
bilo tudi poročilo blagajnika o fi
nančnem poslovanju. 

DRUŽBENA PREHRANA 
V sredo, 19. novembra, je bila peta 

seja osnovne organizacije sindikata 
v D E družbena prehrana. Pregledali 
so sklepe, sprejete na prejšnji seji, in 
ugotovili, da so bili izpolnjeni. Pred
sednica osnovne organizacije sindi
kata Valentina Kernc je članom od
bora posredovala predlog sindikalne 
liste za leto 1976, ki jo bodo obrav
navali tudi na sestankih SDS. Pred
vidoma bo delovna konferenca v po
nedeljek, 8. decembra. Razpravljali 
in sklepali so še o dodeljevanju 
denarne pomoči članom sindikata, ki 
dalj časa bolujejo, medtem ko niso 
imeli predlogov za podelitev priz
nanja OF. 

ČETRTA SEJA SINDIKALNE 
ORGANIZACIJE DS SS 

V četrtek, 20. novembra, je bila 
četrta seja sindikalne organizacije 
delovne skupnosti skupnih služb. 
Predsednik Anton Košir je navzo
čim posredoval informacijo o okvir
nem programu dela, ki ga je pri
pravila kadrovska komisija in ga bo 
treba med- mandatno dobo še do
polnjevati in spreminjati. Program 
kadrovske komisije bodo posredovali 
vsem predsednikom osnovnih orga
nizacij sindikata. O kadrovskih 
vprašanjih so razpravljali dalj časa. 
Tov. Košir je povedal, da so vodje 
TOZD lahko tudi tehniki z ustrezno 
-irakso, ki pa jih lahko v teku enega 
leta odpokličejo, če ne bi ustrezali. 
Omenjeno določilo mora biti vsebo
vano tudi v samoupravnem sporazu
mu. V razpravi je sodeloval tudi 
Franci Pire in n\enil, da sindikalne 
organizacije v DS SS ne bodo mogle« 
vplivati in usmerjati kadrovanja v 
novo ustanovljenih TOZD, V k o l i 
kor v TOZD ustreznega kadra ne bi 
imeli, bodo morali iskati pomoč 

kadrovske službe za poslovodne 
organe. 

Jože Zupan je v razpravi opozoril 
na to, da bo treba ob reorganizaciji 
TOZD izdelati tudi finančne obra
čune. Evidenca že obstoja, vendar jo 
bo treba še dopolnjevati, da bomo 
zadostili zakonitim predpisom. Upo
števati bo treba tržne cene, kar naj 
zagovarja tudi sindikalna organiza
cija. Jože Zupan je omenil tudi 
solidarnostni sistem, da bi se lahka 
prelivala sredstva posameznih 
TOZD. 

V razpravi je sodelovala tudi Mira 
Rihtaršič in povedala, da ljudje z 
določeno šolsko izobrazbo ne spre
jemajo funkcij in zato nastajajo 
težave v samoupravnih in političnih 
organih. V večji meri bi morala biti 
zastopana mladina. Franci Pire je 
menil, da strokovni kader v Železar
ni samoupravno in politično ni 
dovolj delaven, zlasti če vemo, kako 
se je odvijalo izobraževanje in koli
kim delavcem je Železarna omogo
čila izobraževanje. V kolikor poslo
vodni organ v TOZD naloge ne bi 
v redu opravljal, je potreben 

takojšen odpoklic in ne bi smeli ča
kati eno leto. Dalj časa so razprav
ljali o samoprispevku za šolski cen
ter na Plavžu. V celoti podpirajo iz
vedbo referenduma z namenom, da 
bi problem šolstva na Jesenicah do
končno rešili. Predlog za podelitev 
priznanja OF bodo posredovali ob
činski konferenci SZDL Jesenice. 

P L I N S K A I N V O D N A 
E N E R G I J A 

V četrtek, 20. novembra, je bila 
seja osnovne organizacije sindikata. 
Predsednik Janez Trček je infor
miral člane odbora o gradivu, ki ga 
bo treba obravnavati na delovni 
konferenci osnovne organizacije sin
dikata. Predvidoma bo delovna kon
ferenca 17. decembra v Kazini na 
Jesenicah. Odbor bo tudi obravnaval 
in sprejel poročilo o finančnem po
slovanju, ki ga bodo predložili v raz
pravo in potrditev delovni konferen
ci osnovne organizacije sindikata. 
Člani odbora se niso strinjali z ne
nadno spremembo doplačila ozim
nice, ki je bila objavljena v Zelezarju 
in je vsota še enkrat večja od pred
videne. 

2 2 . S E J A D E L A V S K E G A S V E T A 
{Naciatii-v.inn-s 4. strani) 

Osnutek srednjeročnega programa 
rekonstrukcij in gradenj republiške 
cestne mreže delavski svet ni obrav
naval podrobno, podpira pa predlog, 
ki ga je s tem v zvezi pripravila 
skupščina občine Jesenice. 

Sledila je razprava o programih 
SIS na nivoju občine Jesenice. Pred
stavniki posameznih samoupravnih 
interesnih skupnosti so delavskemu 
svetu poročali o programih dela SIS, 
ter o sredstvih, ki bodo potrebna za 
realizacijo teh programov. 

Delavski svet je vzel poročila o 
programih dela na znanje s pripom
bo, da naj samoupravne interesne 
skupnosti občasno poročajo temelj
nim organizacijam združenega dela 
o realizaciji programa in koriščenju 
sredstev, ki so bila namenjena za te 
programe. Poleg tega pa želi tudi 
občasna poročila o- porabi sredstev, 
ki j ih TOZD združuje v razne soli
darnostne sklade. 

Delavski svet je pregledal tudi 
predlog poslovne politike in prelimi
narnega plana Železarne za leto 
1976. Predlagane cilje in -poslovno 
politiko je delavski s"et potrdil, z 
naslednjimi pripombami: 

— Točka 7/V. poglavja, ki se na
naša na politiko vzdrževanja, ener
getskega napajanja in medobrat-
nega transporta, naj se spremeni v 
tem smislu, da je treba občasni višek 
proizvodnih zmogljivosti potrošiti 
v Železarni, namesto najemanja tu
jih izvajalcev za razna vzdrževalna 
dela. 

— Za točko 1/IX. poglavja — po
litika nagrajevanja in organizacije, 
pa delavski svet predlaga, da se spre
meni v tem smislu, da bo osebni do
hodek v večji meri odvisen od rezul
tatov dela. 

Delavski svet je soglašal tudi s 
preliminarnim planom skupne pro
izvodnje za leto 1976, ki predvideva 
za obrate TOZD Hladna predelava 
naslednje količine: 
Hladna valjarna I 30.000 ton 
Hladna valjarna II 21.000 ton 
Žicama 66.500 ton 
Profilarna 27.200 ton 
Profilarna - diski 520 ton 
Podbojarna 1-600 ton 
Jeklovlek 21.500 ton 
Elektrodni obrat 17.300 ton 
Žebljarna 13.000 ton 
Skupaj TOZD 
HI. predelava 198.620 ton 

V mesecu oktobru so delavci 
TOZD Hladna predelava na zboru 
delavcev prek sestankov samouprav
nih delovnih skupin obravnavali 
predlog o pripojitvi delovnih organi
zacij M O N T E R Dravograd in KO-

VINOSERVIS Jesenice k železarni 
Jesenice. O tem predlogu'so razprav
ljale vse samoupravne delovne sku
pine. Za pripojitev Kovinoservisa se 
je odločilo 772 delavcev ah 66,6 %, 
proti je bilo 89 delavcev ali 7,7 %, od
ločitve pa se je vzdržalo 7 delavcev 
ali 0,6 %. Za pripojitev Monterja pa 
se je odločilo 775 delavcev ali 66,9 %, 
proti je bilo 86 delavcev ali 7,4 %, 
odločitve se je vzdržalo 7 delavcev 
ali 0,6 %. 

Na osnovi teh podatkov je delav
ski svet sprejel UGOTOVITVENI 
SKLEP,~ da se delavci TOZD Hlad
na predelava s pripojitvijo obeh or
ganizacij strinjajo in da so spora
zumni, da bosta t i dve delovni orga
nizaciji po opravljeni pripojitvi delo
vali v okviru železarne Jesenice kot 
temeljni organizaciji združenega 
dela. Po končani pripojitvi kot 
TOZD ti dve organizaciji obdržita 
vsa sredstva, s katerimi sta razpola
gali in upravljali do dneva pripo
jitve. 

Delavci TOZD Hladna predelava 
so v mesecu oktobru razpravljali 
tudi o predlogu, da se člen 23 pravil
nika o urejanju stanovanjskih vpra
šanj delavcev Železarne dopolni z 
novim odstavkom, v katerem bo do
ločen nostODek proti tistim delav
cem Železarne, ki zaradi neopravi
čenih razlogov odklonijo dodeljeno 
stanovanje po prednostni listi razde
litve stanovanja. Za dopolnitev je 
glasovalo 805 delavcev ali 69,5  rt:, 
proti dopolnitvi pa 5 delavcev ali 
0,4 %. 

Na osnovi teh ugotovitev je de
lavski svet sprejel UGOTOVITVE
NI S K L E P o veljavnosti dopolnitve 
23. člena z upoštevanjem pripomb, 
ki so j ih dale delovne skupine. De
lavski svet smatra, da je treba dolo
čiti kriterije, kdaj je odklonitev do
deljenega stanovanja upravičena in 
kdo o tem odloča. 

Na predlog sektorja novogradenj 
je delavski svet obravnaval predlog 
razvrstitve investicij za leto 1976 in 
ga v celoti potrdil. 

Soglašal je z nabavo rentgensko-
fluorescenčnega kvantometra model 
7200 A R L in dal soglasje za združe
vanje sredstev. Vse štiri temeljne 
organizacije združenega dela bodo 
morale jdruževati sredstva u skup
nem znesku 3,761.840 din, od tega 
odpade na hladno predelavo 575.560 
dinarjev ali 15,3 %. 

Na seji so obravnavali tudi samo
upravni sporazum o poslovnem so
delovanju med železarno Jesenice in 
Universalom Jesenice. Na predla
gani sporazum delavski svet ni imel 
pripomb in ga je v celoti potrdil. 

J . S. 
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P O D V I G 
V S E V E R N E M M O R J U 1 

Črpanje nafte in zemeljskega plina v Severnem morju je 
dejansko imelo svoj začetek na nekem nizozemskem polju. Tam 
je leta 1959 naletelo vrtalno podjetje, pri katerem sta bili 
udeleženi vsaka s polovico naftni družbi Esso in Shell, v globini 
3.000 m na zemeljski plin. To nahajališče je danes znano pod 
imenom Groningen. 

Po raziskavah, ki so trajale 13 let in zahtevale 200 vrtin so 
ugotovili, da je Groningen eno izmed največjih znanih naha
jališč zemeljskega plina na svetu. Z-2.000 milijardami kub. me
trov predstavljajo njegove rezerve 83 % rezerv v zvezni državi 
Texas, ki so največje v ZDA in pokrivajo eno tretjino celotne 
por be zemeljskega plina v tej državi. Danes predstavlja 
ni- izemski zemeljski plin iz Groningena skoraj polovico celotne 
zahodnoevropske proizvodnje zemeljskega plina. 

Geologi naftnih družb so našli na vzhodni obali Anglije iste 
geološke sloje, kot v Severni Holandiji, na področju nahajališč 
zemeljskega plina. Zato so predvidevali, da se lahko nadaljuje 
ista geološka struktura z evropsko celino pod južnim delom Se
vernega morja na Britansko otočje. Tako so pričeli leta 1964 na 
tem področju in pred nemško obalo Severnega morja z 

vrtanjem, da bi ugotovili nahajališča zemeljskega plina. Enajst 
poskusnih vrtin, za katere so porabili 270 milij. zahodnonem-
ških mark, je ostalo brez pozitivnega rezultata. Nasprotno pa so 
pred angleško obalo odkrili leta 1965 celo vrsto velikih 
nahajališč tega plina. 

S temi raziskavami in deli, ki so bila izpopolnjena s 
temeljitimi podvodnimi raziskavami o geoloških lastnostih 
posameznih kamnitih slojev, so geofiziki ugotovili, da je mogoče 
to področje Severnega morja razdeliti na tri dele. 

V južni »permski kotanji« (perm je najmlajša formacija' 
geološke stare dobe — paleozoika) ustreza geološka sestava 
področja nizozemskega nahajališča Groningen. Osnovna 
kamenina v kateri je nastal zemeljski plin se sestoji iz velikih 
slojev premoga, k i leži v velikih globinah. Osrednja »tercialna 
kotanja« (terciar je starejša formacija geološke nove dobe — 
kenozoika), leži med Veliko Britanijo in Norveško v sredini 
Severnega morja. Tukajšnji sloji so geološko mlajši in najbolj 
značilno med njimi je področje Ekofisk, najvažnejše nahajališče 
nte v tem delu .Severnega morja. Tretje in najsevernejše »jura 
— področje« (jura je srednja formacija srednje geološke dobe — 
mezozoika) se pričenja na višini Shetlandskih otokov in je 
značilno po svojih sorazmerno bogatih nahajališčih nafte. 

V glavnem so bila odkrita in so tudi izkoriščena nahajališča 
zemeljskega plina v južnem delu Severnega morja in to največ 
50 m pod morsko gladino. Bolj severno prevladujejo nahajališča 
nafte. Le-ta pa ležijo vzporedno z večjo oddaljenostjo od obale 
v geoloških slpjih pod znatno bolj globokim morjem. 

V desetih letih so v Severnem morju izvrtali okoli 800 vrtin 
in s tem tudi ugotovili resnične rezerve nafte ter zemeljskega 
plina. Te predstavljajo skupaj nekaj več kot pet milijard ton 
nafte. V primerjavi z danes znanimi svetovnimi rezervami pred
stavlja ta količina okoli 3 % pri nafti in 3,5 % pri zemeljskem 
plinu. Te številke postavljajo energetsko in petrokemično 
veljavo Severnega morja, ki ga mnogi smatrajo za »naftni 
eldorado« na novo mesto. Zato bodo morale Obmorske zahod
noevropske države tudi leta 1980, ko bo predvidoma dosežena 
na tem področju največja proizvodnja, še vedno uvažati dobre 
tri četrtine potrebne nafte in 15 % zemeljskega plina iz drugih 
področij. To .stanje je razvidno iz spodnje razpredelnice, v 
kateri je prikazana zahodnoevropska bilanca nafte in zemelj
skega plina v milijonih kub. metrov: 

1974 1980 

milij. ton mia. kub. m milij. ton mia. kub. m 

Poraba - 662 178 850 260 
Lastna proiz. 16 165 200 220 
Uvoz^ 646 13 650 40 
Delež uvoza za 
kritje porabe - 98% 7 * 76* 15 % 

(Nadaljevanje prihodnjič) 



V L E T U 1978 Z E M E L J S K I P L I N . . 
. (Nadaljevanjes l .str.) ' 

z ogljikovim dioksidom pa korozijo 
sten v plinovodih in zato mora 
biti njena količina pri normalnih 
pogojih iznad rosišča. Plin, ki ga 
bomo dobivali iz Sovjetske zveze naj 
bi imel naslednjo sestavo: metan — 
največ 83 %, etan — največ 6 %, 
propan in težji ogljikovodiki — 
največ 5 %, dušik, ogljikov dioksid in 
drugi inertni plini največ do 7 %. 

Prav tako je predpisana osnovna 
spodnja toplotna moč, ki naj bi zna
šala najmanj 8.000 Kcal/norm. kub. 
meter. Normalen kubičen meter 
plina je količina plina v prostornini 
kubičnega metra pri standardnem 
tlaku in standardni temperaturi. V 
Sovjetski zvezi je standardni tlak 
1 kp/kvadr. cm in standardna tem
peratura 20 stopinj. V Jugoslaviji pa 
sta ustrezni vrednosti 1 kp/kvadr. 
cm in 0 stopinj C. Zaradi razlike v 
standardnih .temperaturah" vsebuje 
norm. kub. meter plina v Jugoslaviji 
za okoli 7 % več plina kot norm. kub. 
meter plina v Sovjetski zvezi. Iz tega 
izvira razlika, da bo imel norm. kub. 
meter zemeljskega plina v Jugoslavi
ji za 7 % večjo toplotno moč, to je 
8.586 Kcal/norm. kub. meter. 

NAČIN U P O R A B E 
Z E M E L J S K E G A P L I N A 

V I N D U S T R I J I 
Zemeljski plin se v industriji upo

rablja kot: 
— surovina v tehnoloških proce

sih, 
— tehnološko gorivo za industrij

ske peči, 
— kot kurivo v parnih kotlih za 

proizvodnjo pare in v ogrevalne 
namene. 

Zemeljski plin kot surovina je v 
nekaterih tehnoloških procesih ne
zamenljiv ali pa prinaša nekatere 
prednosti pred drugimi surovinami. 
Taki tehnološki procesi so npr.: 
sinteza amoniaka, izdelava dušiko
vih umetnih gnojil, cementacija 
jekla, itd. 

Zaradi svoje čistoče, visoke toplot
ne moči in enostavne regulacije, je 
zemeljski plin dragoceno tehnološko 
gorivo v industrijskih pečeh. V žele-
zarniških plavžih lahko nadomešča 
precejšen del koksa, v jeklarniških 
pečeh ustvarja redukcijsko atmosfe
ro, v kovaških pečeh pa preprečuje 
oksidacijo odkovkov pri zgorevanju. 
Zemeljski plin ima velike prednosti 
pri kurjenju tunelskih peči v ke
ramični industriji, posebno pa v 
industriji porcelana, kjer se v pečeh 
zahteva redukcijska atmosfera, da
lje izboljšuje kvaliteto opeke in po
večuje zmogljivost peči. Takih 
primerov bi lahko naštevali še več. V 
naštetih primerih ima zemeljski plin 
očitno prednost pred drugimi gorivi 
in je zato uporaba tega racionalnej
ša od uporabe drugih goriv. 

Zemeljski plin kot gorivo za kur
jenje parnih kotlov za proizvodnjo 
pare in za ogrevanje prostorov nima 
bistvenih prednosti pred tekočimi 
gorivi. V teh primerih ima plin samo 
to prednost, ker niso potrebni rezer
voarji, katerih nameščanje je iz var
nostnih razlogov zelo kočljivo, slabo 
stran pa ima, ker ne prenese neena-
komernosti porabe, kar je posebno 
karakteristično pri ogrevanju pro
storov. Strokovnjaki so mnenja, da 
bi vsaj na začetku uporabe zemelj
skega plina, za ogrevanje še naprej 
uporabljali tekoča goriva, kjer 
čistost zraka in okolje to dopuščata. 

P L I N O V O D N O OMREŽJE 
V SR S L O V E N I J I 

Za transport zemeljskega plina od 
plinskih ležišč do potrošnikov je bilo 
doslej zgrajenih v Jugoslaviji 1053 
km plinovodov s premeri med 100 do 

300 mm. Slovenija je imela v prvih 
povojnih letih lokalno-porabo ze
meljskega plina v okolici plinskih 

. polj v Lendavi. Vendar je plin hitro 
usahnil, tako da je ta del" Slovenije 
ostal brez zemeljskega plina. Po 
dolgoletnih prizadevanjih je bila 
podpisana pogodba s Sovjetsko 
zvezo za dobavo 750 milijonov norm. 
kub. metrov zemeljskega plina Slo
veniji letno, z začetkom koriščenja v 
letu 1978. 

Zemeljski plin iz Sovjetske zveze 
bo Sloveniji posredovan od -češko-
slovaško-sovjetske meje pri kraju 
Velike Kapušani in po ozemlju Če
škoslovaške in Avstrije do jugoslo-
vansko-avstrijske meje pri Šentilju.' 

Slovensko plinovodno omrežje 
obsega vse začrtane plinovode od 
Lendave na skrajnem vzhodu in 
Nove Gorice na zahodu Slovenije. 
Po zemljepisni legi in pa predvsem 
po smeri dobav zemeljskega plina,, 
lahko razdelimo na osrednji in za
hodni del (glej zemljevid). 

V osrednji del plinovodnega 
omrežja sodijo plinovodi od avstrij-
sko-jugoslovanske meje pri Šentilju, 
preko Maribora, Celja, Ljubljane do 
Jesenic, s priključnimi plinovodi za 
Maribor in Ruše, Kidričevo in Len
davo, Slovensko Bistrico, Velenje in 
Ravne na Koroškem, Zagorje, 
Trbovlje in Hrastnik, Kamnik, 
Ljubljano, Škofjo Loko in Tržič ter 
odcepi za industrijske potrošnike 
vzdolž trase ter plinovodov. Osrednji 
del plinovodnega omrežja bo oskrbo
van predvsem z zemeljskim plinom 
iz Sovjetske zveze z vstopom pri 
Šentilju. Zahodni del plinovodnega 
omrežja obsega plinovod od italijan-
sko-jugoslovanske meje preko Šem
petra, Ajdovščine in Vrhnike do 
Ljubljane, ter plinovod od Šempetra 
mimo Nove Gorice do cementarne v 
Anhovem z odcepom za Volčjo 
Drago, Renče in Bilje. Zahodni del 
bo predvidoma oskrbovan z alžir
skim plinom iz terminala v Tržiču 
(Monfalcone — Italija). 

Glede na tehnologijo transporta 
zemeljskega plina in varnostne pred
pise o gradnji in uporabi plinovodov 
je slovensko omrežje razdeljeno v tri 
skupine in sicer: visokotlačni vodi, 
srednjeročni plinovodi, nizkotlačni 
plinovodi — mestne mreže. 

V i soko t l ačn i pl inovodi obsega
jo: magistralni plinovod od Šentilja 
mimo Maribora in Ptuja, kjer bo 
priključen na plinovodno omrežje 
Hrvatske. Ta vod bo imel premer 
610 mm. 

Glavni plinovod Rogatec —Celje — 
Jesenice in priključne plinovode za 
Maribor, Lendavo, Slovensko Bistri
co, Ravne, Trbovlje in Hrastnik, 
Kamnik, Ljubljano, Kranj, Škofjo 
Loko in Tržič. Dolžina vseh visoko
tlačnih plinovodov bo znašala 586 
km. Največji delovni tlak bo na za
četku mreže 50 atm. najmanjši na 
koncu mreže pa 19 atm. 

Sredn je t l ačn i pl inovodi obse
gajo plinovode do industrijskih po
trošnikov v mestih Ljubljana, Celje 
in Maribor, kjer se iz varnostnih raz
logov ne smejo uporabljati visoko
tlačni vodi. 

Nizko t lačn i pl inovodi obsegajo 
plinovode posameznih mestnih mrež 
ali individualnih potrošnikov pred
vsem gospodinjstev in male obrti. 

P O R A B A Z E M E L J S K E G A 
P L I N A 

Industrijski potrošniki zemeljske
ga plina in plinarne vzdolž visoko
tlačnih plinovodov bodo oskrbovani 
s plinom iz le-teh, tako da bodo plin 
prejeli pri vstopu v delovno organi
zacijo, oziroma na kraju, ki ga bosta 
sporazumno odredila potrošnik in 
Petrol. Na tem kraju bo postavljena 

merilno-regulacijska postaja kot se
stavni del visokotlačnega plinovod
nega sistema. V postaji bo tlak plina 
reduciran od visokega tlaka v plino
vodu do tlaka, ki bo potreben vsa
kemu porabniku. Ta tlak je odvisen 
od tehnologije uporabe plina pri po
trošniku oziroma vgrajene opreme 
in naprav. 

Navadno je potreben pri porabni
kih tlak med 500 mm Vodnega stolp
ca (VS) in eno atmosfero, odvisno od 
dolžine razvodnih plinovod do po-
trošnih mest. V vsaki merilno-regu-
lacijski postaji sta vgrajena filter za 
plin pri vstopu v postajo in dvosto
penjska regulacija tlaka plina ter 
instrument za merjenje porabljenih 
količin plina. 

Pri večjih potrošnikih so potrebni 
instrumenti na diferenčni tlak in za
slonko, z regulacijo količine tlaka in 
temperature po času ter s prenosom 
izmerjenih podatkov v centralni 
dispečerski center. Te postaje bodo 
tudi opremljene s stalno telefonsko 
zvezo z dispečerskim centrom od 
koder bodo po potrebi dana navodila 
za eventualno omejevanje porabe in 
vse potrebno. 

Pri manjših potrošnikih bodo upo
rabljeni turbinski ali volumetrični 
števci z registracijo po času, iz 
katerih bo možno razbirati količino 
porabljenega plina na uro-in odrejati 
konice odjema... Te postaje ne 
bodo opremljene s prenosom podat
kov v dispečerski center in telefo
nom. 

Upravljanje z visokotlačnim plin
skim omrežjem bo centralno iz 
dispečerskega centra, v katerega se 
bodo prenašali vsi pomembni po
datki iz glavne vhodne postaje pri 
Šentilju, glavne merilne postaje pri 
predaji plina za Hrvatsko v Rogatcu 
in iz merilnoregulacijskih postaj 
velikih potrošnikov. 

Transport zemeljskega plina po 
plinovodih lahko primerjamo s tran
sportom električne energije. Visoko
tlačne plinovode lahko primerjamo z 
visokonapetostnimi daljnovodi, me-
rilno-regulatorske postaje pa s 
transformatorskimi postajami. Prav 
tako kdt pri preskrbovanju z elek
trično energijo je tudi pri preskrbo
vanju z zemeljskim plinom odloču
joča enokomernost obremenitve ozi
roma potrošnje. Pri električni ener
giji povzroči konica obremenitve 
prekomeren padec napetosti, pri 
zemeljskem plinu pa povzroči pre
velik odjem padec tlaka v cevovodu, 
s posledicami da primanjkuje plina 
pri potrošnikih na koncu mreže, ne 
glede na slabo izkoriščenost celot
nega plinskega omrežja. 

V pogodbi o dobavah zemeljskega 
plina s Sovjetsko zvezo je predvide
no, da bo odvzem plina vse leto ena
komeren. Maksimalna količina plina 
na uro je izračunana tako, da je 
letna količina plina deljena s števi
lom ur v letu (8760). Več plina na 
uro ne moremo prevzemati in je s 
tem tudi navzgor omejena letna 
količina plina. Enakomernost dobav 
plina pa ni omejena samo navzgor, 
temveč tudi navzdol. Če se odvzem 
plina zmanjša za 5 %, se tako 
zmanjšanje še tolerira, v primeru pa, 
da je zmanjšanje odvzema večje od 
5 % pogodbene količine, pa- bomo 
morali za vse neprevzete količine 
plačati penale v višini 5 % vrednosti 
plina. 

Še bolj pomembno pa je to, da se v 
posameznih obdobjih neprevzete 
količine ne morejo nadoknaditi, to je 
prenesti v drugo obdobje, se pravi, 
da se poleti neprevzete količine ne 
morejo nadoknaditi z večjim odvze
mom plina pozimi. Iz tega izhaja, da 

• se z enakomerno porabo plina na 
uro lahko približamo letni količini 
zemeljskega plina določeni s kupo
prodajno pogodbo, oziroma obratno, 
da z neenakomerno porabo ne mo
remo izkoristiti s pogodbo določe
nega plina in da moramo za 

neprevzete količine dodatno plačati 
še penale. 

Iz tega je razvidno, kako pomemb
na je urejenost potrošnje zemeljske
ga plina, da je le-ta čimbolj enako
merna. Razumljivo pa je, da je po
polno enakomernost porabe vendar 
nemogoče doseči niti v podjetjih, 
npr. v železarnah, kjer poteka de
lovni proces "nepretrgano, še manj pa 
pri drugih potrošnikih. 

Za izravnavanje neenakomernosti 
pri porabi zemeljskega plina obstaja , 
več načinov, ki vsi povzročajo do
datne stroške in s tem zvišujejo ceno 
zemeljskemu plinu. Na izbiro načina 
za izravnavanje neenakomernosti 
odločilno vpliva velikost amphtude 
neenakomernosti in seveda tudi ko
ličina plina, ki ga je treba shranje
vati odnosno dodajati v plinsko 
omrežje. 

Glede na trajanje razlikujemo v 
glavnem dva načina neenakomerno
sti: 

1. sezonske neenakomernosti, 
ki so predvsem razlike v količini po
rabljenega plina pozimi in poleti. Le
te pri industrijski porabi plina niso 
zelo izrazite, sicer pa trajajo dolgo 
časa (nekaj mesecev) in povzročajo 
zato največ preglavic; 

2. kratkotrajne neenakomer
nosti potrošnje so sestavljene iz 
dnevnih konic, ki trajajo največ eno 
do dve uri. Tudi te so lahko precej 
občutne, vendar pa se deloma izrav
navajo že s številom potrošnikov, 
ker se konice ne pojavljajo pri vseh 
potrošnikih hkrati. 

Za izravnavanje sezonskih neena
komernosti pri porabi plina se veči
noma uporablja zemeljski plin iz 
lastnih plinskih ležišč, kjer pač 
obstojajo. Take možnosti v Sloveniji 
seveda ni, ker ni plinskih polj niti 
lastnega pridobivanja zemeljskega 
plina. Odtod izhaja samo eden od 
neslednjih treh načinov: 

Najcenejši način je, če se eden ali 
več večjih potrošnikov odločijo za 
porabo zemeljskega plina samo po
leti, medtem ko bi pozimi porabljali 
premog ali tekoča goriva. Taki po
trošniki so upravičeni do posebnih 
popustov pri ceni plina. 

Najpogostejši način za izravnavo 
porabe zaradi sezonskih neenako
mernosti je vskladiščenje zemeljske
ga plina v primerncporoznih ze
meljskih slojih. Sloji morajo biti v ta 
namen seveda navzgor in na straneh 
nepropustni v jzogib izgubam plina 
zaradi netesnosti, nadaljnji pogoj pa 
je, da so pod pritiskom vode, ki 
izrine plin pri odvzemu iz takega 
skladišča. 

Za podzemeljsko vskladiščenje ze
meljskega plina se lahko uporabljajo 
tudi izčrpana naftna ali plinska po
lja, ali pa tudi taka, ki se izkoriščajo 
za proizvodnjo. Ta način je soraz
merno cenen, če se plin zanesljivo ne 
izgublja iz sloja. 

V okviru idejnega projekta za 
plinsko omrežje v Sloveniji so pro
učene tudi možnosti za podzemelj
sko vskladiščenje plina. Take mož
nosti so samo v izčrpanih plinskih in 
naftnih slojih v Lendavi, toda tudi 
te so dvomljive glede na slabo po
zornost slojev in možnost, da bi se 
pod tlakom vskladiščeni plin izgub
ljal. Strokovnjaki Inudstroprojekta 
iz Zagreba, skupaj s strokovnjaki iz 
Lendave in strokovnjaki iz Amerike, 
to še proučujejo. 

Najdražji način za izravnavanje 
sezonskih neenakomernosti, ki ga 

precej uporabljajo v Ameriki, je 
utekočinjanje zemeljskega plina in 
vskladiščenje v toplotno izoliranih 
rezervoarjih v tekočem stanju pri 
temperaturi 162 stopinj Celzija ter 
ponovno vplinjanje. Za tak način so 
potrebne velike investicije in mnogo 
pogonske energije. To možnost pro
učujejo naši strokovnjaki v zvezi z 
bodočim terminalom utekočinjenega 
plina v Tržiču (Monfalcone). 

Za izravnavanje kratkotrajnih ne
enakomernosti porabe obstajata dva 
glavna načina: 

Najcenejši in najenostavnejši na
čin za izravnave kratkotrajnih 
neenakomernosti pri potrošnji plina 
je mogoč s prostornino plinovodnega 
omrežja samega. Naše visokotlačno 
plinovodno omrežje bo imelo pro
stornino okoli 32.000 kub. metrov. 
Količina plina, ki se nahaja v njem 
pri normalnem obratovanju pri 
povprečnem tlaku 39 atm je en mi
lijon 250.000 norm. kub. metrov. Po
noči, v sobotah in nedeljah, ko bo 
poraba plina manjša, bo narastel 
povprečni tlak v plinovodnem 
omrežju na okoli 46 atm. Visoko
tlačna plinovodna mreža pa lahko 
normalno obratuje še pri povpreč
nem tlaku 30 atm, s čimer je omo
gočeno vskladiščenje okoli 500.00 
norm. kub. metrov plina. S to koli
čino plina in z dodatnimi priročnimi 
tlačnimi rezervoarji pri potrošnikih, 
ki konice povzročajo, bo možno 
izravnati kratkotrajne neenakomer
nosti pri porabi, ki bi jo povzročala 
industrija. . 

Povsem drugačne so okoličine pri 
preskrbovanju široke potrošnje z 
zemeljskim plinom. Konice odvzema 
so nekajkrat večje od povprečne po
rabe plina na uro, tako da je način 
shranjevanje zemeljskega plina v 
visokotlačnih rezervoarjih nezado
sten. V teh primerih se uporablja 
navadno za pokrivanje konic meša
nica tekočega naftnega plina butan-
propan z zrakom, ki po svojih goril
nih lastnostih popolnoma ustreza 
zemeljskemu plinu. 

Vse opisane metode za izravna
vanje neenakomernosti potrošnje 
plina imajo slabo stran, da zahteva
jo dodatne ihvesticje za opremo, do
datne pogonske stroške in veliko de
narno vrednost vloženo v vskladi
ščeni plin. Zato je nujno potrebno, 
da vsi bodoči potrošniki plina v naši 
občini, skupaj z načrtovalci omrežja 
z vso resnostjo pristopijo k analizi 
bodočega odvzema plina, ker bo le s 
skupnimi prizadevanji dosegljiva 
najbolj zadovoljiva rešitev. 

Za Železarno že tehnični biro Je
senice (glavni projektant Z. Hrastar) 
izdeluje projekte za gazifikacijo in 
notranje razvode. Poleg Železarne 
intenzivno proučuje možnosti za 
oskrbo občanov in ostalih interesen
tov (manjše OZD, bloki, zavodi, 
ustanove) z zemeljskim plinom še 
delovna organizacija Vodovod. 

S podpisom samoupravnega spo
razuma o ustanovitvi poslovne 
skupnosti za gradnjo plinovodnega 
omrežja v Sloveniji, ki ga je podpi
salo 76 potrošnikov iz vse Slovenije, 
so bili postavljeni realni temelji za 
gazifikacijo Slovenije. Če hočemo, 
da bodo v letu 1978 potrošniki v naši 
občini sposobni prevzeti napovedane 
količine zemeljskega plina, morajo 
delovne organizacije že sedaj pristo
piti k načrtovanju cevovodov in na
prav za uporabo plina v svojih orga
nizacijah. R. Košir 

S PLINOVCMJ MREŽE 
V JL0VENUI 
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Po dolgotrajni bolezni je 
9. decembra premini l n a š 
dolgoletni sodelavec, odl i 
čen strokovnjak, učitel j i n 
prijatelj L O J Z E M R A K . 

Neumorna volja do dela, 
želja do strokovnega izpo
polnjevanja, smisel za or
ganizacijo i n sposobnost 
komuniciranja med sode
lavci , to so bile karakte
rist ike č loveka, k i je 30 let 
živel in delal med nami. 

Po pokl icu elektrotehnik 
se je v povojnem času po
spešenega razvoja Železar
ne moral sooči t i s problemi 
uvajanja novih energetskih 
medijev, kar je zahtevalo 
mnogo truda, samoodpove-
dovanja in časa . Na po
dročju proizvodnje k i s ika , 
duš ika , acetilena in ostalih 
energetskih medijev, je po
stal strokovnjak, znan si
rom Jugoslavije. Števi lni 
smiselno urejeni energetski 

S O D E L A V C U 
V S P O M I N 
objekti zgrajeni v že lezarni 
Jesenice, pr ičajo o njegovi 
ustvarjalnosti. P r i svojem 
delu je b i l brezkompromi
sen, sam je ž r tvova l ves 
prosti čas odrekal se je 
udobju i n s tem p r ik ra j ševa l 
tudi svojo družino. Kl jub 
možnos t im, n i gledal na 
materialne dobrine. 

Delovni napori i n neneh
na prizadevanja za razvoj 
obrata plinske in vodne 
energije, katerega obrato-
vodja je b i l od ustanovitve, 
to je 1946. leta dalje, so 
nače la njegovo zdravje. So
delavci smo ob upokojitvi 
i n praznovanju njegove 
61-letnice rojstva v lan
skem letu le upali v njegovo 
okrevanje, vendar je bila 
smrt močnejša od na š ih 
želja. 

Zglednega delovnega to
va r i ša i n obratovodja bomo 
ohrani l i v spominu, ker se 
na vsakem koraku sreču
jemo z njegovim delom. 
Družini i n Svojcem naše 
iskreno sožalje. 

Od našega sodelavca se 
bomo poslovil i danes 11. 
decembra ob 15.15 na poko
pal išču na Blejski Dobravi . 

Delavci PIV-energije 
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FRANC JERNEJC-MILČE 
Če bi bil to kdor

koli drug in zamudil petnajst minut, 
se ne bi nihče vznemirjal. Kurirji pa 
so bili običajno točni, saj je vsak 
sam vedel, kakšno vznemirjenje lah
ko povzroči, če se ob napovedani uri 
ne vrne. Poldetova točnost pa je bila 
že vsem znana. Točen kot Polde, ali 
pa najbolj natančna ura je naš 
Polde, tako so govorili. Minilo je 
petnajst, dvajset, pol ure in Poldeta 
še ni bilo od nikoder. Nekaj se je 
zgodilo. Morda ga je kakšna zao
stala nemška patrola, ki kontrolira 
hribovske vasi in domačije, zalotila. 
Morda je padel v zasedo. Pokanja 
ni bilo slišati. Morda jim je ušel in 
da ne bi izdal baze, je gotovo odšel 
v drugo smer. Najbolj črne misli ob 
takih trenutkih zavladajo med par
tizani. Misli se na najhujše. Skoraj 
nemogoče je, da bi njega dobili v tej 
goščavi, saj jih je prevaral na rav
nini, v Žabnici, Škofji Loki in drug
je, kjer je bilo bolj nevarno in manj 
možnosti za umik. On se bo že izma
zal. Kljub vsem dobrim lastnostim 
Poldeta, ki so jih kurirji poznali in 
vsem njegovim prednostim je nemir 
vse bolj in bolj naraščal. 

Končno je nekdo predlagal, da 
pogledajo. Ker so bili kurirji in te-
renci iz raznih strani in takrat baze 
še niso imele svojih komandirjev, so 
se dogovorili, da bodo žrebali, kdo 
bo šel. To je najboljši način, kadar 
hočejo iti vsi ali pa nobeden. Žreb je 
določil Janka in Marka. Odšla sta. 
Pri Zalubnikarju sta zvedela, da je 
bil Polde tu posedel nekaj časa, za-
užil skodelico kislega mleka s črnim 
kruhom, se zahvalil in odšel po stezi 
proti Suši. Naročil je še, naj pripravi 
jabolk, ko se vrne, da jih bo ponesel 
tovarišem. Res so bila jabolka pri
pravljena v dveh peharjih na klopi 
ob peči. Naročil je še, da bo gotovo 
kdo iz baze spraševal po njem in naj 
sporoči, da se bo že vrnil, ker se je 
med potjo spomnil še nekaterih na- . 
log, ki jih mora izvršiti in zaradi 
tega se bo zadržal več kot je mislil. 
Kurirja sta se pomirjeno vrnila v 
bazo in sporočila, kaj je Polde naro
čil Zalubnikarju. V bazi je zavladal 
zopet mir in prejšnja zaskrbljenost 
je izginila. 

Zjutraj, kot običajno, so se kurirji 
zarana dvignili. Opazili so, da Pol
deta še vedno ni. Niso bili več v 
skrbeh, menili so, da je prespal na 
kakem skednju in se bo vsak čas 
pojavil. 

»Ura je štiri, moramo se dogo
voriti, kot vsak dan, za zborno me
sto, če. se kaj nepredvidenega pri
peti,« je nekdo predlagal. Včeraj je 
bil Sv. Lenart, danes je treba javko 
spremeniti. Predlog, da bo današnja 
javka pri Magušarju v Martinj vrhu, 
je bila soglasno sprejeta. Vsi so ve
deli za to domačijo, kije bilaparti-
zanom vedno odprta in vedno so do
bili kaj za pod zob. Danes bo ostalo 
v bazi samo pet ljudi, drugi bodo 
odšli po opravkih. Jutro se je hitro 
odmikalo in sonce se je odlepilo od 
vrhov. 

Zalubnikar, ki se je v izbi naprav-
Ijal, da bo šel pokladati živini, je ze 
stopil korak, dva, da bo odprl Pol-
detu, ki je prihajal po stezi od Suše. 
Ko je pogledal skozi okno, ni mogel 
verjeti svojim očem. Poldeta, ki je že 

prišel izza drevja, je spremljala ko
lona zelenih uniform. Pogledal je 
bolje, saj je vse več slučajev, da par
tizani oblačijo zaplenjene nemške 
uniforme. Ne, ni se zmotil. Na njih 
visi tudi druga oprema, ki si jo par
tizani ne nadevajo. Tudi orožje je 
enotno. Kaj je s Poldetom, so ga 
mar zajeli in ga vodijo po vaseh? 
Ne, saj niti uklenjen ni in stopa 
nekaj korakov pred njimi. 

On bi jim že zdavnaj ušel, če so ga 
ujeli in ga takole vodijo. Saj pravijo, 
da hitreje teče, kot pa reže zrak iz
streljena krogla. Ne, ni ujetnik. 
Torej je izdajalec! Zalubnikar je 
legel nazaj na posteljo kar oblečen. 
Žena ga je začudeno pogledala. 
»Molči! Nemci so na dvorišču. Vsak 
hip bodo tolkli na vrata, če ne bodo 
hiše kar zažgali z nami vred,« ji je 
šepetal na uho. 

Dolgo je čakal in ker ni nihče po
trkal, je pogledal skozi okno. Videl 
je samo še zadnja dva, ki sta izgi
njala za skednjem v hrib. Pelje jih 
nad kurirje. Zopet bodo žrtve, zopet 
bo pokalo. Kar videl je, kako bodo 

iznenadili kurirje in če še spijo, jih 
bodo kar žive ujeli. Postalo mu je 
tesno pri srcu, kot da so to njegovi 
sinovi, ko je pomislil, kakšna usoda 
jih čaka. Odšel je v kaščo in skozi 
lino pogledal kolono. Začudil se je; 
ko je pred gozdom kolona zavila 
s steze in se začela vzpenjati proti 
vrhu. Zopet se mu je v glavi pojavil 
dvom. Polde vodi Nemce v napačno 
smer. Morda so ga prisilili, da jih 
vodi, on je pa izbral to pot, da bi 
zavaral Nemce, ali pa omogočil ku
rirjem, da opazijo kolono in se še 
pravočasno umaknejo. Če bi bil iz
dajalec, bi tudi povedal Nemcem, da 
on Zalubnikar zelo rad vidi parti
zane in sedaj bi že bilo po njem. 
Torej, vendarle ni izdajalec. Tako je 
za sebe modroval Zalubnikar. Na 
robu gozda je opazil, kako skupina 
šestih vojakov s šarcem pripravlja 
na stezi, ki vpdi h kurirjem, zasedo. 
Nekaj morajo vedeti. Morda bodo 
najprej obračunali s kurirji, za njim 
pa pride na vrsto še on z družino. 
Negotovost in dvomi so se vselili 
v njegovo srce. Danes bo, kar bo. 
Naj bo kar hoče, saj tako živi v stal
nem strahu in dvomih, bo vsaj en
krat konec. Če partizanov v Blegošu 
ni bilo škoda, saj tako mu je Polde 
rekel, da je on edini, ki se je rešil, 
tudi njega ni. Take misli so se mu 
vsilile same od sebe v glavo. Kam 
neki gredo. Začel jih je šteti. 

(se nadaljuje) 

TOMAŽ I S K R A 

K R O K O D I L O V P A NI VEČ 
Muzeji so pač muzeji, v svoji 

notranjosti sila podobni velike dvo
rane, množica vitrin in izza stekel 
kipi in kipci kraljev, kraljic, posod, 
orodij, orožij... toda značilni po 
dobi, pokrajini in kulturi tega ali 
onega naroda. 

Pa sta začela. Najprej naš kairski 
vodič v angleščini in za njim Jani. 
»Preselimo se v tretje tisočletje pred 
našim štetjem, okrog pet tisoč let 
stara paleta za šminkanje kože 
kralja Narmerja iz prve dinastije, ki 
nosi gornjeegiptovsko krono, pred
stavlja zmago nad nasprotni
kom . ..« 

In tako 'naprej. Seveda se nismo 
ustavili pred vsako vitrino, skušali 
pa smo se le preseliti v tisto ob
dobje, ko so še vladala plemena in 
kasneje sužnjelastniški red. 

STARI EGIPT 
Oče zgodovine Herodot stvar 

takole opisuje: 
»Doslej sem pripovedoval to, kar 

sem videl na svoje oči in kar sem 
uganil in sam poizprašal, poslej pa 
bom poročal o zgodovini Egipčanov, 

kakor sem jo slišal, vmes pa bom 
vpletel tudi kaj, kar sem sam videl. 
Prvi kralj Egipta je bil Min (Menes). 
(S tem soglaša tudi moderna zna
nost: Zgodovina v slikah 1. knjiga, 
DZS 1974). Ta je zgradil jezove pri 
Memfisu, kot so mi pravili duhov
niki. Poprej je vsa reka tekla bolj 
zahodno, tik ob libijskem peščenem 
gorovju. Min pa jo je zajel kakih sto 
stadijev više Memfisa, ob zavinku 
proti jugu: izsušil je staro strugo ter 
speljal vodo po sredi med dvema 
gorovjema. 

Do zdaj, pod perzijskim gospo
stvom, se Nilov jez pri tem zavinku 
skrbno nadzoruje in vsako leto po
pravlja. Kajti, ko bi reka le-tu pre

drla in se razlila po deželi, bi bil 
Memfis v nevarnosti, da ga zagrnejo 
valovi. Ko je po zajezitvi nastala tod 
kopnina, je Min, prvi kralj postavil 
mesto na nji, ki se danes imenuje 
Memfis. Zakaj tudi Memfis stoji na 
ozkem pasu Egipta. Zunaj, okoli 
severne in zahodne strani mesta je 
izpeljal iz reke vodni jarek na vzho
du ga oklepa Nil sam), v mestu pa je 
sezidal Hefaistov tempelj, veliko 
stavbo, ki je vredna posebne 
omembe. 

Za Minom so duhovniki imenoma 
navajali iz letopisov še drugih tri-
stotrideset kraljev. Za toliko člo
veških rodov je bilo med njimi osem
najst Etiopcev, ena žena domačin
ka, vsi drugi pa možje iz Egipta. 
Ženi je bilo ime Nitokris, kakor 
znani babilonski kraljici. Njenega 
brata, ki je vladal pred njo, so Egip
čani — tako mi je bilo rečeno — 
umorili in posadili njo na prestol 
ona pa je, da bi maščevala brata, 
mnogo Egipčanov po zvijači spra
vila s poti. Sezidala je baje velikan
sko dvorano pod zemljo ter povabila 
— s pretvezo, da jo hoče posvetiti, 
v resnici je pa imela drugo za 
bregom — k^ slovesnemu obredu 
veliko število veljakov, o katerih 
je vedela, da so bili poglavitni 
povzročitelji bratove smrti. Ko - so 
sedeli za mizo, pa je po skrivnem 
rovu spustila reko v dvorano. Dru
gega mi o nji niso povedali; pač še 
nekaj: po zločinu se je baje vrgla v 
prostor, poln žarečega pepela, da bi 
ušla maščevanju . .. 

In tako so si seveda kralji skozi 
vse dinastije prizadevali nagrabiti 
čim več bogastva, napadali so so
sednja plemena na vzhodu Azije in 
na jugu svoje dežele Nubije, zasuž
njili so več tisoč ljudi, ki so jim slu
žili pri namakalnih delih, gradnji 
piramid, svetišč in grobnic. 

— Dedec, ki te je ogovoril, je podtaknjen. Morda si lo že sam 
ugolovil. 

Aleš se ni premaknil in tudi odgovoril ni takoj. Saj ni vedel, kdo 
je novi šepetalec. Zato ga je človek ob itjem opomnil: 

— Si slišal? Kaj molčiš? 
Aleš je zdaj počasi prikimal. Človek ob njem pa je zašepctal: 
— Ne boj se me. Tudi jaz sem partizan! 
Alešu poprej ni ušlo, s kakšno ihto je začel peti. To je hkrati pome

nilo, da novi znanec ni bil mučen zaradi lepšega, razen če rti bil eden 
takih, ki je klonil pred -bolečinami. Toda tak ne bi bil imel poguma, 
da bi zapel. Zato je zdaj zbudil Aleševo pozornost. Morda sta se v 
gozdovih že kdaj srečala? V temačnem prostoru ni dobro videl njegovih 
potez. Nemara ga je srečal kdaj ponoči ali kaj podobnega. Aleš je čutil, 
da fant govori resnico. Nekaj časa sta se šepetaje pogovarjala in poka
zalo se je, da mu Aleš ni bil neznan. Potem pa se je obiskovalec spet 
zavlekel na svoje ležišče. 

Moralo je biti že proti jutru, ko so priropotali policisti. Vsi so 
bili takoj budni. Skozi okna je silil prvi, še rahel svit. Odjeknil je 
oster glas, ki je prebudil in vznemiril vse. Klicali so fanta, ki je 
prejšnji večer zapel. Naglo je moral vstati. Potem je najprej po
gledal proti Alešu in nato z zbeganimi očmi objel vso sobo, vse za
pornike. Aleš je molče strmel vanj. Ujeli so ga, ker ga je med poho
dom prevzela lepa okolica. Popustil je človeškim nagibom in neko
liko zaostal, zvabil ga je malinov grm. Nikogar ni ubil, nikogar izdal, 
nikomur škodoval, pa bo to zdaj vendarle plačal s smrtjo. 

Komaj je imel še toliko časa, da je pri vratih utegnil reči: 
— Zdaj je prišlo! Odložiti ni mogoče. Fantje, ne dajte se faši

stom! 
A videlo se je, da je komaj zbral toliko moči. Eden izmed stra

žarjev ga je sunil pod rebra, da so bile zadnje besede že razsekane. 
Klecnil je in naprej so ga morali vleči. Med podboji je kljub temu 
vzdignil roko in ob čelu stisnil pest. Policist ga je kresnU tudi po 
njej, in spet je zabingljala ob telesu kakor mrtva. 

Vrata so se zaprla, sobo pa je prebegnil val vzdihov in kletvic. 
Nihče ni rekel, da ga bodo ustrelili, pa je bilo že po vedenju polici
stov to čutiti. Kaj pa, če so ga odgnali le na zaslišanje? V odgovor na 
to so po hodnikih zadoneli še koraki drugih. Tako ni bilo kadar so 
jih vodili k zaslišanju. In tudi petja ni bilo slišati. Zdaj pa so skozi 
vrata prihajali do njih sunkoviti, hrapavi glasovi pesmi. Zveneli so 
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grozljivo, ne več zemeljsko, temveč z zanosom, ki se je dotaknil sle
hernega živca in ledenel kri po žilah. Pesem se je okrepila in pola
goma oddaljevala. Talci so, po vsem sodeč, odhajali h kamionu, 
kajti kmalu zatem je bilo slišati zavijanje motorjev . . . Potem je 
utihnilo tudi to, Fanta ni bilo nazaj ne čez uro, ne čez dve. N i se 
vrnil več! 

Aleš je prizadeto spremljal to nenavadno in kratko slovo in 
vlekel na ušesa vse glasove, ki so spremljali odhod iz življenja. Je 
moral biti zaradi tega tukaj, da bo že prvo noč občutil navzočnost 
smrti, ki so jo odrejali z besedo, a je ledeno dihala med njimi s tako 
silo, da so vsi molčali. 

Nemara bom kmalu na vrsti, to pa naj bo za začetek, je pomislil 
Aleš. Radi bi mi pokazali, kdo so, me omehčali in preplašili. 

Aleš je v tem, kako je odhajal pred puške neznani tovariš, videl 
predvsem nujnost, ki so se je morali posluževati vpeljavci »novega 
reda« in neuničljivost uporništva. Zdrznil se je pod morečim ob
čutkom, ki ga je povzročil ta odhod. Zato bi najraje začel govoriti 
vsem v sobi, naj skušajo premagati težo, ki jih je pritisnila k tlom. 
Ze je odprl usta, pa se mu je nenadoma zazdelo, da bi s tem več ško
doval kakor koristil. Saj ga ne bodo razumeli, in mu ne verjeli, za 
kaj takega trenutek ni bil prav nič primeren. Zvenelo bi nepreprič
ljivo in odbijajoče. 

To si bom prihranil za drugič, je rekel. Zdaj že vem, kako bom 
začel: Kdor odhaja pred puške tako, kot je odšel tovariš, ne more 
zares umreti. Telesna smrt je manj kot tisto, kar bo ostalo za njim. 
Taki premagujejo uničevalce tudi v zaporih! . . . 

Nekaj podobnega, je ob pesmi, ki so jo peli na smrt obsojeni 
talci, z jezo, takoj nato pa z občudovanjem, prevzelo tudi ober-
sturemfuhrerha Wernerja. Kakšen fanatizem! Vedo, da bodo morali 
umreti za izgubljeno stvar, pa odhajajo pojoč v smrt. Vsak boj, že 
poskus boja proti njim je norost, samomor. In vendar. Prav dobro je 
vedel, da bo uporništvo na tleh šele tedaj, ko bodo segli do njegovih 
korenin. Položaji na bojiščih pa so vse preveč negotovi in vojna se je 
zavlekla dalj, kot so pričakovali. Zato jih morajo tolči povsod. V tem 
je prihodnost njihovega poslanstva! Predvsem po glavi! Udje bodo 
odpali sami! S tečajev niso vzdignili le Evrope, zažgali, vneli in raz
majali so pol sveta, pa ne bi uničili posameznikov. 

Ta ugotovitev ga je spomnila na Aleša. Pripravljal se je na sre
čanje z njim. Ne bo prvič imel pred seboj takega človeka. V zagrize
nem spopadu z njim je rabil pamet in znanje, ki si ju je pridobil v 
trdem, dolgoletnem boju za ideje kljukastega križa. 

Uničil ga bom le tedaj, če ne bo zalegla preudarnost. Neodpust-
ljiva napaka bi bila, če takih ljudi ne bi skušali pridobiti na svojo 
stran. Tudi naša ideologija zasleduje socialne spremembe. In njemu, 
takim, gre predvsem za to. Morda mu bo treba ponuditi samo nekaj 
oblasti, mu dati možnost, da bo svojo moč lahko uveljavljal na naši 
strani! Občutek moči, ki jo vzbuja oblast, zelo rad in hitro opijani 
majhne, nekdaj nepomembne in zapostavljene ljudi. 
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S I M O N R E Š E K 

NI VAŽNO KAJ ČLOVEK IZGUBI, 
VAŽNO JE TO KAR MU OSTANE... 

Hitlerjev spremljevalec dr. Herbert Linden je pozneje 
vprašal generala Globocnfka, ali je prav, da pokopujejo cela trupla, 
namesto, da bi jih sežigali. »Za nami utegne priti generacija, ki 
vsega tega ne bi razumela.« 

Toda general Globocnik mu- odvrne:_ »Gospoda moja, če bi 
kdajkoli prišla za nami generacija, ki bi bila tako mlahava in tako 
mehkih kolen, da naše velike naloge ne bi razumela, potem bi bil 
seveda ves nacionalni socializem zaman. Jaz pa nasprotno sodim, 
da bi morali zakopati bronaste table, na katerih bi bilo zapisano, 
da smo bili toliko pogumni in opravili to veliko in potrebno delo.« 

Hitler se je popolnoma strinjal z Globocnikovo izjavo. Toda 
pozneje se je ta nazor porušil. S približevanjem sovjetskih zavez

nikov so trupla izkopavali in jih sežigali na velikih rešetkah, ki 
:so jih sestavili iz železniških tračnic in pri tem uporabljali bencin 
ip dieslovo olje. 

PRETRESLJIVE IZPOVEDI 
Redki smo, ki smo preživelkstrahotc v teh mlinih smrti. Med 

temi je bila tudi francoska fotoreporterka Claude Vaillant-Coulu-

rier,- francoska poslanka ustavodajne skupščine in bojevnica odpor
niškega gibanja. Pripeljali so jo v Ausch\witz, takole je" poročala 
niirnberškemu sodišču: »Na dvorišču smo videli nakopičene mno
žice trupel. Zdaj pa zdaj se je zganila roka ali glava, da bi se 
osvobodila iz kupa mrličev. V bloku 25 smo videli po dvorišču 
tekati podgane, velike kakor mačke, ki so naglodale trupla in se 
lotile tudi umirajočih, ki so bili brez moči." . 

Tudi delazmožnim je bilo življenje nepopisno trpljenje. Postelj 
ni bilo, temveč lesenj pogradi velikosti 2 X 2 metra, na katerih nas 
je moralo prespati prvi večer po devetero brez slamnjač in odej. 

»Zjutraj ob pol petih so nas prebudile paznice s kričanjem 
in gumijevkami. Pognale so nas s pogradov k apelu (zboru). Nič 
na svetu nas ni rešilo apela. Celo umirajoče je bilo treba privleči 
tja. Tam smo stali v peterostopih, dokler se ni zdanilo t. j . ob 
osmih zjutraj v zimskem času.« 

Marsikateremu internirancu v koncentracijskih taboriščih 
je bila smrt odrešitev. Brezčutni in fanatični zdravniki so zlo
rabljali internirance za poskuse, katerih vrednost je bila ničeva. 
Samo v Auschwitzu je ta program obsegal operativne posege, 
eksperimente z injekcijami in obsevanje z rentgenskimi žarki. 
V Buchenvvaldu so delali poskuse s fosfornimi opeklinami, 

seksualnimi hormoni, s pegavcem, s tifusom, z malarijo, 
s črnimi kozami, kolero in davico. 

Posebno zvrst poskusov na internirancih so bili biološki 
poskusi. V tem je zlasti prednjačil dr. Sigmund Rascher, ki je 
preskušal najvišje in najnižje temperature na ljudeh. 

V drugih taboriščih so internirancem prestrelili stegna z za
strupljenimi kroglami. Žrtve so po dveh urah strašnih muk 
umrle. Strašna je bila tudi smrt tistih, ki so jim vbrizgali zrak v 
žile dovodnice in petrolej pod kožo na nogah. 

Na področju sterilizacije je prednjačil prof. Hans Clauberg, 
ki se je bahal, da dnevno lahko sterilizira tisoč žena in deklet. 
Obseg hudodelstev sega še dlje. V Buchenvvaldu so pobijali 
internirance, ki so bili tetovirani. Kožo so jim sneli, jo ustrojili 
in izdelovali senčnike in razne spominke. 

Tisoč let bo minilo in ne bo spralo te sramote z Nemčije. 

POZABLJENI IN ZAPUŠČENI 

To je L U B L I N - M A J D A N E K , kombinat smrti na Polj
skem. Koraki so težki od blata in ilovice. Tudi zborno mesto 
»apelplac« je sama blatna, razmehčana ilovica. Na »apelplacu« 
so vislice. Na njih se v zasmeh jetnikom, kadar jih obešajo, 
šopiri lesen petelin, zvonec poleg petelina pa medtem pozvanja. 
Slovenski interniranec, ki smo ga prinesli v taborišče, ne vidi ne 
stražnih stolpov, ne žice, ne vislic. Mrtev je. »Prej ali slej nam 
bo nemo zakikirikal tisti petelin«, pravi nekdo. Stopamo čez 
krvavi prag. Taborišče ima dokaj preprosto obliko. Taborišča so 
si podobna druga drugemu. Arhitekti mlinov smrti so lahko 

-ponosni, da se jim je posrečilo mobilizirati vse pridobitve 
znanosti in tehnike ter onemogočiti beg iz taborišča, razen 
skozi dimnik krematorija. 

. Dachauska snov še ni dozorela v meni, kajti to je snov, ki 
jo je težko razumeti, kaj šele obvladati. Težko je pisati o Dac-
hauu, ker bi moral pisati o ljudeh, ki se v njem mučijo. O ljudeh, 
ki v mukah umirajo. O ljudeh, ki se spreminjajo v prgišče 
pepela in v oblaček dima. Morda hite njihovi dimasti drobci k 
rodni grudi, k domačim ognjiščem, med katerimi so mnoga za 
vekomaj ugasnila. Pisati bi moral o ljudeh-zvereh, ki so nas 
odtrgali od'rodne grude. (se nadaljuje) 

Obveščevalec 



A K T U A L N O S T I IZ JESENIŠKE OBČINE 
P R O S T O R S K I 

R A Z V O J 
V P R I H O D N J E M 

O B D O B J U 
V osnutku družbenega dogovora 

o osnovah brednjeročnega razvoja 
občine Jesenice je med drugim 
vključena tudi problematika pro
storskega razvoja. Prostor predstav
lja osnovo življenja in dela. V zad
njem času posvečamo vse večjo po
zornost ohranitvi ravnovesja v na
ravi, zdravemu okolju in čimbolj 
smotrni uporabi prostora. Le tako 
lahko pričakujemo, da bodo v času 
vse večjega onesnaževanja lahko 
ohranili naš prostor tak, da bomo 
v njem lahko živeli in delali. 

Tudi obstoječe cestno omrežje je 
precej obremenjeno, delno v slabem 
stanju in z ozkimi grli, promet pa 
stalno narašča. Zato je nujno po
trebna rekonstrukcija glavne ceste 
od Rateč in Korena proti Ljubljani. 
Na železnici pa bo potrebno posve
titi več pozornosti modernizaciji 
železniškega prometa. 

Poraba električne energije stalno 
narašča in zato bo potrebno v pri
hodnjem razdobju širiti elektroener
getsko omrežje, zgraditi bodo morali 
nove transformatorske postaje in 
obnoviti obstoječe prostovodno 
omrežje. Največjo investicijo pa bo 
predstavljala gradnja razdelilne 
transformatorske postaje na Plavžu. 

Tudi stanje vodovodnega omrežja 
ni zadovoljivo. V Ratečah je omrež
je dotrajano in zmogljivosti pre
majhne, v Podkorenu je kvaliteta 
vode slaba, v Planini in Plavškem 
rovtu pa količina vode ne zadošča. 
Za Jesenice in Koroško Belo bo po
trebno zgraditi tretjo in četrto etapo 
vodovoda Peričnik, peta faza pa naj 
bi rešila stanje na Blejski Dobravi. 
Na območju Žirovnice pa primanj
kuje vode v višjih predelih. 

Kanalizacijsko omrežje mesta Je
senice in ostalih krajev v občini je 
mešanega sistema. Obstaja okrog 
25.000 metrov kanalov, ki so veči
noma speljani v Savo. Zato bo v na
slednjem petletnem razdobju po
trebno širiti celoten sistem kanaliza
cije mesta Jesenice z Javornikom in 
Koroško Belo s skupno čistilno na
pravo, ki bo stala verjetno južno od 
valjame Bela. Nov glavni zbiralnik 
se bo začel pri čistilni napravi klav
nice ter šel ob železniški progi, Pre
šernovi cesti in Cesti železarjev ter 
Dobravski cesti do predvidene či
stilne naprave. R. 

G I B A N J E 
G O S P O D A R S T V A 

V JESENIŠKI OBČINI 
V D E V E T I H M E S E C I H 
Na predzadnji seji izvršnega sveta 

občinske skupščine Jesenice so med 
drugim pregledali tudi gibanje go
spodarstva v jeseniški občini v prvih 
devetih mesecih letošnjega leta. Go
spodarske organizacije naše občine 
po podatkih o periodičnih obračunih 
za devet mesecev letošnjega leta do
segajo v primerjavi z obdobjem lan
skega leta visoke finančne rezultate, 
ki pa so nekoliko slabši, kot pa so bili 
v prvi polovici letošnjega polletja. 
Celotni dohodek je porasel za 142 
odstotkov, v prvem polletju pa za 
163 odstotkov. 

Bolj kot celotni dohodek pa so po
rasla porabljena sredstva. Za dose
ženi celotni dohodek je bilo porab
ljenih kar za 171 odstotkov več kot 
v enakem obdobju lanskega leta, kar 
je vplivalo na ekonomičnost, ki se je 
pomembno znižala. V enakem ob
dobju lanskega leta je gospodarstvo 
na 100 din porabljenih sredstev do
seglo 125 din celotnega dohodka, 
letos pa samo 112 din ali za deset 
odstotkov manj. Takšno stanje nas 
resno opozarja na sprejete in nerea
lizirane obveznosti glede stabiliza
cije gospodarstva, v katerih je še 
posebej podčrtana naloga zmanjša
nja proizvodnih stroškov. Zlasti bo 
treba zmanjšati stroške- porablje
nega materiala in storitev, k i so v 
strukturi stroškov porasle od 68 od
stotkov na skoraj 84 odstotkov. Ker 
so porabljena sredstva naraščala 
hitreje kot celotni dohodek, je le-ta 
nižji od planiranega. 

Gospodarske organizacije so v de
vetih mesecih tega leta dosegle 820 
milijonov 860 tisoč din dohodka, kar 
je za 28 odstotkov več kot v lanskem 
obdobju. Produktivnost pa je v tem 
obdobju kljub 28 :odstotnemu po
rastu dohodka višja le za 15 odstot
kov. Najmanjši porast dohodkov na 
zaposlenega je v gostinstvu pred
vsem zaradi slabe zimske sezone, 
nato pa v industriji. Treba bo anali
zirati vzroke zaostajanja rasti pro
duktivnosti za rastjo dohodka in 
ukreniti vse potrebno za spremembo 
politike zaposlovanja, ker število 
zaposlenih prehitro narašča. 

Porast števila zaposlenih v delov
nih organizacijah na osnovi kalku-
lativnih ur dela je za šest odstotkov 
višji v primerjavi z enakim obdob
jem lanskega leta. V vseh delovnih 
organizacijah v jeseniški občini je 

poprečno število zaposlenih v tem 
letu poraslo za 5,5 odstotka, in sicer 
v gospodarstvu za 5,4 odstotka, v ne
gospodarstvu pa za 5,7 odstotka, kar 
je še enkrat več, kot smo predvideli 
z družbenim načrtom razvoja jese
niške občine. Seveda bo potrebno od 
delovnih organizacij zahtevati poja
snilo vzrokov, ki so pogojevali tak 
porast zaposlenosti. 

Rast družbenega proizvoda sta-
gnira in je za en odstotek in pol 
izpod planirane rasti za letošnje 
leto. Delitev družbenega proizvoda 
pa pomembno odstopa od predvide
vanj v resoluciji o družbeno eko
nomski politiki naše republike. 
Družbeni proizvod je za odstotek 
izpod planirane rasti, pogodbene ob
veznosti za 21,5 odstotka in ostanek 
dohodka za 12,6 odstotka. Vsaka 
organizacija združenega dela bi mo
rala sama izdelati analizo delitve 
družbenega proizvoda in jo primer
jati s predvidevanji v resoluciji ter 
sprejeti in realizirati program za 
uskladitev dejanskega stanja s pred
videvanji resolucije. 

Počasnejša rast sredstev za repro
dukcijo od rasti družbenega proiz
voda je povzročila, da je reproduk
cijska sposobnost gospodarstva pad
la od 14 odstotkov v lanskem letu na 
12,5 odstotka letos. Stalno pomanj
kanje obratnih sredstev povzroča 
gospodarstvu jeseniške občine pre
cejšnje težave, ki se odražajo v viso
kih porastih terjatev do kupcev 
kakor tudi v porastu obveznosti do 
dobaviteljev. 

Uvoz še vedno narašča in je v pri
merjavi z obdobjem lanskega leta 
višji za 106 odstotkov. Izvoz se giblje 
v okviru planiranih vrednosti in je 
realiziran 72-odstotno in za 22,4 od
stotka presega realizacijo v enakem 
obdobju lanskega leta. Osebni do
hodki na zaposlenega se gibljejo v 
skladu z resolucijo družbeno eko
nomski politiki naše republike, toda 
zaradi visokega števila zaposlenih je 
masa osebnih dohodkov previsoka 
glede na stopnjo rasti družbenega 
proizvoda. 

Pregled gibanja gospodarstva v je
seniški občini za prvih devet mese
cev letošnjega leta je dovolj kon
kretna osnova za akcijo v organiza
cijah združenega dela ter v družbe
nopolitičnih organizacijah in samo
upravnih skupnostih. R. 

P O U K S POMOČJO 
T E L E V I Z I J E 

Svet za vzgojo, izobraževanje, 
kulturo, znanost in telesno kulturo 
pri predsedstvu občinske konference 
S Z D L Jesenice, je 25. novembra raz
pravljal o predlogu razvoja šolske 
televizije v SR Sloveniji v času od 
1976. do 1980. leta. Navzoči ravna
telji šol in predstavniki kolektivov 
prosvetnih delavcev so predlog 
pozdravih, saj bo to pripomoglo k 
modernizaciji učnega procesa. K 
predlogu zavoda za šolstvo SRS v 
zvezi s tem projektom pa so imeli 
več pripomb. Predvsem so menili, da 
bo treba preskrbeti več sredstev za 
prosvetno dejavnost za kar bo po
trebna določena prerazdelitev druž
benega produkta. Da ob uvajanju te 
novosti stroški ne bi preveč narasli, 
so predlagali, da bo treba: 

— zmanjšati stroške za graditev 
šol, 

— obstoječi šolski prostor inten
zivnejše koristiti, -

— izvesti tako organizacijo, da bo 
mogoče isto opremo in dražja šolska 
pomagala koristiti na več šolah, 

— uvesti sodobne metode dela v 
šolskih knjižnicah, kuhinjah, servi
sih in podobno. 

V zvezi s tem so pozdravili 
predlog, da bi urnike kolikor je mo
goče poenotili, da bi na pretežni 
večini šol lahko sprejemali direktne 
šolske televizijske oddaje. 

V zvezi s tehničnimi pripomočki 
so priporočili, da naj bi se zaradi 
lažjega vzdrževanja in popravil tipi
zirali. Na vseh šolah pa bi morali 
usposobiti kader, ki bo znal ustrezno 
ravnati z njimi. 

Precej pozornosti so v razpravi 
namenili tudi šolskemu televizijske
mu programu. Pri tem so menili, da 
bi moral zavod za šolstvo SRS 
skrbeti za usmerjanje programov, 
pri izdelavi istih pa bi morali kori
stiti že obstoječe filme in oddaje, pri 
izdelavi novih pa kar najbolj vklju
čevati kader na šolah. B . 

S I N D I K A T I 
O S T A B I L I Z A C I J I 
G O S P O D A R S T V A 

Med osnovnimi izhodišči za se
stavo programa delovanja občin
skega sveta Zveze sindikatov Jese
nice za prihodnje leto je tudi stabili
zacija gospodarstva. V okviru sploš
nih prizadevanj za stabilizacijo go
spodarstva in družbenoekonomske
ga položaja Jugoslavije, mora vsaka 
organizacija združenega dela pripra
viti in na zboru delavcev sprejeti 
svoj stabilizacijski program, ki mora 
predvsem vsebovati: racionalnejše 
izkoriščanje obstoječih proizvodnih 
zmogljivosti, materialov, energije, 
časa in zalog, racionalno poveče
vanje stopnje zaposlovanja, varče
vanje na vseh nivojih in vrstah de
javnosti, učinkovite investicijske na
ložbe s kritjem, uvesti in populari
zirati racionalizatorske- in novator-
ske dejavnosti ob ustreznem sistemu 
nagrajevanja uspešno izvedenih 
predlogov. Ena od pomembnih nalog 
na področju stabilizacije gospodar
stva je tudi organizacija izplačeva
nja osebnih dohodkov preko hranil
nih knjižic za vse organizacije zdru
ženega dela. R. 

K O N F E R E N C A S Z D L 
O S V O J I H N A L O G A H 
V sn;do, 3. decembra, je bila druga 

seja občinske konference SZDL Je
senice, na kateri so najprej sprejeli 
program dejavnosti občinske konfe
rence Socialistične zveze, ki se na
naša na čas do konca letošnjega leta 
in na prihodnje leto, saj se nekatere 
naloge podaljšujejo tudi v leto 1976. 
V programu so zajete tri glavne 
smeri bodočega delovanja in to uve
ljavljanje ustavnih, družbenoeko
nomskih in družbenopolitičnih od
nosov ter gospodarske stabilizacije, 
nadalje demokratizacije političnega 
življenja in zagotavljanje vpliva de
lovnih ljudi ter občanov na odloča
nje in kot tretja smer nalog uresni
čevanja vrste konkretnih nalog za 
zagotavljanje splošnih razvojnih 
smotrov družbe, kot so naloge s pod
ročja vzgoje in izobraževanja, kul
ture, zdravstva in socialnega skrb
stva. 

V razpravi so poudarili predvsem 
dve nalogi, in sicer uresničevanje 
ustave, kjer smo se sicer formalno 
organizacijsko prilagodili zahtevam 
ustave, večinoma povsod pa manjka 
še vsebine oziroma poglobljenih 
samoupravnih odnosov. Drugo pod
ročje pa je stabilizacija gospodar
stva, kjer prizadevanja še ne kažejo 
zadostnih rezultatov. 

V razpravi so poudarili tudi nuj
nost zaostritve odgovornosti vseh, ki 
bodo prevzemali posamezne zadol
žitve, saj program Socialistične zve
ze kot oblikovalke družbenopolitič
nega življenja v občini, konkretno 
zadolžuje posamezne družbenopoli
tične organizacije in druge dejav
nike. 

Druga pomembna točka seje ob
činske konference Socialistične zve
ze pa je bil še osnutek družbenega 
dogovora o družbeni zaščiti. Sociali
stična zveza je vsekakor prostor, 
kjer bodo delovni ljudje in občani 
uresničevali svoje interese tudi na 
področju družbene samozaščite. 
Med drugim je bil predvsem poudar
jen pomen večje budnosti na vseh 
področjih, saj smo občina v nepo
sredni bližini meje, preko katere 
lahko prihajajo različni vplivi. Re
čeno pa je bilo tudi, da vse delovne 
in druge organizacije morajo čim
prej sprejeti svoje akcijske programe 
in urediti samoupravne akte s pod
ročja družbene samozaščite. f l 

IZ RADOULJIŠKE 
OBČINE 

Na 41. seji izvršnega sveta SO v torek, 9. 12. so obravnavali predloge odlo
kov o potrditvi zazidalnega načrta za Predtrg J V del Radovljice, o obveznem 
odlaganju, odvozu in deponiranju odpadnih snovi, o rebalansu proračuna 
občine za 1975. leto ter poročilo o realizaciji proračuna od januarja do novem
bra 1975, predlog odloka o spremembi odloka o davku na promet z nepremič
ninami, predlog odloka o proračunu občine za 1976. leto in o obvezni ustano
vitvi komunalne skupnosti na območju občine. Pretresali so tudi poročila w-
izdelavi urbanističnih in zazidalnih načrtov v 1975. letu in osnutek programa 
komunalnih del v prihodnjem letu ter poročilo o gradnji vzgojno izobraževal
nih objektov. 

Po. sklepu koordinacijskega odbora za usmerjanje družbeno politične 
aktivnosti pri uresničevanju stabilizacije pri OK SZDL od 8. do 12. decembra 
posebna delovna skupina, podobno kot avgusta, obiskuje vse TOZD in OZD, 
ki z vodstvi, samoupravnimi organi in družbenopolitičnimi organizacijami 
analizira gospodarjenje in ocenjuje rezultate stabilizacijskih ukrepov. 

V ponedeljek, 8. 12. je bila 11. seja koordinacijskega odbora pri OS za 
skupno in splošno porabo. Na dnevnem redu je bila obravnava osnutka druž
benega dogovora o razporejanju dohodkov v 1976 in občinske bilance o skupni 
porabi ter o sredstvih za SIS za 1975. leto. 

V zvezi z integracijskimi procesi komunalnega gospodarstva v občini je 
bilo 2. 12. posvetovanje aktiva predsednikov osnovnih organizacij sindikatov, 
delavskih svetov, predsednikov svetov in skupščin K S Bled, Boh. Bistrica, 
Kamna gorica, Kropa in Radovljica. S člani iniciativnega odbora komunalne 
interesne skupnosti so se dogovarjali o združitvi vseh komunalnih podjetij v 
občini in o ustanovitvi komunalne interesne skupnosti. 

Iniciativni odbor za pripravo sprememb in dopolnitev družbenega dogo
vora o kadrovski politiki pri OS, je na 1. seji pod predsedstvom Vlaste Vidic v 
torek, 9. 12. obravnaval osnutek družbenega dogovora, ki ga je pripravila 
občinska strokovna služba. 

V sredo, 10. 12. je sekretariat poverjenikov Komunista pri komiteju OK 
ZK v skladu s programom dela OK ZK razpravljal o nalogah poverjenikov pri 
razširjanju in koriščenju marksistične literature s posebnim ozirom na idejno 
usposabljanje članov ZK in drugih družbenopolitičnih organizacij, delegatov 
in samoupravljalcev. 

V sodelovanju z medobčinskim svetom ZSS za Gorenjsko in SDK, je de
lavska univerza Radovljica v ponedeljek, 8. 12. in v torek, 9. 12. organizirala 
na Bledu seminar za predsednike samoupravne delavske kontrole za področje 
gostinstva, trgovine, kmetijstva in živilske industrije. Udeleženci iz vse Go
renjske so se seznanili s praktičnimi napotki glede pristojnosti, vloge in ob
sega delovanja samoupravne delavske kontrole in s konkretnimi rešitvami pri 
presoji zaključnih računov za 1975. leto. 

t 

Dela pri postavitvi novega pokritega skladišča trgovskega podjetja Universal 
na Plavžkem travniku dobro napredujejo. Poleg pokritega skladišča, ki bo 
imelo nekaj nad 7.000 kv. metrov površine, gradijo tudi novo upravno 
poslopje. Gradbena dela opravljajo delavci SGP Sava, jekleno konstrukcijo 
pa so izdelali in jo montirajo delavci Metalne Maribor. Predvidevajo, da bo 
novo skladišče nared spomladi. 

Predsedstvo občinskega sindikalnega sveta je na 16. seji, 5. 12. 
razpravljalo o družbenem dogovoru o razporejanju dohodka v 1976. letu ter se 
dogovorilo o ustanovitvi kluba samoupravljalcev. Beseda je tekla tudi o pri
pravah za sklic letnih skupščin OO sindikatov, ki bodo v decembru. 

Na razširjeni seji koordinacijskega odbora za ohranjevanje tradicij NOB 
in proslave pri OK SZDL, ki so se je udeležili predstavniki J L A in ZRVS, v 
petek, 5. 12. so sklenili, da bo osrednja slovesnost v počastitev dneva ljudske 
obrambe in praznika J L A , ki jo bo .pripravila mladina v sodelovanju z vojaki 
in rezervnimi starešinami v Zadružnem domu na Lancovem v soboto, 20. 12. 
Proslave bodo pripravili še na Bledu in v Bohinju. 

V petek, 12. decembra bo razširjena seja predsedstva OK SZDL Radov
ljica. Na dnevnem redu je razprava o predlogu resolucije o družbeno ekonom
skem razvoju SRS v 1976. letu, o družbenem dogovoru o delitvi dohodkov in 
sporazumu o pokrivanju izgub v elektro in železniškem gospodarstvu, o pred
logu dopolnitve izvršnega sveta OS z neprofesionalnimi člani, o imenovanju 
treh članov za sosvet CP Delo in imenovanju novih članov iniciativnega 
odbora informativnega centra za obveščanje delegatov. 

V torek, 9. 12. so v Radovljici zaključili z uličnimi konferencami SZDL v 
okviru krajevne konference SZDL, ki je organizirala javno razpravo o sred
njeročnem načrtu K S Radovljica in predlogu razpisa referenduma za samo
prispevek. Udeležba na vseh osmih uličnih konferencah je bila dokaj številna. 
Občani so potrdili osnutek srednjeročnega načrta s pripombami in se strinjali 
s predlogom sklepa o razpisu referenduma. 

Danes, (četrtek 11. 12.) popoldne bo v Radovljici izredni občni zbor Dru
štva za pomoč duševno prizadetim občanom. Razen poročila o dosedanjec I 
delu društva bodo potrdili nova pravila in program dejavnosti ter sklepali o 
spremembi naziva društva. V občini je do sedaj evidentirano 16 duševno pri
zadetih oseb izpod 40 let starosti. 

Na torkovi seji sveta A L C Lesce so obravnavali poročilo o delu centra v 
1975. letu s posebnim poudarkom na analizo letošnjih nesreč jadralcev in 
padalcev. Spregovorili so tudi o delu odbora letalske šole in o problematiki 
raznih oblik zavarovanj. 

N a 1. seji novoizvoljenega IO občinskega odbora Rdečega križa v torek, 
9. 12. so opravili primopredajne posle, potrdili nov pravilnik, določdi komisijo 
za izpite prve pomoči za voznike motornih vozil ter se dogovorili o pripravah 
za krvodajalsko akcijo, ki bo od 22. do 27. decembra v Kropi, v Bohinju in na 
Bledu. f ; 

Na krajevni proslavi dneva republike 29. 11. so na Brezjah podelili pri
znanja K K SZDL ob 30-letnici osvoboditve za dolgoletno družbeno politično 
dejavnost Francu Golmajerju, Stanku Megliču in Alojzu Šušteršiču. 

Vsakoletna Linhartova proslava, ki jo organizira Kulturna skupnost Ra
dovljica bo v soboto, 13. decembra ob 18. uri v dvorani radovljiške graščine, 
kjer bodo podelili tudi Linhartove plakete. Po proslavi bodo svečano odprli 
umetniško razstavo kiparja in medaljerja Staneta Dremlja v prenovljenih 
pritličnih prostorih Šivčeve hiše. 

V dvorani GG na Bledu je bil v soboto 6. 12. izredni občni zbor Ribiške 
družine Bled. Najprej so potrdili nova pravila društva, nato pa razpravljali in 
sklepali o zvišanju pristojbin članov glede na nove dajatve osrednjim ribiškis. i 
združenjem v SRS in SFRJ . Sklenili so tudi ponovno odpreti lov na sulca. 

Prejšnji teden je izšla dvojna številka informativnega glasila garnizije 
J L A Boh. Bela »Vihori« za obdobje avgust —november 1975. Večina srbohrva
ških in slovenskih prispevkov je napisana v počastitev dneva republike in o 
pripravah vojakov in mladine na praznik J L A v radovljiški občini. 

novice 



K D A J B O M O DOČAKALI 
U R E D I T E V O K O L I C E 

Ponovno se s tem vprašanjem obračam na pristojne organe v 
občini Jesenice, v kakšnem času nameravajo rešiti vprašanje ure
ditve stanovanjskega naselja Plavž. Menim, da je 13-letno urejevanje 
tega vprašanja že prava jeseniška sramota. Z gotovostjo lahko trdim, 
da je bila okolica stanovanjskih blokov v času, ko so hišni sveti sami 
urejevali to vprašanje, bolj urejena kot sedaj, ko bi to moralo~urejati 
komunalno podjetje Jesenice. 

» M O J E D E L O J E S L U T N J A ZARJE« 

Nerazumljiv in skrajno malo
maren je tudi odnos SGP Sava do 
teh stanovalcev, saj so brez pred
hodnega pristanka hišnih svetov na-
vozili ogromno izkopanega mate
riala med stanovanjske bloke. Da je 
mera polna, so tik pred začetkom 
slabega vremena pričeli z gradnjo 
dovozne ceste do garažne hiše, za 
katero je bilo potrebno izkopati in 
napeljati tudi ustrezno kanalizacijo. 
Ves odvečni material, ki je ostal od 
izkopa kanalizacije, so z buldožer
jem zrinili na dva večja kupa pred 
sam stanovanjski blok. Pri izkopu 
kanalizacije so tudi poškodovali izo
lacijo temelja pri stanovanjskem 
bloku tako, da je v kletnih prostorih 
v tretjem stopnišču precej vode, ki 
pronica skozi poškodovano izolacijo 
temelja stanovanjskega bloka na 
Cesti revolucije 9. Razumljivo je, da 
mora gradbeno podjetje Sava ma
terial od izkopov nekje deponirati, 
vendar menim, da bi izkopani ma
terial morali odlagati nekje drugje, 
ne pa med in pred stanovanjskimi 
bloki. 

Oh tej priliki pa bi se rad dotaknil 
tudi nerazumljivega odnosa neka
terih stanovalcev tega območja, ki 
s svojim početjem in hojo prek že 
obstoječih zelenic, povzročajo pravo 
razdejanje in s hojo po njih delajo 
nove steze kljub temu, da imajo 
asfaltirane poti do Ceste C. Tavčar
ja. Za primer si oglejte zelenico pred 
stanovanjskim blokom na Cesti 
C. Tavčarja 2, pa boste lahko ocenili 
brezbrižnost nekaterih stanovalcev 
do svoje okolice. Z drugimi besedami 
bi lahko rekli, da se nekateri borimo 
zato, da bi bilo okolje urejeno, drugi 
pa svoje že urejeno okolje uničujejo. 

Drugo vprašanje pa je divje odla
ganje večjih kosov smeti od emba

laže, starih koles in drugih predme
tov, ki jih nekateri stanovalci krat-
komalo odvržejo za obstoječe ga
raže. Morda tem stanovalcem- ni 
mar, v kakšnem okolju živijo in 
s svojim početjtm še bolj zanemar
jajo svojo okolico, v kateri živijo. 
A l i pa morda nimajo časa, da bi te 
neuporabne predmete odpeljali tja, 
kamor spadajo in na Odpad, ali na 
odlagališče smeti. Morda bi bilo 
prav, da bi pristojni na Jesenicah 
razmislili tudi o akciji, ki naj bi za
jela celotno območje mesta Jesenic, 
da bi se stanovalci teh predmetov 
organizirano znebili. 

Rad bi opozoril tudi na vožnjo 
mladih mopedistov, ki s svojo divjo 
in hrupno vožnjo med stanovanj
skimi bloki in po Tavčarjevi cesti 
povzročajo nevzdržen ropot in ogro
žajo javni promet in mirno počutje 
stanovalcev. Sicer v tem letnem 
času teh problemov ni, vendar pa je 
v poletnem času mnogo tega, kar 
sem zapisal. Vem in razumem, da 
imajo delavci postaje milice Jesenice 
dosti dela ob perečem pomanjkanju 
kadrov, vendar bi jim le priporočil, 
da bi na tem območju uvedli več 
kontrole. 

Glede na opisano stanje predla
gam, da si to stanje ogledajo pristoj
ne inšpekcijske službe občinske 
skupščine Jesenice. Ugotovile bodo 
lahko le nemogoče razmere, v ka
terih živijo pretežno delavci zapo
sleni v Železarni. Priporočam, da 
ogled opravijo ob slabem vremenu 
(dežju ali snežni brozgi), obujejo pa 
naj gumijaste škornje, da bodo ogled 
lahko opravili. Ogled pa je seveda 
treba zaključiti s sankcijami proti 
kršiteljem in povzročiteljem takega 
stanja. 

Franci Pire 

Kdaj bo zgornji del Plavža urejen? 

P O D R L I S O NAJSTAREJŠO B U K E V 
N A J E S E N I C A H 

Zadnje dni v novembru je delavec 
Alojz Bobič z motorno žago uspešno 
in po njegovem predvidenem načrtu 
v dobrih dvajsetih minutah podrl 

'° 'ogromno bukev, najstarejšo na Jese
nicah. Bukev je rastla pri šahov
skem domu za Jelenom. Ljudje trdi
jo, da je bila njena življenjska doba 
od 180 — 200 let, starejši pa celo, da 
je bila stara okoli 230 let. 

Že dolgo let se je šahovsko društvo 
Jesenice prizadevalo, da bi bukev 
odstranili, ker je bila delno nagnjena 
na šahovski dom in je odrivala nov 
prizidek doma. Od njenih korenin in 
močnega debla je dom vsako leto 
dobil razpoke po zidu. Lansko leto je 
Železarna dovolila, da se tej ogromni 
bukvi obžaga močno vejevje in tudi 
glavni vrh, da bi s tem preprečili 

, • odmikanje prizidka šahovskega do

ma. Kljub temu je njeno ogromno 
deblo še zmerom pritiskalo na pri
zidek. Čeprav bukev zaradi svoje 
častitljive starosti sodi v zgodovino, 
so se vseeno morali odločiti, da jo 
poderejo, ker je povzročala zmerom 
večjo materialno škodo na domu. 
Delo za podiranje te orjaške bukve 
so zaupali strokovnjaku za taka dela 
Alojzu Bobiču. Orjaška bukev je 
padla po njegovem načrtu brez ma
terialne škode in to v dobrih 20 mi
nutah. 

Ko je bila bukev podrta, smo iz
merili njen panj, kateri je imel pre
mer 140 cm. Približno smo ugotovili, 
da bo bukev dala okrog 15 kub. me
trov drv, podrto deblo pa je tehtalo 
preko deset ton. 

F O R M I C A 

Delavec Alojz Bobič ob podrti bukvi 

Fant je videl rožo čudotvorno, 
v sanjah jo je videl daljnožarko — 
vzdramil se je in je šel na pot. 

Cankar 

Hrast je stal v bregu, hrast, ki so 
ga spoštljivo in občudovaje zrli 
ljudje iz doline. Zrle so ga oči njih 
dedovq zrle ga bodo oči njih sinov in 
vnukov. Globoko v zemljo so mu 
segale korenine in srkale sokov; živel 
je svoje odmaknjeno življenje, proč 
od posvetnega vrveža. Drugovale so 
mu le ptice in veter mu je pripove
doval zgodbe iz širnega sveta. 

Takrat pa je na daljnem severu 
zabobnelo, zagrmelo je, zemlja se je 
stresla. Mrmrale so gore in zajokal 
je kamen. Modrina morja je utonila 
v krvi, nebo so prekrili temni, 
nevihtni oblaki; zla slutnja člove
štva. Od vzhoda do zahoda, od seve
ra do juga so svojo uničujočo pot 

jahali jezdeci Apokalipse. Umiral je 
č lovek . . . 

Minula so leta in mir je zavladal v 
Dolini solza. Ljudje hitro pozablja
mo in tudi takrat so pozabili — pre
hitro! Gospod stotnik — smrt, je 
globoko zakopal svoje orodje, ven
dar kraja ni pozabil. 

Vse je bilo kot prej. Življenje se je 
pričenjalo z jutrom in končalo z 
nočjo — z rojstvom in smrtjo: Le 
tam gori v bregu ni bilo več'hrasta, 
gola se je bočila reber nad dolino in 
ljudje so tudi nanj pozabili. Toda ne 
vsi. Vsem, ki so ljubili njegovo senco 
in so radi prisluhnili šumenju listov 
v njegovi krošnji, vsem njim je ostal 
zapisan v srcih. Pripovedovali so o 
njem, postal je del njih, njihovo 
bistvo. 

Danes pišem o njem, ki me 
navdaja hkrati z ljubeznijo in bole
čino. Obeh je do samega roba. 

Rahli curki, ki polže po posodi, pa 
oblikujejo stavke na papirju. Pišem 
o Ivanu Cankarju, človeku, ki je slo
vensko kulturo in slovenstvo dvignil 
iz blata in ju očistil. Ponovno je za-
blestela v vsem svojem sijaju — ta 
njegova »bela krizantema« in res je, 
le poglejte na enem njenih belih 
lističev je napisano *njegovo ime. 
Dleto, ki je takrat, za njegovega 
časa, šele klesalo temelje novi 
zgradbi, je že utihnilo. Na temeljih 

stoji zgradba, ki mogoče ni prav 
taka, kakršno si je predstavljal 
Cankar, stoji pa, trdno v času in pro
storu. Cankarjeva vizija — ideja 
slovenskega intelektualca-zanese-
njaka — se je materializirala, 
prisvojile so si jo množice. Uresničila 
se je njegova preroška napoved: 
»Narod si bo pisal sodbo sam!« 

Jutri bomo govorili o Cankarju, o 
mnogočemu bo tekla beseda, kajti 
poglavje o Cankarju je obsežno, pre
več je stvari, ki se ponujajo naen
krat, prezahtevno je gradivo, da 
bi ga kar takoj lahko razvrstili v 
smiselno celoto. Cankar je velika, 
svetla zvezda, ki sije na nebu sloven
ske zgodovine in vendar bi bilo 
krivično, če bi si ga lastili le Sloven
ci. Cankar je pripadal in še pripada 
vsemu človeštvu, predvsem pa seve
da tistemu človeštvu, ki še vedno 
ječi v sponah krivične ureditve 
sveta, v sponah razrednih nasprotij, 
v sponah, ki jih pogojuje najvišji 
vseh bogov-bog denar. 

Na vse to, med katerimi je tudi 
slovenski proletarec in kmet, je 
mislil Ivan Cankar takrat, ko je 
zapisal: »Vsak narod ima v hiši 
svojega življenja posebno kamrico, v 
katero je skrbljivo spravil, kar je bil 
kdaj pridobil dragocenega, spravil 
vse, kar je bil kdaj najgloblje 
doživel, z vsem svojim ubogim 
telesom, z vso svojo čisto dušo, 
spravil vse, kar je kdaj trepetaje v 
predsmrtni bridkosti čutil in mislil. 
V to kamrico stopi ob usodni uri, 
stopi vanjo, da se povrne očiščen in 
utrujen, poln vere vase in v dobroto 

svojega bližnjega, poln zaupanja v 
dan in večnost, poln moči, brez 
strahu, pripravljen na svatovanje in 

- pripravljen na svojo lastno sedmi
no . . .« 

Dan, ura očiščenja prihaja. Vsi 
tlačeni in zatirani, vsa brezštevilna 
množica zavrženih, njih, ki so brez 
časti, vsi ti danes nič več tiho ne 
upogibajo hrbtov in ne nastavljajo 
svojih vratov rabljeni sekiri. Dvigni
li so svoj glas, ki grmi sirom sveta. 
Zahtevajo svoje pravice, tiste, ki so 
jim j ih vzeli v davnih dneh zgodovi
ne, pravice, ki jim pripadajo že zato, 
ker so ljudje. Poševnooki Azijci, čmi 
Afričani, rdečepolti praprebivalci 
obeh Amerik — vsi ti vidijo zarjo — 
zarjo, ki so jo slutili skozi stoletja — 
vidijo jo in vedo, da to niso zgolj 
sanje, vedo, da je ta zarja — resnica! 
Vedno bližji je njihov dan in to jim 
je v svojem čudovitem jeziku, poleg 
največjega misleča vseh zatiranih — 
Karla Marsa, napovedal tudi sin 
malega, od vekomaj trpinčenega 
naroda — Ivan Cankar, umetnik s 
srcem, ki je utripalo za človeka, za 
človekov boljši in lepši vsakdan. 

Marsikatera Cankarjeva misel 
je izzvenela kot utopija. Celo sam je 

slovensko prepesnitev Marsovega 
Komunističnega manifesta, Bele kri-
zanteme, Hišo Marije pomočnice, 
Hlapce, Pohujšanje v dolini Šent-
florjanski, Za narodov blagor, Mar
tina K a č u r j a . . . 

S pronicljivostjo družboslovca 
je opazoval domače razmere in v 
svojih dramah postajal uničujoči 
kritik vse provincialne, malomeščan
ske omejenosti življenja v dolini 
Šentflorjanski. Močno je odrihal 
njegov bič po vseh tistih, ki so 
omejevali ljudstvo v njegovih strem
ljenjih v boljšo prihodnost. Glasno 
je zvenela njegova beseda in zada
jala boleče rane, ko je kazal na grehe 
njih, ki so se v svojem filistrskem 
licemerju potegovali za »narodov 
blagor«. 

Skozi učitelja Jermana je izpove
dal neizprosno kritiko obstoječih 
razmer na Slovenskem: »Zdaj pre
gledujem zgodovino protireforma-
cije. Takrat so v naših krajih pobili 
polovico poštenih ljudi, druga polo
vica pa je pobegnila. Kar je ostalo je 
bila smrdljiva drhal. In mi smo 
vnuki svojih dedov . . . Hlapci! Za 
hlapce rojeni, za hlapce vzgojeni, 
ustvarjeni za hlapčevanje! Gospodar 
se menja, bič pa ostane in bo ostal 
vekomaj, zato ker je hrbet skrivljen, 
biča vajen in željan!« 

In slovenski narod je spoznal 
resnico, spoznalo jo je prav tisto 
ljudstvo, tisti mali, zatirani sloven
ski človek, ki so mu bile Cankarjeve 
besede namenjene. Vzravnal je svoj 
upognjeni hrbet, iztrgal je bič iz rok 
svojih mučiteljev in se odločil sam 
graditi svojo prihodnost. 

Danes smo prevzeli Marxovo 
vizijo, odločili smo se, da gremo po 
poti, ki j i znanstveni socializem ka
že smer in cilj v »carstvu svobode« v 
komunizmu, kajti le komunizem 
pomeni človeštvu najboljšo alterna
tivo. Nujnost zgodovinskega razvo
ja, temelječa na razrednem boju 
upravičuje človekovo upanje, kajti, 
kot je zapisal Marx, človeštvo si 
postavlja le take cilje, ki jih je spo
sobno rešiti. 

Na tej poti pa smo v našem 
miselnem, razumskem razvoju nare
dili velik korak naprej prav z 
Ivanom Cankarjem. Naj zaključim z 
njegovimi besedami: »Ponos je v 
mojem srcu: kljub vsem naukom, 
opominom, očitkom, kljub zasmehu, 
zmerjanju in natolcevanju je vse 
moje življenje in nehanje služilo 
najvišji ideji: resnici!« 

napisal o svoji viziji zgodovinskega 
razvoja južnoslovanskih narodov, ki 
naj bi se iz življenjske nuje morali 
združiti v enotno, jugoslovansko 
državo, da je to utopija: »Ta 
najnaravnejša rešitev jugoslovan
skega vprašanja se nam vsem zdi 
doslej le utopija in je morda res. 
Ovire so tako silne in mnogoštevilne, 
da se nam zde popolnoma nepre
magljive. »Toda njegova dialektična 
misel, ki si jo je izoblikoval v svojih 
dunajskih časih, med študijem 
filozofije, mu je narekovala izpeljavo 
tega problema. Vse se vrši po naukih 
Heglove dialektike, ki nekje pravi, 
da se neumnost, kadar doseže svoj 
višek, sprevrne v modrost. Zato je 
Cankar v enem svojih predavanj o 
Slovencih in Jugoslovanih poudaril, 
da imajo »utopije že od nekdaj to 
čudno lastnost, da se po navadi 
uresničijo«. 

Cas in prostor v katerem je živel 
Ivan Cankar, mu nista bila naklo
njena. Daleč stran od domovine, 
med visokimi zidovi evropskega Du
naja je propadal v svojem neuto
lažljivem, globokem domotožju po 
domačih gozdovih in lokah, po 
Ljubljani in predvsem po svoji 
Vrhniki — prečudnem kraju, po 
katerem mu je hrepenelo srce. »Kraj 
ravni pod gozdom, pod temnim, 
mogočnim Raskovcem sedi jata 
golobov; bele peruti se leskečejo v 
soncu. Tam je Vrhnika.« 

In vendar prav ta domovina ni 
hotela razumeti svojega sina. Od 
vseh ga je najbolj blatila, poniževa
la, že od takrat, ko je napravil prve 
korake v svet strmega Klanca. 
Cankar pa je vedel, da ima dve 
domovini, a le eno resnično v svojem 
srcu. Tisto je ljubil on in ona je 
ljubila njega. Domovino pa, ki so jo 
predstavljali slovenski filistri in 
malomeščani, tisto domovino je 
zavrgel še prej, kot ona njega. N i se 
menil za njeno zlagano »javno 
mnenje«. Ljubil je svoj narod, svojo 
deželo in to je bila njegova domo
vina. Zato mu je jokalo srce, ko so 
mu očitali: »Ne ljubiš domovine, 
tujec si, brezdomovinec«! Otožen in 
zagrenjen jim je odgovarjal s svojim 
delom, svojim največjim bogastvom: 
»Moje delo je knjiga ljubezni — 
odpri jo domovina, da boš videla, 
kdo ti-je pravičen sin! Dal sem ti, 
kar sem imel; če je bilo veliko ali 
malo — Bog je delil, Bog razsodi! 
Dal sem ti svoje srce in svoj razum, 
svojo fantazijo in svojo besedo, dal 
sem ti svoje življenje — kaj bi ti še 
dal?« 

Takšen je bil Ivan Cankar in 
takšen nam pomeni tisto bistvo 
našega obstoja, zaradi katerega se 
čutimo velike. Zavedati se moramo, 
da smo mi tisti Cankarjev »narod«, 
kateremu so bile namenjene njegova 
ljubezen, delo — vse njegovo 
življenje. Srce mu je krvavelo, ko je 
pisal svoja največja dela: Hlapca 
Jerneja, ki ga nekateri smatrajo za 

S A M O P R I S P E V E K 
Z A P R I D O B I T E V P O T R E B N E G A 

ŠOLSKEGA P R O S T O R A 
Organiziranost in razvitost vzgoje in izobraževanja ter šolske 

mreže v jeseniški občini je z izdelavo projekta celodnevne šole dosegla 
stopnjo, ko je za nujno nadaljnje izpopolnjevanje, izvajanje in 
dolgoročnejšo ureditev potrebna posebna družbena akcija. 

Mojstrani, na Koroški Beli, Blejski 
Dobravi ter Žirovnici, zgradili bi 
novo šolo na Plavžu, kjer bi dobila 
ustrezen prostor tudi posebna šola. 
Razen tega bo zgrajen tudi potreben 

Naj ne izzveni ta zapis zgolj kot 
spomin na Cankarjevo stoletnico 
rojstva, ki se nam bliža. Obletnic je 
v našem življenju že tako preveč, 
celo nesmiselnih. Razmišljanje o 
Cankarju mora biti prisotno vsake
mu našemu človeku sleherni trenu
tek življenja. 

Mitja Košir 

Očiten je napredek v zadnjih letih 
na področju predšolske vzgoje, 
osnovnošolske vzgoje in izobraževa
nja ter posebnega šolstva v jeseniški 
občini. Osnovne šole izkazujejo 98 % 
učno uspešnost, osip je padel z nek
danjih 50 rc na vsega 13,1 %, v poseb
no šolo pa so vključeni v glavnem vsi 
otroci, ki jim je posebna šola nujna. 

Nadaljnji vsebinski in organizacij
ski razvoj vzgoje in izobraževanja 
ter dejstvo, da ni moč ugoditi vsem 
prošnjam za sprejem predšolskih 
otrok v vzgojnovarstvene ustanove 
in da pouk poteka še v dveh izme
nah, narekuje zgraditev in dogradi
tev potrebnega šolskega in vzgojno-
varstvenega prostora v občini. 

Da bi v občini Jesenice vse to ure
sničili do konca leta 1980, to je v 
času srednjeročnega programa raz
voja, predvidevajo, da bo občinska 
izobraževalna skupnost Jesenice v 
tem času za to zbrala približno 
54,520.000 din in skupnost otroškega 
varstva 18,300,00 din. Glede na to, 
da bo tega denarja za uresničitev 
prostorskih kapacitet polovico pre
malo, je pripravljalni odbor za iz
vedbo referenduma o samoprispevku 
predlagal, da se preostala sredstva 
zberejo s samoprispevkom. Predlog 
o tem bo predložen na tretjo sejo 
občinske konference SZDL, ki bo 
v ponedeljek, 23. decembra. Le-ta pa 
bo predlog posredovala občinski 
skupščini. Da bi zadostili potrebam, 
bi morali s prispevkom občanov 
zbrati še 55 milijonov din. To bi lah
ko uresničili v petih letih, če bi bil 
samoprispevek sprejet v višini 2 % od 
neto osebnih dohodkov zaposlenih. 

S tem denarjem bi povečali šolski 
prostor pri šolah v Kranjski gori, 

prostor za vzgojno varstvene usta
nove v Kranjski gori, Mojstrani, Ko
roški Beli in na Plavžu. Pri tem naj 
povemo, da zaradi pomanjkanja 
prostora v tem šolskem letu ni bilo 
moč vključiti v varstvo 338 otrok. 
Z vsemi sprejetimi, ki jih je 775, so 
namreč kapacitete varstva preseže
ne za približno 30 %. B. 

D E L A V S K I Z B O R 
IZ B E L J A K A 
N A HRUŠICI 

V nedeljo, 14. decembra 
bo v dvorani doma družbe
nopolitičnih organizacij na 
Hrušici gostoval mešani 
pevski zbor iz Beljaka — 
Avstrija. Zbor, ki ga sestav
ljajo napredni delavci in 
člani avstrijske komuni
stične partije, je našemu 
občinstvu že znan, saj se je 
pred leti že predstavil na 
Jesenicah in na Hrušici. 

Zbor iz Beljaka bo skupaj 
z ženskim pevskim zborom 
Jesenice izvedel koncert 
borbenih, delavskih, umet
nih in narodnih pesmi. 

Pevce iz Beljaka bomo 
pričakali na jeseniškem 
kolodvoru v nedeljo ob 
15. uri. 



Kaj bomo gledali v kinu VEČ S R E D S T E V Z A K U L T U R O 
V OBČINI 

V ponedeljek, 8. decembra se je na svoji osmi seji sestal izvršni 
odbor skupščine kulturne skupnosti Jesenice, kateri so prisostvovali 
tudi člani predsedstva Zveze kulturno prosvetnih organizacij občine. 
Osrednja tema, ki jo je predsednik Joža Vari predložil v obravnavo je 
bila prispevna stopnja za kulturo v prihodnjem letu. 

Predlagana prispevna stopnja za 
kulturo, ki je oblikovana na osnovi 
osnutka resolucije o skupni politiki 
ekonomskega in socialnega razvoja v 
SR Sloveniji, iri ki je predlagana v 
višini 0,79 odstotka, od česar naj bi 
ostalo v občini 0,42 %, ostalo pa se 
odvaja republiški kulturni skupnosti 
za financiranje programov skupnih 
nalog in vzajemno financiranje, 
pomeni bistveno manj sredstev kot 
jih je občinska kulturna skupnost 
predvidela v svojem letnem progra
mu, ki je ta čas v javni razpravi. 
Taka sredstva seveda za občino 
pomenijo še nadaljno stagnacijo, 
kajti odločno je premalo sredstev za 
precej razširjeno amatersko .dejav-
nost, za nadaljni razvoj knjižničar
stva v občini, za povečano kulturno 
dejavnost, ki izhaja iz celodnevnega 
bivanja učencev v šoli in podobno, 
da ne govorimo o kakršnih koli 
investicijskih posegih, o nadaljnem 
preurejanju muzeja delavskega gi
banja in podobno, ker celo za redno 
vzdrževanje kulturnih domov in 
kulturnih objektov ni dovolj denar
ja. Samo v ilustracijo navajamo, če 
bi na primer za eno leto prekinili s 
celotno amatersko dejavnostjo v 
občini, ki predstavlja večino kultur
nega delovanja in snovanja v občini, 
bi prihranili komaj 60 milijonov 
starih dinarjev. S tem pa bi bili 
komaj sposobni narediti skromne 
vzdrževalne posege na nekaterih 
propadajočih domovih. Vendar pa 
je ta navedba le kot ilustracija, 
kajti vsa pozornost tudi političnih 
prizadevanj velja nadaljnemu raz
voju amaterske kulturne dejavnosti. 

Taka razmišljanja in dejstva so 
vodila izvršni odbor, da bo preko 
svojih delegatov predlagal koordina
cijskemu odboru za spremljanje iz
vajanja družbenega dogovora o 
skupni porabi v občini, da se prispev
na stopnja v občini za prihodnje leto 
spremeni iz 0,79 na 0,86 %, seveda z 
ustrezno prerazdelitvijo in s pogo
jem, da od tega ostane občinski 
kulturni skupnosti 0,44 %, razlika 
0,42 % pa se odvaja republiški skup
nosti. 

Sprejeto stališče so člani izvršne
ga odbora podkrepili s številnimi 
političnimi argumenti, vključno z 
nalogami Zveze komunistov pri 
oblikovanju socialistične samo

upravne kulturne politike, ki j ih je 
sprejel izvršni komite predsedstva 
centralnega komiteja Zveze komu
nistov Slovenije na novembrski seji. 

Drugo stališče, ki so ga člani 
izvršnega odbora sprejeli na svoji 
osmi seji se nanaša na porabo sred-, 
stev, ki se zbirajo pri republiški 
kulturni skupnosti za tako imenova
no solidarnostno financiranje manj 
razvitih področij, oziroma za grad
njo kulturnih objektov. Nobenemu 
ne more biti dana pravica za 
koriščenje teh sredstev sama po sebi, 
temveč na osnovi določenih krite
rijev in lastne participacije. Kajti 
nemalo je primerov, da iz teh sred
stev na nekaterih območjih gradijo 
predimenzionirane kulturne objekte, 
na drugih območjih, kot je tudi 
jeseniški, pa ni sredstev niti za 
enostavno reprodukcijo. 

Zelo kritično so obravnavali tudi 
neurejen sistem vzajemnega, to je 
skupnega financiranja ustanov in 
dejavnosti slovenskega pomena. Po
polnoma so soglašali s takim nači
nom financiranja ob poudarku na 
enotnem slovenskem kulturnem 
prostoru in celoviti rasti slovenske 
kulture. Ker je .bil, vsaj tako je 
razvidno iz seznama dejavnosti, k i 
se skupno financirajo iz tega naslo
va, izbor narejen po nekih povsem 
subjektivnih merilih, so sklenili, da 
bodo preko svojih delegatov od repu
bliške kulturne skupnosti zahtevali 
izdelavo natančnih kriterijev za 
izbor dejavnosti in ustanov, ki se 
bodo vzajemno financirale. Poleg 
tega bodo zahtevali temeljit pretres 
programov in finančnih načrtov teh 
ustanov, ker _se nekateri ponašajo 
izredno razkošno, ob stalnem raz
širjanju svoje dejavnosti in ob 
ogromnih investicijskih posegih, 
medtem, ko v nekaterih občinskih 
kulturnih skupnostih zaradi takega 
odnosa dejavnost upada. 

Menili so, da bi v jeseniški občini z 
ozirom na njen geografski položaj ob 
dveh mejah in ob dejstvu, da je v 
obeh primerih onstran meje prvi 
sosed slovenska narodna skupnost, 
ob heterogenosti prebivalstva, boga
ti napredni kulturni tradiciji, izra
zito delavskem centru in podobno, 
morali dati večji poudarek kulturni 
dejavnosti in kulturnemu razvoju. 

REŠITEV N A G R A D N E KRIŽANKE 
UPRAVIČENEC, TOGL1ATTI, SLOVENŠČINA, I K A R , 

SLON, K I T A R A , K R E S I L O , S T A V A , O M E L O , DAVIŠ, 
V E P E R , OR, K A R A N J E , A D E L A , OR, I K R E , A D J , N A L O G , 
L O N D O N , JA, N , G M , L I M , A, R E M I Z A , S E K A , D A N , LINA, 
TOR, K , R E P U B L I K E , TSAT, A R , A, VAS, E B R O , ŠAMAC, 
K N O R R , L E , T, SAAR, NP, S E U L , E I R E , PISK, K E , OAS, 
Z R A K , PODOBA, K A S T A , P R E M I E R A , A R N O , ROD, 
STROJNICA, L A I K , B R A . 

Komisija v sestavi Vinko Mežnarc — predsednik, Jerca 
Šimnic, Janez Kejžar in Janez Iskra je od 305 rešitev kolikor smo 
jih prejeli morala izvleči 18, da je dobila 12 pravilnih rešitev. 
Nagrade bodo prejeli: Ivica Škrlj — FRS — 100 din, Milka Izda 
— fakturni oddelek — 70 din, Slavko Tarman — upokojenec 
Jesenice, C. Borisa Kidriča 23 — 70 din, Jože Novak — 
Tomšičeva 8 - 50 din, Helena Grzetič - TOZD V E T računo
vodstvo — 50 din, Francka Pivk — kadrovski sektor — 50 din, 
Metka Marn — Murova 20 Jesenice — 30 din, Zoran Vovk 
— Hrušica 58 Jesenice — 30 din, Bojan Lavrič — C. Revoluci
je 1 a Jesenice — 30 din, Janez Novak — SEOP — 30 din. 

R A Z P I S 

Odbor za medsebojna delovna razmerja osnovne šole Koro
ška Bela razpisuje prosto delovno mesto 

materialnega knjigovodjo 

za nedoločen čas s polnim delovnim časom. 
Pogoj: srednja ekonomska šola 
Razpis velja do zasedbe delovnega mesta. 
Kandidati naj pošljejo prijave z dokazili o izobrazbi na 

TOZD osnovna šola Koroška Bela Jesenice. 

N A K N A D N I V P I S V 1 . R A Z R E D O S N O V N E ŠOLE 

Osnovna šola Koroška Bela obvešča starše, da bo naknadni 
vpis šolskih novincev za šolsko leto 1976/77: 

v sredo, dne 17. decembra od 8. ure do 16. ure, v pisarni šolske 
socialne delavke (pritličje — levo). 

K vpisu prinesite s seboj otrokovo zdravstveno izkaznico in 
izpisek iz rojstne matične knjige. Vpisujemo otroke, rojene v letu 
1969 in pogojno tudi otroke, rojene do 31/3-1970. 

P D J E S E N I C E R A Z P I S U J E 

Planinsko društvo Jesenice razpisuje dve prosti delovni mesti 
v Erjavčevi koči na Vršiču z zaposlitvijo za nedoločen čas. V po-
štev pride zakonski par, k i je bil že zaposlen v gostinstvu, ali po
samično kuharica in točaj. 
Obenem P D Jesenice razpisuje tudi delovno mesto knjigovodja 
na upravi društva za nedoločen čas s polno ali delno zaposlitvijo. 
Vsi pogoji in OD po dogovoru. 
Pismene prijave pošljite na naslov: Planinsko društvo Jesenice, 
c. Zelezarjev 1. 

DEŽURNE 
T R G O V I N E 

V soboto, 13. decembra 
bo na Jesenicah od 15. do 
19. ure odprta 

SAMOPOSTREŽNA 
TRGOVINA 
ZARJA 
NA PLAVŽU - Kasta 4, 

Jesenice, Tavčarjeva 4. 

V Kranjski gori, bo v so
boto, 13. decembra od 15. do 
19. ure, in v nedeljo 14. de
cembra od 7. do 10.30 
odprta trgovina: 

ŽIVILA KRANJ, 
TRGOVINA ŠKRLATICA 

V Mojstrani, bo v soboto, 
13 decembra od 15. do 19. 
ure, in v nedeljo 14. decem
bra od 7. do 10.30 odprta 
trgovina: 

MARKET MOJSTRANA. 

V Gozd Martuljku, bo v 
soboto, 13. decembra od 15. 
do 19. ure, in v nedeljo 14 
decembra od 7. do 10.30 6d-
prta trgovina: 

TP ROŽCA 
SAMOPOSTREŽNA 
GOZD MARTULJK. 

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi našega dragega 
moža, očeta in brata 

ŠTEFANA HAB JANA 

izrekamo zahvalo vsem sorodnikom, 
sosedom, družinam Romšak, Rija-
vec in Gregorjevim, prijateljem in 

znancem, ki so ga spremljali na nje
govi zadnji poti, z nami sočustvo
vali, nam kakorkoli pomagali in stali 
ob strani v težkih dneh. 

Posebno zahvalo izrekamo dr. Du
šanu Tancarju, ki mu je lajšal bole
čine na domu, internemu oddelku 
jeseniške bolnišnice za nego v nje
govih poslednjih urah, enako Bo-
žotu Pogačarju za vsestransko 
pomoč, govornikoma Jožetu Burni-

. ku in Dušanu Staretu .za poslovilne 
besede ob odprtem grobu, pevcem za 
žalostinke in vsem darovalcem ven
cev in cvetja. 

Še enkrat vsem skupaj in vsakemu 
posamezno iskrena hvala. 

ŽALUJOČI: žena, sin, brat in 
sestra z družinami 

Z A H V A L A 
Iskrena hvala predstavnikom OK 

ZKS in OK ZSMS za obisk na domu, 
čestitke in darilo ob prazniku repub
like. Prisrčna hvala pripadnikom 
J L A karavle Karavanških kurirjev 
za čestitke in spominsko darilo. 
Hvala pionirjem in učiteljem osnov
ne šole Koroške Bele za čestitke in 
•'abilci k sprejemu cicibanov v pio
nirsko organizacijo. Lojze Tišov 

Z A H V A L A 

Sindikalnemu odboru valjarne 
žice TOZD Valjarne, se najleple za
hvaljujem za prejeto denarno po
moč v času mojega bolovanja. 

Zinka Lunder 

Z A H V A L A 

Sindikalnemu odboru družbene 
prehrane Železarne se za čestitko, 
darilo in cvetje ob dnevu republike 
iskreno zahvaljujem Angela Rot 

Z A H V A L A 
Najlepše se zahvaljujem sindikal

nemu odboru profilarne za denarno 
pomoč v času moje bolezni. 

Rozalija Sire 

Z A H V A L A 
Sindikalnemu odboru HOP — Ja-

vornik se zahvaljujem za denarno 
pomoč, ki mi je bila' v času moje 
dolgotrajne bolezni zelo dobrodošla. 

Fata Gervala 
s* 

NADALJEVALNI TEČAJ 
KVAČKANJA 

V torek, 18. decembra se 
bo ob 18. uri v učilnici 
posebne osnovne šole na 
Jesenicah (ob Delavskem 
domu) začel nadaljevalni 
tečaj kvačkanja pod vod
stvom inštruktorice. Inte-
resentke naj svoje sodelo
vanje sporočijo na spodnji 
naslov ali na državni tele
fon 81-473, lahko pa se pri
javijo tudi neposredno pred 
pričetkom tečaja. Zaradi 
večjega interesa in omeje
nega števila sprejema, bo
mo za ta tečaj upoštevali 
vrstni red prijav. 

D P D SVOBODA 
T O N E ČUFAR 

krožek ročnih del 
Jesenice 

Kino R A D I O 
13. decembra amer. risani barvni 

film R A C M A N , POPAJ I N N J E 
GOVA DRUŠČINA, ob 15. uri. 

13. in 14. decembra amer. italij. 
barvni film MOŽ "Z I M E N O M TRI-
NITA, režija E . B. Clucher, v gl. vlo
gi Terence Hi l l , ob 17. in 19. uri. 

15. in 16. decembra amer. barvni 
film PRIČE I N MORILCI , režija 
Alan J . Pakula, v gl. vlogi Hume 
Cronyn, ob 17. in 19. uri. 

17. decembra amer. barvni film 
O R L O V S K O GNEZDO, režija Brian 
G. "Hutton, v gl. vlogi Richard Bur-
ton, ob 17. in 19. uri. 

18. decembra zaprto! 
19. decembra italij. barvni film 

RAZPOSAJENI , režija Anthony 
M . Dawson, v gl. vlogi Tom Scott, 
ob 17. in 19. uri. 

20. decembra dom. barvni film 
M A L I ČUDEŽI V E L I K E N A R A 
V E , ob 15. uri. 

20. in 21. decembra danski CS 
barvni' film A V T O C E S T A V PO
STELJI , režija John Hilbard, v gl. 
vlogi Soren Stromberg, ob 17. in 
19. uri. 

Kino PLAVŽ 
13. in 14. decembra amer. barvni 

film PRIČE IN M O R I L C I , ob 18. 
in 20. uri. 

14. decembra amer. risani barvni 
film R A C M A N , POPAJ IN N J E 
GOVA DRUŠČINA, ob 10. uri. 

15. in 16. decembra amer. italij. 
barvni film MOŽ Z I M E N O M TRI-
NITA, ob 18. in 20. uri. 

17. decembra zaprto! 
18. decembra amer. film T A R Z A N 

I N A M A Z O N K E , ob 18. in 20. uri. 
19. decembra amer. barvni film 

O R L O V S K O GNEZDO, ob 18. in 
20. uri. 

20. in 21. decembra franc. italij. 
barvni film A N G E L S K E N U N E , ob 
18. in 20. uri. 

Ogled filma mladini pod 15. letom 
ni dovoljen. 

21. decembra dom. risani film 
M A L I ČUDEŽI V E L I K E N A R A 
V E , ob 10. uri. 

K i n o K R A N J S K A G O R A . 
13. decembra amer. CS barvni film 

POSEIDONOVA PUSTOLOV
ŠČINA. 

14. decembra amer. film T A R Z A N 
I N A M A Z O N K E . 

17. decembra amer. barvni film 
PRIČE I N MORILCI . 

20. decembra amer. italij. barvni 
film MOŽ Z I M E N O M TRINITA. 

barvni film 
Kino DOVJE 
13. decembra amer. 

ZARDOZ, ob 19.30. 
14. decembra amer. CS barvni film 

POSEIDONOVA PUSTOLOV
ŠČINA, ob 19.30. 

20. decembra amer. barvni film 
PRIČE IN MORILCI , ob 19.30. 

Gledališče 

P E T E K , 12. decembra, ob 19.30 
mladinska skupina IZVIR R E C I 
T A L C I G A N S K A L I R I K A . 

CIGANI — med nami živijo, pa 
jih ne poznamo, celo več, nočemo jih 
poznati, in vendar jemljemo ogrom
no iz njihove bogate zakladnice. To 
nemirno ljudstvo preprosto pove 
vse, kar j ih veseli in muči, njihova 
beseda je iskrena in zdrava, kot so 
njihova telesa izmučena od dolge 
poti. 

Premiera — Vstopnice dobite dve 
uri pred pričetkom pri blagajni gle
dališča. 

SOBOTA, 13. decembra, ob 19.30 
Fadil Hadžič: H I T L E R V P A R T I 
Z A N I H — komedija — gostovanje 
Prešernovega gledališča iz Kranja. 

OBČNI Z B O R T V D P A R T I Z A N ŽIROVNICA 
TVD Partizan Žirovnica obvešča vse člane in prijatelje društva, 

da ima v soboto, 13. decembra svoj občni zbor. 
Vljudno vabljeni! 

TURISTIČNO DRUŠTVO J E S E N I C E V A B I 
vse svoje člane na redni letni občni zbor, ki bo 20. decembra, ob 18. uri 
v šolski sobi (I. nadstropje) železniške postaje Jesenice. 

Poleg običajnega dnevnega reda bomo obravnavali nova 
društvena pravila in programska izhodišča društva. Na občnem zboru 
bomo podelili tudi priznanja za posebno prizadevanje v akciji »lepe 
rože« v letu 1975. Člane društva prosimo, naj to obvestilo smatrajo kot 
vabilo, ker posebnih osebnih vabil ne bomo pošiljali. 

Upravni odbor 
Turističnega društva 

Jesenice 

A M D ŽIROVNICA SKLICUJE IZREDNO SEJO 
SKUPŠČINE DRUŠTVA 

ki bo v sredo, 17. decembra ob 17.30 v prostorih prometnega kabineta 
v osnovni šoli Žirovnica. 

Dnevni red: razprava o predlogu novih društvenih pravil. 
Takoj po zaključku izredne seje skupščine pa komisija za vzgojo 

in varnost v cestnem prometu pri AMD Žirovnica organizira v okviru 
programa dopolnilnega izobraževanja za vse člane AMD in druge ude
ležence v cestnem prometu: ANONIMEN TESTNI PREIZKUS 
ZNANJA IZ TVARINE CESTNO PROMETNIH PREDPISOV, in prikaz 
PROMETNO VZGOJNIH FILMOV. 

Vsi člani AMD in drugi udeleženci v cestnem prometu vljudno 
vabljeni. 

OBČNI Z B O R DRUŠTVA U P O K O J E N C E V 
J A V O R N I K — KOROŠKA B E L A 

V soboto, 13. decembra, ob 16. uri bo v prostorih doma društva upoko
jencev na Javorniku, Pot Otmarja Novaka 7, redni občni zbor društva upo
kojencev Javornik — Koroška Bela. 

Upravni odbor vabi zaradi važnosti dnevnega reda in ustanovitve 
društva k čim večji udeležbi. 

R A Z P I S N A K O M I S I J A PRI A M A T E R S K E M GLEDALIŠČU 
T O N E ČUFAR J E S E N I C E 
N A OSNOVI 76. ČLENA S T A T U T A Z A V O D A 

razpisuje prosto delovno mesto 

upravnika-režiserj a 
s polnim delovnim časom za nedoločen čas 

Pogoji: visoka izobrazba — diploma na A G R F T . 
Osebni dohodki po samoupravnem sporazumu o delitvi dohodka 
in osebnih dohodkov zavoda. Stanovanja ni na razpolago. Prijave 
z dokazili o strokovnosti pošljite najkasneje 15 dni po objavi na 
naslov: Razpisna komisija pri A G Tone Čufar Jesenice, Trg 
Toneta Čufarja 4, Jesenice. 

IŠČEMO BILJETERJE 

Razpisna komisija pri amaterskem gledališču Tone Čufar Jese
nice na osnovi 76. člena statuta zavoda 

r a z p i s u j e 

prosti delovni mesti dveh biljeterjev — honorarno delo 

Prireditve so v dopoldanskem, popoldanskem, največ pa v večer
nem času, delo traja 2 do 3 ure na prireditev. 
Zaželjeni so mlajši upokojenci, ki imajo veselje do takega dela. 
Honorarji po samoupravnem sporazumu o delitvi dohodka in 
osebnega dohodka. Prijave pošljite najkasneje 15 dni po objavi 
na naslov: Razpisna komisija pri A G Tone Čufar Jesenice, Trg 
Toneta Čufarja 4, Jesenice. 



Hokej na ledu 

A L I S O S E P R E B U D I L I ? 
Jeseniški hokejisti so v nedeljo 

gostovali v Zagrebu, kjer so se pome
rili z Medveščakom. Kljub temu, da 
je bilo pričakovati, da bodo Zagreb
čani tudi tokrat (kot vrsto let nazaj) 
trd oreh našim hokejistom, pa so 
Jeseničani zmagali z visokim rezul
tatom 12:1 (5:0, 5:1, 2:1). To je bilo 
vsekakor prijetno presenečenje, kaj
ti znano je, da je poleg slabe igre v 
obrambi, psihične nestabilnosti mo
štva, neučinkovitost ena izmed 
hudih »bolezni« jeseniških hokeji
stov. Toda kot se je izkazalo, so 
zadnji zelo resni treningi, k i j ih je 
uresničeval trener Bubnik, igralci pa 
so to sprejeli s precejšnjo zagna
nostjo, obrodili sadove. Gre namreč 
tudi za to, da so hokejisti Jesenic v 
zadnjem času preživljali resno krizo. 
Igrah so dokaj slabo, še posebej pa 

sta j ih prizadela dva poraza na 
nedavnem turnirju v Ljubljani, ko 
jih je najprej premagala Olimpija z 
9:4, nato pa še objektivno slabši 
prvak Madžarske Ferencvaroš z 
rezultatom 9:7. Fantje so v zadnjem 
času pred tretjim prvenstvenim sre
čanjem z Olimpijo, ki je bilo včeraj v 
hali v Podmežaklji (Zelezarja so 
ravno ta čas tiskali) spoznali, da so v 
precejšnji krizi in so to skušali z res
nostjo nadoknaditi. Res je, da 
Zagrebčani niso zaigrali tako kot 
znajo, vendar pa dvanajst golov 
naših hokejistov kaže, da so se 
večkratni prvaki tudi dodobra razi
grali. 

Gole za H K Jesenice so dosegli: 
Poljanšek in Jan po 3, Smolej 2 ter 
T. Košir, F. Zbontar, Hafner in Kle
mene po 1. 

M L A D I N S K O P R V E N S T V O J U G O S L A V I J E 
MEDVEŠČAK : KRANJSKA 

GORA 4:17 (0:5,2:8,2:4) 
Ze sam rezultat pove, da so bili 

mladinci Kranjske gore precej boljši, 
domačini pa so se v glavnem le 
branili. Ze v prvih dvajsetih minu
tah so gostje povedli s 5:0 in v nada
ljevanju s precej boljšo igro poveče
vali svojo prednost. 

Gole za Kranjskogorce so dosegli: 
Fartek 5, Suvak 4, Brun 3, Golja 2 
ter Šlibar, M . Horvat in Š. Ščap po 
1 gol. 

OLIMPIJA : JESENICE 
12:7 (5:2,4:2,3:3) 

Mladinci Olimpije so zasluženo 
premagali mlajše in neizkušene 
sovrstnike z Jesenic, ki so že v prvi 
tretjini dovolili, da so domačini 
povedh s 5:2. Tudi v nadaljevanju so 
bili Ljubljančani boljši, predvsem pa 
učinkovitejši in je bil rezultat po 
štiridesetih minutah igre 9:4. Nato 
se je v zadnji tretjini razvila precej 
izenačena igra, pa tudi rezultat 
zadnjih dvajsetih minut je bil 
neodločen 3:3. 

Gole za moštvo Jesenic so dosegli: 
Gruškovnja, Pestotnik, Pajič, Raz
pet, Magazin, Štros in Bešič. 

In še razpored za konec tedna: 
Danes, v četrtek bo v dvorani v 

Podmežaklji prvenstvena tekma 
med članskima moštvoma Kranjske 
gore in Medveščakom, ki se bo 
začela ob 17.30. 

V soboto bosta oba jeseniška 
predstavnika v I. zvezni ligi gostova
la. Kranjskogorci se bodo v hali 
Tivoli pomerili z Olimpijo, hokejisti 
Jesenic pa prav tako v hali Tivoli z 
moštvom Slavije. 

V nedeljo bo v dvorani v Podme
žaklji precej živo. V dopoldanskih 
urah bomo lahko gledali tri prven
stvene tekme. Dve mladinski: med 
Kranjsko goro in Olimpijo ter med 
gjesenicami in Slavijo, na sporedu pa 
bo tudi pionirska tekma Jesenice — 
Tivoli. V večernih urah, ob 17.30 pa 
se bo začela prijateljska mednarod
na tekma med članskima moštvoma 
Jesenice in članom prve češkoslo
vaške lige I N G S T A V O M iz Brna. 

D. 

O B K O N C U V Z L A T I S R E D I N I 
V soboto, 6. decembra, se je kon

čala slovenska judoistična liga. V 
zadnjem kolu so judoisti gostovali 
v Ljubljani, kjer so se pomerili z no
vim prvakom lige Bežigradom in 
zadnjeuvrščeno Olimpijo II. V 
prvem srečanju sta na blazino sto
pili ekipi Olimpije II in Jesenic. 
Zmagali so Jeseničani s 4:3, po toč
kah pa 27:25. Posamezni izidi: Mar-
kizeti : Lah 0:1 (0:10), Bečirovič : 
Berdnik 1:0 (3:0), Rozman : Kovač 
1:0 (5:0), Vrdoljak : Orlovič 0:1 (0:7), 
Dvoršak : Ošep 1:0 (10:0), Kučina : 
Smerajc 1:0 (7:p) in Anderle : Dra-
kulovski 0:1 (0:10). Kot že rezultat 
sam pove, je bil dvoboj zelo težak, 
odločili pa so ga starejši, prekaljeni 
borci Rozman, Bečirovič, Kučina in 
Dvoršak. 

V drugem srečanju sta se pomerili 
ekipi Bežigrada in Olimpije II. Zma
gali so Bežigrajčani s 5:2 (31:14). 

V zadnjem srečanju večera sta 
nastopili ekipi Jesenic in Bežigrada. 
Tudi tokrat so novi prvaki zmagali 
s 5:2 (38:17). Posamezni izidi: Mar-
kizeti : Marjanovič 0:1 (0:3), Raž-
man : Simončič 0:1 (0:10), Bečirovič 
: Makarovič 1:0 (7:0), Dvoršak : 
Klisavič 1:0 (10:0), Ravnjak : Rogelj 
0:1 (0:10), Kučina : Arnautovič 0:1 
(0:5), Anderle : Polovšek 0:1 (0:10). 

V tem obdobju so bili Ljubljan
čani boljši, predstavili so se z bolj 
homogeno ekipo, tako da Jeseničani 
več kot častnega poraza niso uspeh 
doseči. Najboljša v ekipi sta bila to
krat Dvoršak in še neporaženi v ligi 

Bečirovič. 
Jeseničani so nastopili v prvi slo

venski ligi s spremenljivo srečo, v 
glavnem pa je dokaj mlada ekipa za
dovoljila. Če bi vsi člani trenirali 
bolj redno, v tem so nekaterim de
lale težave šolske in delovne obvez
nosti, bi bih z malo sreče višje 
uvrščeni, kot pa so. S tem se strinja 
tudi trener ekipe Dvoršak, ki je ta
kole ocenil posameznike: 

Vojko Markizeti: mlad, neizku
šen borec, manjka mu težkih borb, 
k i pa j ih je v kvalitetni ligi tudi imel 
in je bil zato tudi iz kola v kolo 
boljši. 

Miro Ražman, ves čas prvenstva 
soliden, kljub malemu številu 
treningov (šola), je pokazal, kaj zna 
in je z rutino pripomogel k uspehu 
ekipe. Škoda je le, da bo judo po tej 
sezoni obesil na klin. 

- r Eko Bečirovič, najboljši mož 
ekipe, neporažen, vedno pripravljen 
na težke dvoboje, skozi vsa kola od
ličen in nekompromisen borec. 

Sašo Vrdoljak, najmlajši član 
ekipe, prav tako kot Markizeti, še 
neizkušen, bo pa z marljivim trenin
gom in težkimi srečanji veliko- pri
dobil. 

Drago Ravnjak je delno razo
čaral (premalo treningov), zelo je 
padel v formi, saj je bil v spomladan
skem delu veliko boljši, seveda pa se 
v staro formo lahko spet vrne z mar
ljivimi in intenzivnimi treningi. 

Vojko Kuč ina je nastopil le v 
zadnjih dveh kolih, predvsem na Je
senicah je bil odličen, ko je odločil 
boj proti Triglavu, veliko je pripo
mogel k solidnemu uspehu ekipe, 
predvsem z nasveti. 

Stanko Anderle, najtežji mož 
ekipe, še neizkušen, v dvobojih spre
menljive sreče, z malo več volje na 
treningih bi se lahko v kratkem času 
uvrstil v sam vrh slovenskega juda. 

Trener Brane D v o r š a k sam sebe 
ni ocenjeval, lahko pa napišem, da je 
bil ves čas prvenstva odličen, veliko 
je pomagal ekipi kot trener in vodja 
ekipe. 

V ekipi sta nastopila tudi Polanc 
in Čebulj, vendar le po enkrat. Pred
vsem zaradi šolskih obveznosti nista 
mogla redno trenirati, tako nista 
bila dobro pripravljena za prven
stvene boje. 

Lestvica po končanem prvenstvu: 
Bežigrad 
Maribor 
Branik 
Triglav 
Drava 
Jesenice 
Šiška 
Velenje 
Murska Sobota 
Celje 
Nagaoka 
Olimpija II 

11 9 2 
11 9 0 
11 9 0 
11 8 1 
11 6 1 

6 
4 
4 
3 
2 
2 

0 50 
2 55 

1 0 

52 
47 
41 
38 
36 
25 

8 23 
8 35 
8 24 

10 28 

23 20 
16 18 
17 18 
31 17 
51 13 
32 12 
36 8 
44 8 
47 6 
51 5 
48 5 
62 2 

V soboto, 13. decembra, bo v Ljub
ljani posamično tekmovanje za po
kal Nagaoke, na katerem bodo na

stopili tudi jeseniški mladinci, ki bi 
lahko z malo sreče veliko dosegli. 

- tok 

Kegljanje 
na asfaltu D r s a n j e Rekreacijska vadoa O d b o j k a TfiEl kabinet 

Ponedeljek po razporedu telovadnica 
OS Jesenice 
od 20. do 22. 
ure 

Torek po razporedu TVD Part . Javornik 
KOT. Bela od 20. do 
22. ure 

Gas i l sk i dom 
od 18. - 22. 
ure 

Srede po razporedu TVD Part . Jesenice 
Hoski od 20. do 
22. ure 

TVD Part . Jese
nice od 17- -
20. ure 

Č e t r t e k po razporedu TVD Part . Jesenice 
Ženske od 20. do 
22. ure 

Petek po razporedu Hala v Podme
ž a k l j i - od" 20.JO 
do 22. ure 

Gasi l ski don 
. od 18. - 22. 

ure 

Sobote D O razooredu 

Odbojka 

G A B E R J E : J E S E N I C E 
1:3 

V soboto, 22. novembra so Jeseni
čani gostovali v Celju, kjer so se po
merili z ekipo Gaberja. Ta ekipa je 
Jeseničanom vedno nudila močan 
odpor, čeprav so bili na lestvici po
navadi nižje uvrščeni. 

Tudi tokrat je v prvem setu pote
kala enakovredna igra, vendar so ga 
na koncu osvojili Jeseničani. Po
dobna slika je bUa v drugem setu, le 
da so tega zasluženo osvojili domači
ni. V tem delu so se domačini 
odlikovali z dobrimi servisi, ki so 
delali precej težav gostom pri spreje
mu. Jeseničani so slabo organizirali 
napade in domačinom ni bUo težko 
zaključiti set sebi v prid. 

V nadaljevanju igre so domačini 
morali priznati premoč gostov. V 
tretjem setu so se domačini upirali 
samo do sredine seta in podobno se 
je godilo tudi v četrtem. 

Tako so Jeseničani osvojili dve 
novi točki in trenutno na lestvici 
zavzemajo tretje mesto. 

J E S E N I C E : 
N O V O M E S T O 2 : 3 

Preteklo soboto so Jeseničani 
gostili neposrednega tekmovalca za 
četrto mesto v slovensko odbojkar

ski ligi, ekipo Novega mesta. Ta 
ekipa je v tej sezoni že nekajkrat 
dokazala, da je sposobna premagati 
tudi boljša moštva. V sobotnem 
dvoboju so domačini veljali za 
favorite, vendar pa v spletu okoli
ščin niso bili tako dobro pripravljeni, 
kot bi bilo treba. Ekipi domačinov je 
manjkal Potočnik, pa tudi ostali 
igralci so preko tedna preboleli 
gripo. Kljub vsemu pa bi domačini 
ob bolj zbrani in manj nervozni igri 
lahko zabeležili novo zmago. 

2e v prvem setu so domačini 
povedli za sedem točk, vendar so 
pozneje nerazumljivo popustili in 
set izgubili. Z nervozno igro so na
daljevali tudi v drugem setu in go
stom je uspelo z boljšo igro na mreži 
osvojiti set. V tretjem in četrtem 
setu so domačini z dobro igro 
osvojili oba seta in rezultat izenačili 
z 2:2. Odločilen peti set je potekal v 
enakovredni igri in le v zaključku so 
imeli gostje nekaj več športne sreče 
in so tako zasluženo zmagali. 

Novomeščani so se predvsem 
odlikovali z dobrim blokom in v igri 
na mreži. V svojih vrstah imajo zelo 
visoke igralce. Domačinom tokrat ni 
šlo tako, kot so načrtovali, upajo pa, 
da bodo v naslednjih tekmah 
pokazali boljšo igro. 

Na lestvici še vedno brez poraza 
vodi ekipa Bovca, na drugem in 
tretjem mestu sta ekipi Mežice in 
Branika, četrto je Novo mesto in 
pete so Jesenice. P. 

Košarka 

T U R N I R 
V M O J S T R A N I 

V soboto, 6. decembra, je bil v te
lovadnici osnovne šole Mojstrana 
odigran turnir treh ženskih mladin
skih košarkarskih ekip: K K Kranj
ske gore, ŠŠD Mojstrana in K K Je
senic. Zmagovalke turnirja so bile 
mladinke K K Jesenic. Po vseh 
pravilih bi pokal moral pripasti Jese
nicam, vendar pa se je stvar zaplet
la. Zapisnikar se je namreč pri vpiso
vanju košev v tekmi med ekipama 
Jesenic in Kranjske gore zmotil in so 
na pritožbo kranjskogorskega tre-
nerja-popravljali zapisnik — skupaj 
s sodnikom Omerzo. Tekma je bila 
tako prekinjena. V nadaljevanju sta 
obe ekipi dosegli enako število košev 
— 20:20. V triminutnem podaljšku 
so Jeseničanke povedle z 21:20. Tak 
je bil tudi končni rezultat, toda tre
ner kranjskogorske ekipe, kljub pra
vilnim popravkom zapisnika ni bil 
zadovoljen. »Zaradi kršenja materi
alnih pravil«, kot je dejal, bo vložil 
pritožbo. 

Vprašanje je, ali bo odvečna pri
tožba delovala na organizatorja in 
ali bodo Jeseničanke res prejele za
služeni pokal? 

V prvi tekmi je ekipa K K 
Kranjska gora zasluženo premagala 
ekipo ŠŠD Mojstrana. Drugi dve 
tekmi pa sta se končali: K K Jesenice 
: K K Kranjska gora 21:20 in K K Je
senice : ŠŠD Mojstrana 43:20. 

Za ekipo Mojstrane so nastopile: 
Lakota, Smukavec, Tramte, Zupan, 
Lah, Gartner, Klinar, Kramar, 
Potočki in Mrak. 

Za ekipo Kranjske gore: Čimžar, 
Kajdiž, Jeršin, Gmjič, Brajc, Cuz-
nar B., Cuznar M . , Radivojevič, Ko
šir in Smolej. 

Za ekipo Jesenic pa: Malacko, 
Srpak, Vrdoljak, Leskovar, Papler, 
Vavpotič, Potočnik in Crnovič. -

V. Vrdoljak 

P R I Z A D E V N E 
KOŠARKARICE 

Košarkarice ŠŠD osnovne šole 
Tone Čufar so pričele s prijatelj
skimi tekmovanji. Prvo igro so od
igrale 25. novembra v telovadnici 

osnovne šole Mojstrana in zmagale 
z rezultatom 48:30. V petek, 5. de
cembra, so bile košarkarice iz Moj
strane njihove gostje. Iz telovadnice 
jeseniške osnovne šole se je slišalo 
ploskanje in žvižganje. Enkrat 
aplavz za domačinke, drugič za so-
vrstnice iz Mojstrane. Pripomb gle
de igre ni bilo konec. 

Čeprav so Mojstrančanke igrale 
boljše kot doma, so izgubile za deset 
točk. V prvem delu igre je bila raz
lika majhna, drugi del pa je 
domačim košarkaricam prinesel za
nesljivo zmago. Rezultat je bil 28:18. 

S. 

Kegljanje na ledu 

M E D N A R O D N I 
T U R N I R 

V A T R O S T A L N E 
V organizaciji kluba za kegljanje 

na ledu Jesenice je bil v nedeljo, 
7. decembra, na umetnem drsališču 
v Podmežaklji tretji mednarodni 
turnir za prehodni pokal V A T R O 
S T A L N E . Tako je to podjetje oz. 
TOZD Vatrostalna Jesenice, že tret
jič priredila tako takmovanje v po
častitev obletnice svojega obstoja. 

Na turnirju je skupno tekmovalo 
14 ekip, in sicer deset domačih iz 
klubov Jesenic, Bleda in Kranjske 
gore, dve ekipi iz Avstrije, t. j . Glo-
basnica in Kotmara vas ter dve ekipi 
iz Italije, in sicer iz St. Georgio in 
St. Lorenza. 

Zmagovalec turnirja in prejemnik 
prehodnega pokala, kakor tudi po
kala za prvo mesto, je bila jeseniška 
ekipa M U R K A , ki je dosegla 25 
točk. Drugo mesto z 20 točkami je 
osvojila ekipa U N I V E R S A L Jese
nice, tretje z 18 točkami je bila ekipa 
K O T M A R A VAS s Koroške. S 16 
točkami (kol. -1,2307) je četrto me
sto osvojila ekipa V A T R O S T A L N A 
Jesenice, peta s 16 točkami (kol. 
-1,1286) je bila ekipa M A R K E L J iz 
Kranjske gore, šesta s 16 točkami 
(kol. -0,9719) ekipa G L O B A S N I C A 
— Koroška in sedma s 14 točkami 
jeseniška ekipa S L O V E N I J A 
ŠPORT. E . 

Šah 

J E S E N I C E T R E T J E 
V nedeljo, 7. decembra, je bilo 

zadnje kolo v slovenski šahovski ligi 
— zahod. Jeseničani so se srečah z 
ekipo Kopra, k i je bila letos eden 

izmed kandidatov za izpad iz lige. 
Točke so bile potrebne obema ekipa

ma, saj so Jeseničani morah braniti 
tretje mesto, za katerega so se 
enakovredno borile ekipe Jesenic, 
Iskre, in Borca, medtem ko sta bili 
prvi dve mesti že oddani za Leščane 
in šahiste Novega mesta. 

Gostje so nastopili brez prve 
deske, tako da je Zorko zmagal brez 
boja. Pavlin je proti prvokategorni-
ku iz Kopra igral zanesljivo in je že 
v središčnici imel tri kmete predno
sti. Ko mu je uspelo zamenjati še 
težke figure je bil boj končan. 
Krničar je v najdaljši partiji 
uspešno zavračal vse nasprotnikove 
poskuse in osvojil pol točke. Krajnik 
ni imel težkega dela in je zanesljivo 
zmagal. Ravnik pa je tokrat prvič 
nastopil v ekipi in zmagal potem, ko 
je žrtvoval figure za tri kmete, kar je 
na koncu tudi odločilo. Korošec je 
tokrat nastopil tretjič, vendar je po 
dveh zaporednih zmagah izgubil, 
potem ko je prehitro poenostavil 

partijo in dovolil nasprotniku, da 
preide v dobljeno končnico. Pongra-
čeva in Marušičeva tudi tokrat nista 
zatajili in dokazali, da imamo Jese
ničani najboljši ženski par v republi
ki. Mladinca Zeleznik in Simončič 
sta osvojila polovico točk. Zeleznik 
je po odlični in zanesljivi igri zmagal 
in dokazal, da je bil med boljšimi 
mladinci v ligi, saj ni izgubil niti 
enega ligaškega srečanja. Simončič 
pa je v zadnjih kolih doživel nekaj 
zaporednih porazov, s čimer si je 

pokvaril dober začetek. 
Končni rezultat je bil tako 7,5:2,5 

za Jeseničane. Končni vrstni red: 
Lesce 75, Novo mesto 68, 3. Jesenice 
65,5, 4. Iskra 62, 5. Borec 61 točk, itd. 

K T 

Smučanje 

PRIČETEK S E Z O N E 
Preteklo soboto, 6. decembra so 

pričeli letošnjo sezono na domačih 
smučiščih tudi alpinski smučarji. Na 
Sorski planini so se pomerili v 
slalomu za kategorizacijo člani in 
članice. Na 550 metrov dolgi progi z 
61 in 53 vratci se je pomerilo 54 
članov in 12 članic iz dvajsetih 
slovenskih klubov. Od Jeseniških 
tekmovalcev je bil pri članih najbolj 
uspešen Cena Štravs na petem 
mestu, pri članicah pa Gazvodova 
na četrtem mestu. Šoberl je odsto-
pil. 

R E Z U L T A T I : 
Člani: 1. Rant (Novinar) 105.76, 5. 

Štravs (Jes.) 107.36 itd. 
Članice: 1. Jež (Fužinar) 120.09, 4. 

Gazvodova (Jes.) 125.41 itd. 
Prihodnjo soboto in nedeljo bo 

smučarsko društvo Jesenice priredi
telj kategorizacijskega veleslaloma 
za mlajše in starejše pionirje in pio
nirke. ŠD Jesenice bo tekmovanje 
izvedlo v Kranjski gori na pobočjih 
Vitranca. V soboto ob 10.30 bodo 
nastopdi mlajši pionirji in pionirke, 
kjer bomo Jeseničani številno zasto

pani. Nastopili bodo Oblak, Prestrel, 
Veskova, Benedičičeva in Čopova. V 
nedeljo pa bodo starejše pionirje na 
startu zastopali: Benedik, Kune, 
Čelesnik, Kavčič, Podrekar, Kejžar-
jeva in Rakovčeva. ^ 

Ker so se naši najmlajši za letoš
njo sezono izredno vestno priprav
ljali, je treba pričakovati, da bodo že 
na startu v sezono pokazali solidne 
rezultate in zasedli vidnejša mesta. 

bef. 


